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Minister za javna dela je suspendiral 
štiri funkcionarje, ki jih poročilo bremeni

V' - q
Zupan Arduini iz Longarona je zadovoljen z rezultatom preiskave - Predstavnik 
preživelih vVaiontu poziva na nadaljnje ugotavljanje krivde - Poročilo kaže, s kakš
no brezbrižnostjo in neodgovornostjo so ravnali nekateri odgovorni funkcionarji

ta je sporočil, da bo naslednjega 
dne itak prišel v bližnji Caprile.

sebnO še, ker niso nadaljevali po
skusov z modelom za višino nad 
700 metrov, in zfiradi tega niso 
imeli tehničnih elementov, na po
dlagi katerih bi mogli primerno 
oceniti posledice morebitne Kata. 
strofe. Prav tako ugotavlja komi. 
sija pomanjkanje organiziranega 
sistema opozarjanja na nevarnost 
in pripravljenega načrta za eva
kuacijo prebivalstva pod jezom.

V zvezi z ravnanjem nadzor
stvenih organov ugotavlja komi
sija, da bi moral biti tehnični u- 
rad v Bellunu morda bolj paz
ljiv. Prvega decembra 1962 je bil 
načelnik tehničnega urada v Bel
lunu zamenjan. Novi načelnik inž. 
Violin pa je zamenjal inž. Be- 
ghellija, Iti je imel sekcijo za je
zove, z nekim geometrom, in je 
s tem prekršil zakon. Izgovarjal 
se je, da je ostal samo z dvema 
inženirjema in da je bil preobre
menjen z delom zaradi volilne do
be. Omenjeni geometer je sam 
izjavil, da sam ni poznal zadeve 
in se je počasi seznanjal z njo1 
na podlagi novih spisov, a se ni 
seznanil s prejšnjimi. Nikoli ni 
videl jezu v Vaiontu in ni poznal 
načrta.

Poročilo ugotavlja tudi, da je 
glavni inženir izjavil, da ni po
znal jezov razen tega, kar je štu
diral na univerzi; da ni nikoli vi
del vladnega asistenta; da si je 
samo enkrat ogledal jez «zaradi 
osebnega užitka«; na vsak način 
ni odjel na kraj, čeprav je v ča
su ' nevarnosti upošteval to nuj
nost.

Ko je šlo za napolnitev jezera 
višine 715 metrov, je inž, Bia-

bo odredil izpraznjevanje, če 
ovečalo,iisipanje.,26^. sep-

Pan- 
telj- 

druž-
ENEL. Pancini je odpotoval

j-:-- vicmcm presuje. 
r^nusijn ugotavlja tudi nepra. 
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RIM, 17. — V zvezi z rezultatom poročila preiskovalne ko
misije o nesreči pri Vaiontu je minister za javna dela Pierra- 
cini odredil, naj se v pričakovanju nadaljnjega postopka su
spendirajo naslednji funkcionarji: predsednik sekcije vrhov
nega sveta za javna dela inž. Curzio Batini; glavni inšpektor 
tehničnega urada pri vrhovnem svetu za javna dela dr. inž. 
Prancesco Sensidoni; glavni inženir tehničnega urada v Vid
mu Gianni Pellegrineschi.

Župan iz Longarona Terenzio 
Arduini je v zvezi s poročilom 
preiskovalne komisije izjavil:
«Rezultat je naravnost osupljiv 
zaradi številnih odgovornosti, 
ki se ugotavljajo, in za katere 
jaz sam nisem vedel. Njegova 
natančnost in objektivnost ka
žeta voljo vlade, da do kraja 
zasleduje krivce. Sedaj smo go
tovi, da bo pravica za naše mrt
ve. Strahotna nesreča naj bo 
opomin pristojnim javnim ura
dom, da se ne smejo nikoli več 
ponoviti podobne nesreče. Tudi 
preživeli so z velikim zadovolj
stvom sprejeli rezultat preisko
valne komisije in so mirnejši.))

Predsednik odbora preživelih iz 
Longarona inž. Luciano Galli je tu
di izrazil zadovoljstvo nad izidom 
preiskave. Pripomnil pa je, da mo- 
ra prej prebrati celoten dokument, 
da bo lahko dal dokončno mnenje.
Nadaljeval je: «Kakor sem izvedel 
la tiska, se je ugotovila odgovor
nost na vseh ravneh. Zato zahteva
mo, naj se ugotavljanje krivcev na, 
daljuje. Nočemo maščevanja, toda 
Pravičnost.«

Prefekt iz Belluna dr. Caruso pa 
je izjavil, da «prefektura iz Bellu
na ni nikoli dobila naloge, naj skr
bi za vprašanje varnosti: nihče ni 
namreč nikoli obvestil o nevarno
sti«.

Glavni inženir tehničnega urada v 
Bellunu Violin je izjavil, da bo iz
rekel svoje mnenje, ko bo prebral 
Poročilo. Vendar pa je trdil, da 
»privatniki ali ustanove niso nikoli 
uradno obvestili tehničnega tirada 
® nevarnosti. Samo 8. oktobra se 
je zvedelo za možnost usada, toda 
tehniki družbe 
da se da 

Danes so
drobnosti iz poročila preiskovalne 
komisije, medtem ko so včeraj ob
javili njene zaključke. V začetku 
Poudarja komisija, da morajo izvr
ševanje javnih del stalno spremlja
ti upravni organi, ki so za to pri
stojni: tehnični urad; vladni asi
stent; urad za jezove; četrta sekci
ja vrhovnega sveta za javna dela; 
komisija za kolavdacijo. Vladni asi
stent, ki ga imenuje tehnični urad, 
mora biti stalno na kraju dela, ter 
Periodično poročati uradu o pote
ku dela. Prepise novih poročil, pa 
i? treba poslati uradu za jezove, 
te urad pa ima nalogo posveto- 
'eoj, podpore, nadzorstva in včasih 
"idi neposrednega upravljanja. Po
ročilo govori na dolgo o pristojno
sti m nalogah posameznih uradov 
i “Sotavlja, da ti niso izpolnili svo
je dolžnosti, ter poudarja, da je 
nujno potrebno revidirati sedanji 
sistem s tem v zvezi.

Poročilo analizira tudi razne do
kumente in izvedeniška mnenja ter 
Pooblastila za graditev in preisku- 
_fnJe Jezu, ki so bila s tem v zve- 

dana. Pri tem ugotavlja precejš
ni? P°manjkljivosti, ki so jih za
krivili eni ali drugi uradi. V zvezi 

odobritvijo načrta v vrhovnem 
vetu za javna dela ugotavlja poro- 

, _v?’ da so se tedaj nanašali na geo- 
ugotovitve prof. Dal Piazza 

25. marca 1948, ki pa so se na- 
na napolnitev jezera do višl- 

e 202 metrov. Dalje ugotavlja, da 
čil,Urad za jezove v Svojem poro- 

‘u omenjenemu svetu omenil, da 
o<L,° zazeleno novejše poročilo 
seoioga. Vrhovni svet za javpa de- 
škii-6 uS°tovil pomanjkanje geolo- 
hiio, u8ot°vitev «glede varnosti pre- 
rnrt?, ?v in Javnih naprav« in je od
vit,11 ‘^Polnitev raziskav. Te ugoto
vi™6 ^ Izvedla SADE, ki pa Jih ni 
m£??čila omenjenemu svetu. Ko- 

*sija ugotavlja, da «vsekakor mo- 
.“Upresionirati dejstvo, da se 

tojrti natrt> medtem ko se ugo- 
vi, da so glede nekega temeljne- 

f-T. Podatka potrebne nadaljnje raz- 
p°ročilo in študije so bile 

K ;Satie, toda svet ni vedel zanje«, 
misija pripominja, da je do te- 
morda prišlo zaradi zaupanja, ki 

J, Ra ‘meli v SADE, ki je razpola- 
Dr,).,z, izvrstnimi tehniki. Toda to 

crjuje nerednost postopka, ki je 
alc. zamenjavo pristojnosti odvzel 

tu o odobritvi njegovo fiziogno- 
j.,1 °' Tako je v odločilnem trenut- 

odobritve načrta manjkal te
mini element presoje.

1 se je 4. oktobra obrnil na tehnični 
urad. To.da inž. Violin in Beghelli 
to zanikujeta. Zdi se, da Caruso 
ni govoril z nobenim odgovornim 
organom: geometer Lazzari, ki je 
bil dodeljen sekciji za električne 
naprave, je tistega dne stavkal. 
Inž. Beghelli, s katerim Caruso 
trdi, da je govoril, pa ni bil več 
pristojen, ker je bil premeščen v 
drug urad.

Caruso m Biadene sta 8. okto
bra prišla v Vaiont. Tedaj je inž. 
Biadini pisal inž. Panciniju, naj 
se vrnč s počitnic, in mu je po
ročal o hitrejšem pomikanju usa
da. ter da so začeli prazniti ba
zen za meter na dan do višine 
695 metrov, da se zagotovi «var- 
nostni pas za valove«. Istega dne 
sta se inž. Violin in inž. Caruso

skozi Rim na svoji poti v Ameri
ko, na počitnice. Med njegovo od
sotnostjo ga 'je nadomeščal inž.
Caruso.

Drugega oktobra je inž. Biade- 
; prosil v Rimu inž. Baroncinija, 

naj zaprosi prof. Pento, da bi pri
šel v Vaiont, ker se je začel usad 
hitreje pomikati. Istega dne je 
inž. Caruso ugotovil nevarnost in

uradno sestala v tehničnem ura
du. Violin je zahteval pismeno 
poročilo in je poslal v Vaiont 
vladnega asistenta Bertolisija, ki 
ni nikoli prej videl jezu. Ta je 
takoj odpotoval in je 8. oktobra 
zvečer pripravil poročilo, ki pa je 
bilo praktično izročeno naslednje
ga dne in je prispelo v Rim 9. 
oktobra popoldne.

Inž. Biadene je ponovil zahtevo, 
naj bi v Vj^ont prišel prof. Penta.

' tobra 
Ba- 
4tk- 

javna de
la, je 9. oktobra telefoniral inž. 
Biadenu in inž. Violinu, naj mu 

sijeta naslednjega dne točefl 
Violin je prosil 
pride k njemu,

»Kakor se vidi, ugotavlja poroči
lo, je nastalo mrzlično iskanje or
ganov, s katerimi bi se posveto
vali.«

Dne 9. oktobra ob 21. uri je 
inž. Biadene telefoniral inž. Ca
rusu, naj takoj pozove karabinjer
je, da blokirajo cesto na strani 
Longarona in Erta. Inž. Caruso je 
našel ob 21.15 kapetana belunskih 
karabinjerjev. Ta je takoj stopil 
v stik s Cortino d’Ampezzo in je 
dal ukaz maršalu v Longaronu, 
naj blokira cesto. Karabinjerja sta 
komaj prišla na cesto, ko se je 
dogodila nesreča. Z veliko težavo 
sta se rešila.

Tu sledi zaključni del poročila, 
ki je bil objavljen včeraj.

PO URADNEM OBISKU V AMERIKI

Predsednik Segni in Saragat 
se vrneta danes zvečer v Rim
V torek gre Saragat na uraden obisk v London ■ Načelen sporazum s sindikati 
javnih nameščencev * Intervju Vecchiettija za cRinascita» - Sporočilo vodstva KPI
RIM, 17. — Predsednik republike Segni in zunanji minister 

Saragat se vrneta jutri zvečer v Rim z uradnega obiska v 
ZDA

Danes dopoldne je Segni sprejel v hotelu Waldorf Astoria 
newyorškega nadškofa kardinala Spellmana, za njim pa new- 
yorškega župana Wagnerja. Nato sta Segni in Saragat obiska
la Wagnerja v njegovem uradu. Wagner je izročil Segniju
simbolične ključe newyorškega mesta.________

Ob 13 sta Segni in Saragat
imela razgovor z glavnim taj
nikom OZN U Tantom, ki ju 
je pridržal na kosilu, zvečer pa 
sta bila gosta newyorške itali
janske skupnosti.

V torek popoldne bo zunanji 
minister Saragat prispel v Lon
čen na uraden obisk, kjer bo 
imel razgovore z zunanjim mini
strom Butlerjem, predsednikom 
vlade Homom m z ministrom za 
industrijo in trgovino Heathom; 
v četrtek in petek pa se bo ude
ležil zasedanja ministrskega sve
ta Zahodne Evrope, ki vključuje 
Veliko Britanijo in šest držav ev
ropskega skupnega tržišča.
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Arabski poglavarji poudarjajo zaupanje 
v mirno reševanje mednarodnih sporov

Vrsta ukrepov proti načrtom Izraela - Ustanovitev «palestinskega 
telesa» - Najvažnejši rezultat je obnovitev medarabske solidarnosti

KAIRO, 17. — Konferenca arabskih državnih poglavarjev je 
danes zaključila svoje delo. Sporazumeli so se, da se bodo po
novno sestali avgusta v Aleksandriji. Ta sestanek bo v okvi
ru sklepa, da se državni poglavarji sestanejo vsaj enkrat let
no.

Po plenarni seji je tajnik A-
rafcske lige Hasuna prebral u- 
radno poročilo,' ki pravi: »Vla
darji in državni poglavarji čla
nic Arabske lige so na svojih 
sestankih v Kairu pregledali 
stalno ogrožanje in napadalna 
dejanja Izraela, odkar je ta dr
žava pognala arabsko prebival
stvo Palestine izven domov,»

Sporočilo nadaljuje, da so držav
ni poglavarji proučili dejstvo, da Je 
bil Izrael ustvarjen kot »imperiali
stična sila, ki je zasedla zemljo 
arabskega ljudstva v Palestini«.

Izjava pravi dalje, da Je Izrael od 
svoje ustanovitve dalje Izvrševal 
rasno diskriminacijo proti arabski 
manjšini in izvajal napadalno poli
tiko ter politiko Izvršenih dejstev 
kot podlago svojega obstoja, In 
vztrajno zavrača resolucije Združe
nih narodov, ki poudarjajo narav
no pravico arabskega ljudstva v Pa-

napredek arabskih držav in svetov-
iiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiHiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiuiiiiiiiiiiiii rnir» Sporočilo dodaja, da so te

lestini, da se vrne na svoje domo
ve. «Izrael, nadaljuje izjava, se ra
zen tega ni oziral na številne ob
sodbe raznih svetovnih organizacij 
proti njemu.«

Dalje pravi izjava, da so državni 
poglavarji soglasno sklenili, da »od
pravijo svoja nesoglasja, očistijo 
arabsko ozračje in okrepijo odno
se med svojimi državami«.

Arabski državni poglavarji so 0- 
dobrili ukrepe »na tehničnem ih 
obrambnem sektorju, ki se lahko 
postavijo proti bližnji sionistični 
nevarnosti«.

Državni poglavarji so odobrili 
več resolucij »po proučitvi novega 
hudega napada, ki ga Izrael pri
pravlja proti arabskim vodam s 
preusmeritvijo toka reke Jordan, 
da bt uresničil sionistične ekspan- 
zionistlčne težnje in povečal napa
dalne sile, skupno z graditvijo no
vih oporišč, ki ogrožajo varnost in

NOVICE IZ JUGOSLAVIJE

Nadaljevanje razgovorov 
med delegacijama ZKJ in KPI
Ukinitev carine za uvoz kave in čaja -Acton pri Rankoviču

BEOGRAD, 17. — V Beogradu so se danes nadaljevali raz
govori med delegacijama ZKJ in KPI o nekaterih aktualnih 
mednarodnih vprašanjih in vprašanjih s področja mednarod
nega delavskega gibanja. Sinoči je tajnik CK ZKJ Aleksander
Rankovič s soprogo priredil go- —------------------ . , „ .
Stom v klubu ljudskih pMlan. ^^,/Tlporu okoli Malezije, 
cev na Dedinju V€Č6rjo. Poleg p0 razgovoru, ki je trajal 90 mi- 
članov italijanske delegacije so nuf, so objavili ~ 1,1 ‘• se

Boško Silje-

Ificirale in (podprle tudi sta 
lore za splošno ih popolno 
žltev, ki naj zaščiti svet

političn:
Podpri

sednik zveznega uuuura ZiUiuzenju 
borcev NOV Jugoslavije Aleksan
der Rankovič je sprejel danes do- 
oldne generalnega tajnika Sve- 
ivne federacije bivših borcev 
rormsna Actona, ki je na vabilo 
;druženja borcev Jugoslavije pri
pel v Jugoslavijo. Rankovič se 
T z angleškim gostom zadržal 

dhlj časa v prisrčnem razgovoru. 
Ob tej priložnosti sta se ražgo- 
vaijala o delovanju Svetovne fe
deracije in o protijugoslovanskem 
dedovanju fašističnih emigrantskih 
sklipin v Zvezni republiki Nem
čiji) in o ukrepih, ki bi jih Sve
tovna federacija morala sprejeti 
priti temu delovanju.

Zvezni izvršni svet je na zad
nji seji sprejel nekatere spremem- 
oe o carinskih tarifah z name
nom, da oi se Ustalile cene, in 
v skladu s politiko Jugoslavije 
kot začasnega člana GATT in od
stranitve pregrad za uvoz kmetij- 
-kih pridelkov i2 držav v razvoju. 
Tak® so Dilc ukinjene carine na 
uvoi kave. čaja in nekaterih dru
gih pridelkov iz tropskih krajev. 
Za nekatere vr>te blaga, ki jim 
zaradi razvoja domače industrije 
ni vleč potrebna uvozna zaščita, 
)e zVezni izvršni svet zmanjšal 
carinrke -topnje, medtem ko je 
za nikatere druge artikle (repro- 
dukci|ski material, nekatere stro
je in naprave) zaradi zaščite do
mače industrije povečal carinske 
stopnje. B- B>

Po sestanku 
Kennedy-Sukarno

TOKIO, 17. — Ameriški pra9o- 
šbdnl minister Robert Kennedjr in 
Indonezijski predaednik Sukamo

posvetovanj med prizade
timi državami (Fiiipini, Indone
zija in Malezija), Robert Kenne- 
dy, ki ga je danes sprejel japon
ski cesar Hiro Hi-to, bo jutri od- 
potoval v Seul na obisk k ameri
škim četam na Južni Koreji. V 
nedeljo bo odpotoval v Manilo, 
kjer se bo se9tal s filipinskim 
predsednikom Macapagalom.

Francija-Peking
WASHINGTON, 17. — V zvezi 

z informacijami, da je Francija 
obvestila ZDA, da namerava na
vezati diplomatske odnose s Ki
tajsko, je pomočnik načelnika ti. 
skovnega urada Bele hiše Hat- 
cher danes izjavi), da niso dobili 
od Francije nobenega uradnega 
sporočila o takem namenu. Pozne
je pa je izjavi); »ZDA niso dobi
le nobenega uradnega sporočila, 
da je Francija priznala komuni
stično Kitajsko.« Ko so ga čas
nikarji opozorili, da druga izja
va nima nobenega pomena, ker 
je znano, da Francija ni nave
zala diplomatskih odnosov z 
LR Kitajsko, je odgovoril, da osta
ja pri tem kar je izjavil.

Zatem je omenil ameriško sta
lišče, ki so ga poudarili 9. januan 
ja po iajavah Faura ob povratku 
iz Kitajske. Tedaj je državni de
partma izjavil: »Večkrat se je jas
no poudarilo, da ZDA nasprotujejo 
priznanju komunistične Kitajske, 
ker bi to samo povečalo možnost 
Pekinga, da širi svoje namene, da 
vsili komunizem z vsemi razpolož
ljivimi sredstvi, vključno s silo 
in z nasiljem. Jasno je, da smo 
mnenja, da 'rancojkp priznanje 
rti dela nobene usluge ZuA in 
drugim državam svobodnega sve
ta«,

resolucije odobrili v skladu s pra
vico zakonite obrambe in s pravi
co palestinskega arabskega ljudstva 
do samoodločbe in do osvoboditve 
izpod sionističnega imperializma.

»Kralj In državni poglavarji ima
jo tudi zaupanje v zakonito arab
sko borbo in v nujnost podpore te 
borbe, ki so vodi proti imperia
lizmu na zasedanem področju juž
nega Jemena in Omana. Verujejo 
v pravičnost osvobodilne borbe v 
Angoli, v Južni Afriki in na svetu, 
ker stvar svobode in pravičnosti 
sestavlja nedeljivo celoto.«

«Poudarjajo svoje zaupanje v 
možnost reševanja vseh mednarod
nih sporov z mirnimi sredstvi v 
skladu z listino Združenih narodov, 
z načelom . miroljubnega sožitja 
med državami in z izvenblokovsko 
politiko. V skladu s tem zaupa
njem šo arabske države ugodno 

»jele moskovski jedrski spora- 
in so se obvezale, da ga bodo 

stalne 
raz

orožitev, ki naj zaščiti svetovni 
mir.«

«Kralj In državni poglavarji, za- 
so izrazili voljo, 

lo spoštovali svoje obvezno- 
o arabskega naroda ln do člo

veškega dostojanstva ter bodo de
lovali za mir in blaginjo sveta:« 

Tajnik Arabske lige Hasuna je 
na tiskovni konferenci izjavil, da 
so vse resolucije odobrili soglasno 
in da ne bodo objavljene. Tri 
glavne točke, o katerih so se spo
razumeli, so: 1. Ustanovitev skup
nega arabskega glavnega štaba, ki 
bo vodil operacije v primeru obo
roženega spopada z Izraelom. Na
čelnik tega glavnega štaba je ge
neral Ali Amer, ki je načelnik 
glavnega štaba ZAR. 2. V dveh 
mesecih bodo začeli izvajati arab
ski načrt za uporabljanje vode 
iz reke Jordan in njegovih doto
kov v arabskih državah. 3. Usta
novitev »palestinskega telesa«, ki 
bi dalo palestinskim beguncem 
politično, gospodarsko in vojaško 
strukturo po vzorcu alžirske na
rodnoosvobodilne fronte.

Hasuna je sporočil, da bo sedež 
skupnega glavnega štaba v Kairu, 
in je dodal, da bo za izvedbo na
črta o vodi iz reke Jordan po
trebnih osemnajst mesecev ter 6 
milijonov 250.000 egiptovskih šter- 
lingov. Države Arabske lige so že 
sklenile prispevati v ta sklad. 
Hasuna je dodal, da bo arabski 
načrt »na en ali drugi način« one
mogočil izraelski načrt o preusme
ritvi toka reke Jordan, ker bo 
zmanjšal količino vode v reki, ki 
jo izkorišča Izrael in se bo pove
čala njena slanost. Ustanovljen je 
bil tudi odbor osebnih pred
stavnikov arabskih državnih po
glavarjev za nadzorovanje izva
janja odobrenih resolucij in za 
proučitev ustanovitve »palestinske
ga telesa«.

Hasuna je končno poudaril važ
nost izboljšanja odnosov med a- 
rabskimi državami in je dodal, da

so napredovali na poti rešitve je
menskega vprašanja.

Tunizijski predsednik Burgiba 
je ob svojem povratku v Tunis 
izjavil, da so »v Kairu opravili 
dohro delo« in da doseženi rezul
tati pomenijo šele začetek: pri
hodnost bo povedala, ali je kon
ferenca na vrhu storila važen ko
rak za rešitev palestinskega vpra
šanja in za uvedbo novih med- 
arabskih odnosov. Burgiba je po
udaril, da je najvažnejši uspeh 
sestanka v Kairu, da je prispeval 
k spopolnitvi odnosov med arab
skimi državami in je ustvaril no
vo ozračje pomirjenja, medseboj
nega zaupanja in razumevanja.

V Tel Avivu je izraelska zuna
nja ministrica Golda Meir sprejela 
poslanika Sovjetske zveze in An
glije. Z njima je govorila o po
ložaju na Srednjem vzhodu v 
okviru arabske konference v 
Kairu.

V Zanzibaru 
vse mirno

ZANZIBAR, 17. — Maršal John 
Okello, ki je vodil državni udar v 
Zanzibaru, Je na tiskovni konferen
ci izjavil, da bodo ministre prejš
nje vlade postavili pred sodišče. Pri
pomnil pa je, da «noče nikogar 
obesiti«. Dalje Je Okello izjavil, da 
bo Zanzibar ostal v Commonweal-

tu in da želi »demokracijo in svo
bodo za vse brez razlike plemena 
ali barve«. Pripomnil je, da bo po
litiko neposredno določala vlada, 
ki bo «popolnoma demokratična In 
se ne bo vključila v noben blok«.

Zatem je Okello izjavil, da sta 
Churchill in Hruščov osebnosti, ki 
ju on najbolj občuduje. Izjavil je, 
da je upor izbruhnil, ker prebival
stvo Zanzibara «ni imelo več zaupa
nja v svoje voditelje«. Slo je za 
afriško revolucijo, in Zanzibar ho
če popolno afriško enotnost. Pri
pomnil je, da »namerava ugotoviti, 
kaj se dogaja na Mozambiku, v 
Južni Rodeziji in v Južni Afriki«.

Okello je izjavil, da je med spo
padi na Zanzibaru zgubilo življenje 
okoli 400 ljudi in da so spopadi 
popolnoma prenehali. Dalje je de
jal, (la noben član sedanje vlade ni 
vedel za priprave na udar, in je do
dal: »Celo sedanji predsednik re
publike Karume ni vedel za pripra
ve, ker sem se bal, da, če bi to 
vedel, bi povedal policiji.«

LONDON, 17. — Londonska kon
ferenca o Cipru je odložila svoje 
delo do ponedeljka. Do tedaj se bo
do nadaljevala posvetovanja Dun- 
cana Sandysa s predstavniki cipr
skih Grkov in Turkov.

Davi je prispel v London pred
stavnik tajnika OZN, gvatemalski 
predstavnik Jose Rolz-Bennet. Se
stal se bo s predstavniki britanske 
vlade v zvezi s Ciprom.

Panama zahtevala evakuacijo 
ameriškega poslaništva

Vsi ameriški diplomati ao se preselili na po
dročje prekopa - Izjave predsednika Chiarija

nu posebej, ker je pogodba iz le
ta 1903 pogodba, ki nas žali, in 
so nam jo Američani vsilili, s 
tem da so izkoristili tedanji polo
žaj, ko se je Panama ločila od 
Kolumbije. Pogodba iz leta 1903, 
je dodal Ohiari, je izvor sedamje. 
ga spora, in naše ravnanje je v 
skladu z obrambo našega narod, 
nega dostojanstva. Za nas gre za 
vprašanje suverenosti.«

V perujski prestolnici Limi so 
študentje danes manifestirali v 
podporo Panami. Zažgali so ame
riško zastavo in poškodovali av
tomobil ameriškega konzula. Po
licija je študente razgnala.

PANAMA, 17. — Ameriški di- 
plomati so evakuirali ameriško 
poslaništvo v Panami in so se pre
selili z vsem osebjem na področ
je prekopa, ki je pod nadzorstvom 
ameriške vojske. V poslaništvu 
je ostalo samo konzularno oseb
je. V Washingtonu so sporočili, 
da je evakuacijo zahtevalo pa
namsko zunanje ministrstvo.

Panamski predsednik Chiari Je 
v intervjuju posebnemu dopisni
ku madridskega lista »ABC« iz
javil med drugim; »Hočemo novo 
pogodbo med Panamo in ZDA, ki 
naj nadomesti pogodbe iz let 1903, 
1936 in 1955, ter se želimo poga- 
jati o tej pogodbi o vsakem čle-

Ministrski odbor za razvoj Ju
ga je imel danes sejo pod pred
sedstvom ministra Pastoreja, ka
tere se je udeležil podpredsednik 
komisije za gospodarsko načrtova- 
nje prof. Saraceno, predsednik 
blagajne za razvoj Juga prof. Pe- 
scatore in vodilno osebje urada 
za načrtovanje ter tajništva mi
nistrskega odbora. Na seji so do
ločili najprimernejše oblike sode
lovanja med blagajno za razvoj 
Juga in splošnim načrtom za pri
hodnje petletje.

Prosvetni minister Gui in mini
ster za javna dela Pieraccini sta 
danes proučila stanje na področju 
šolskega gradbeništva, da bi po
spešili uresničenja določenih na
črtov v zve’zi s sedanjimi potre
bami, hkrati pa sta proučila tudi 
vprašanja, ki zadevajo pripravo 
organskega programa šolskega 
gradbeništva.

Minister za reformo javne upra
ve je danes sklical na sestanek 
predstavnike sindikatov javnih na- 
mečencev CG1L, CISL in UIL, da 
bi skupno proučili vprašanja v 
zvezi s to reformo in s poenote
njem prejemkov. Ponovno se bodo 
sestali prihodnji teden. Po mne
nju sindikalnih predstavnikov je 
bil ta prvi sestanek ploden. Spora
zumeli so se, da bodo poenotenje 
prejemkov izvedli v roku treh 
let, začenši s 1. januarjem letos; 
kar pa zadeva dopolnitev trinajste 
plače 1963, so dosegli načelen spo
razum, ki predvideva izdatek v vi
šin; največ 30 milijard.

Tajnik PS1UP Vecchietti je dal 
intervju za tednik PKI »Rinasci- 
ta«, v katerem zatrjuje med dru
gim, da pri razcepu PSI ne gre 
za »maksimalizem levice proti so
delovanju PSI v vladi, pa naj do 
♦ega sodelovanja pride kakorkoli, 
niti ža nasprotovanje sodelovanju 
PSI s KD, pa naj bo sodelovanje 
kakršnokoli«. Vecchietti nato za
trjuje, da je »vlada Moro-Nenni 
povprečen, bolje slab poskus uve
ljavljenja modernega množičnega 
relormizma« in da »vstop PSI v 
vlado ni nič drugega, kot zadnje 
in najbolj obvezujoče dejanje 
Nennijcve politike, ki hoče pret
voriti PSI v množično reformistič
no stranko, z združitvijo ali ab
sorbiranjem Saragata, ali brez 
tega«. Spričo tega se Vecchietti 
vprašuje: »Kdo od nas bi bil mo
gel privoliti v to, da bi meščan
ska demokracija postala osnova 
zavezništva PSI s KD ali spopada 
PSI s KPI«, oziroma »Kdo od nas 
je mogel privoliti v spremenitev 
PSI v subjektivno gibanje (movi- 
mento di opinione)?«.

Pod predsedstvom Longa se je 
danes sestalo vodstvo KPI, ki je 
nadaljevalo proučevanje splošne
ga političnega položaja. Po seji so 
izdali sporočilo, v katerem je re
čeno, med drugim, da ,je prvo 
razdobje dejavnosti sedanje vlade 
potrdilo oceno KPI te vlade, nam
reč, da v novi vladi »ni resne in 
jasne politične volje po obnovi, 
pač pa se v njej krepi težnja, da 
se podredi pritisku in izsiljevanju 
konservatiynih sil znotraj levega 
centra in izven njega«. Po mne
nju KPI je to zlasti očitno v zu. 
nanji politiki, kjer se ne poudar
ja le lojalnost do atlantskega za
vezništva, ampak celo »atlantska 
vnema« Italije, da bi Italijo potis
nili v «nove in nevarnejše politič
ne in vojaške obveznosti«.

Sporočilo vodstva KPI se nato 
zadržuje na razcepu PSI in zatr
juje, da ta razcep potrjuje »veli
ke odgovornosti vodilne skupine 
PSI, ker je iskala in uresničila 
sporazum s KD na povsem zgreše
ni politični in programski podla
gi«. S tega stališča »je treba ime
ti odpor levice proti politični u- 
smeritvi ln liniji avtonomistične 
večine PSI kot »pomemben izraz 
zvestobe bistvenim načelom avto
nomije in enotnosti delavskega 
razreda in intemacionalizma ter 
perspektivi obnovitvene in revo
lucionarne borbe proti kapitalizmu 
in imperializmu«.

Razcep PSI ln rojstvo PSIUP 
pa postavlja pred »celotno delav
sko gibanje, pred njegove stranke 
in samostojne m enotne organiza

cije resno in nujno vprašanje, ka
ko rešiti, okrepiti in razširiti ob
stoječe enotne pobude«. Ob za
ključku sporočila vodstva KPI po
udarja, da mora KPI nadaljevati 
»s poletom in perspektivo uspe
ha« svojo akcijo za »novo enotno 
fronto, za nove demokratične ve
čine, kot alternativo sedanji vla
di levega centra«. Vodstvo KPI se 
bo sestalo prihodnji teden, da bi 
nadaljevalo proučevanje položaja, 
zlasti kar zadeva gospodarski 
vprašanja.

Hruščov o raketah 
na Kubi

MOSKVA, 17. — Agencija Tass 
javlja, da sta Hruščov in Castro 
obiskala danes v Kalininu tekstilno 
tovarno. Baje bosta Hruščov in Ca
stro Imela drugi zaključni del raa- 
govorov prihodnji teden v bližini 
Moskve.

V svojem govoru na zborovanju 
v tovarni v Kalininu Je Hruščov ob 
navzočnosti Castra izjavil, da SZ ne 
bo znova poslala raket na Kubo, 
razen če ne bodo ZDA prekršile 
obveznosti, da ne bodo napadle Ku
be. Dodal je, da je sporazum s 
ZDA vedno veljaven in da bo so
vjetska vlada spoštovala svoje ob
veznosti.

Govoril je zatem o sovjetskem 
atomskem orožju in je pripomnil, 
da so smešne trditve, da je Ca
stro organiziral protiameriške de
monstracije v Parami, kajti ti do
godki so posledica nesrečne ame
riške politike v Panami.

Na koncu je omenil sovjetsko 
orožje, ki so ga prikazali na vo
jaški paradi v Havani. Pripomnil 
je: .»Pomagali smo: Egiptu, Indo
neziji in Alžiriji, da so se osvo
bodili svojih sovražnikov. Ne bom 
našteval drugih; veste, koga mi
slim«. Dodal je, da SZ pozdravlja 
borbo Kube za likvidacijo opori
šča v Guantanamu.

Castro, ki je govoril za Hruščo- 
vom, je izjavil, da je bila kuban
ska socialistična revolucija mogo
ča, ker je pred njo bila socialistič
na revolucija leta 1917, in je nato 
poudaril prijateljstvo med Kubo 
in SZ. '

iiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiMiiiiitiiniiutimiiitiNf

Delegati arabskih držav na konferenci v Kairu

DANES-— ^§1

Predsednik republike Segni se 
bo nocoj vrnil z uradnega obiska 
v ZDA, kjer je včeraj med dru
gim obiskal tudi generalnega taj
nika OZN U Tanta in seveda sto
pil v stik s številnimi predstav
niki newyorških Italijanov, saj je 
znano, da je New York »največje 
italijansko mesto«, ker prebiva v 
njem več Italijanov kot v Rimu.

Po objavi poročila preiskovalne 
komisije v zvezi s katastrofo pri 
Vaiontu je socialistični minister 
za javna dela suspendiral dva vi
soka funkcionarja za javna dela 
v Rimu ter oba glavna inženirja 
tehničnih uradov v Bellunu in v 
Vidmu. Nadaljnji postopek bo sle
dil.

Včeraj je bila konferenca arab
skih državnih funkcionarjev za
ključena s sklepom, da se bodo 
čez sedem mesecev vnovič sestali. 
Iz uradnega poročila sledi, da se 
je glavni del razgovorov nanašal 
na Izrael, za katerega so arabski 
voditelji ugotovili, da stalno ogro
ža in napada ter da je bil ustvar
jen kot »imperialistična sila, ki 
je zasedla zemljo arabskega ljud
stva v Palestini«; izvajal je rasno 
diskriminacijo ter politiko Izvrše
nih dejstev. Voditelji so sprejeli 
več resolucij spričo priprav »hu
dega napada s strani Izarela pro
ti arabskim vodam s preusmeri
tvijo reke Jordan.« — Nato nava
ja poročilo naslednje ukrepe: Od
praviti je treba nesoglasja med 
arabskimi državami; odobrili so 
ukrepe na tehničnem in obramb
nem sektorju; arabski voditelji 
poudarjajo pravičnost osvobodil
ne borbe v Angoli, Južni Afriki 
in na vsem svetu; poudarjajo ■*- 
upanje v možnost reševanja vseh 
sporov z mirnimi sredstvi v skla
du z listino OZN ter obljubljajo, 
da bodo delovali za mir in blagi
njo sveta.

Predstavnik bonske vlade in 
predsednik angleške vlade sta go
vorila včeraj o dvodnevnem Ep- 
hardovem obisku v Londonu. Pr
vi je dejal, da nemška združitev 
ni mogoča brez pravice do samo
odločbe, in da morajo biti zrn 
združitev edino odgovorne štiri 
velesile. Drugi pa Je rekel, da so 
»angleško-nemški odnosi boljši 
kakor kdajkoli v tem stoletju,« 
ter da je treba nemško in berlin
sko vprašanje rešiti samo s poga
janji in iskati primerne in častne 
sporazume med Vzhodom in Za
hodom; glede gospodarskih odno
sov Anglije pa je izjavil, da nima 
navade delati razlike med eno ln 
drugo državo, ozirajoč se na poli
tične tendence.

Ostale važnejše novice: London
ska konferenca o Cipru je odlo
žena do ponedeljka. — Robert 
Kennedy in Sukamo sta se spo
razumela, da je treba apor med 
Indonezijo in Malezijo rešiti s po
svetovanji. — Voditelj državnega 
udara v Zanzibaru je povedal, da 
je med spopadi zgubilo življenje 
okoli 400 ljudi, ter da za udar ni 
vedel niti sedanji predsednik re
publike, ker, »če bi to vedel, bi 
povedal policiji«.
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O Auschvvitzu drugače 
kot govorijo sedaj 

obtoženci v Frankfurtu
Agencija Tanjug objavlja: «T-em ruskim taboriščnikom se
Preživela Jugoslovana iz naci- | je leta 1944 posrečilo pobegniti iz

stknega koncentracijskega tabo
rišča Birkenau (Auschtvitz) sta 
zahtevala od tožilcev na frank
furtskem procesu proti esesovcem 
iz Auschwitzi, naj odgovorijo na 
vprašanja, kaj se je zgodilo z 
več kot 400 jug jilovanskimi par
tizani iz skupine, ki je štela 500 
ljudi. Leta 1943, septembra mese
ca, so jih transportirali iz okolice 
Beograda v Birkenau.

• Vemo, kaj se je zgodilo z nji
mi*, so izjavili preživeli depor
tiranci. »Likvidirali so jih, ali pa 
so umrli od lakote, pretepanja, 
mraza in izmučenosti. Toda tudi 
fiankfurtski proces, na katerem 
sodijo skupinici esesovcev iz 
Auschvvitza, mora razjasniti jav
nosti njihovo usodo«.

Pet sto jugoslovanskih partiza
nov, ranjencev in tifusnih bolni
kov, ki so jih ujeli na Sutjeski 
in v Sremu, so septembra leta 
1943 transportirali v Birkenau, 
kjer so jim vtetovirali številke 
od 146.000 naprej.

Jugoslovana, ki sta zahtevala, 
naj osvetlijo usodo teh taborišč
nikov, sta prof. Jakov Salečič iz 
Beograda in Aleksandar Radako- 
vič iz Zemuna. Salečič ma na 
levici vtetovirano številko 146.458, 
Radakovič pa 146.553. Oba Jugo
slovana budno spremljata potek 
frankfurtskega nrocesa. Opozori
la sta, da pri raziskovanju zloči
nov in odgovornosti govorijo 
predvsem o taborišču Auschwitz 
I. in si prizadevajo razkriti in 
zabrisati sledove o taborišču 
Auschwitz-Birkenau, v katerem 
so počenjali najhujša zločinstva 
in kjer so pobili okrog 6 milijo
nov ljudi. Taborišče Birkenau so 
nacisti pred prihodom sovjetskih 
vojaških sil večinoma uničili, da 
bi tako zabrisali sledove. Prof. 
Salečič je na fotografijah obto
žencev, ki jih je te dni priobči
la »Politika*, prepoznal taborišč
nega »kapota* Stefana Bareckega.

Radakovič je prepoznal še ene
ga izmed obtožencev na frank
furtskem procesu — Wilhelma 
Bogerja, razen tega pa je pre
pričan, da se spominja tudi Ba
reckega. Takole nam je pripo
vedoval :

»živo se spominjam l^ilhelma 
Bogerja. Ce bi ga zdaj ponovno 
videl, bi ga takoj spoznal. Ce bi 
bili oblečeni v esesovske unifor
me, bi jih na zatožni klopi pre
poznali mnogi.

Leta 1944 so v taborišču «C» 
pobili vse cigane. Najprej so mo
ške, ki so bili sposobni za delo, 
strpali v tovornjake, govoreč 
jim, da gredo na delo, potem pa 
so jih zadušili v plinskih celicah 
(»dušegubkah*). Dan pozneje so 
vse preostale deportirance tega 
taborišča zažgali v krematorijih.
V tako izpraznjeno taborišče so 
takoj pripeljali 5000 Židov iz Ma
džarske. Pred vhodom sem med 
esesovci, ki so prevzemali trans
port, videi zločince Eichmanna, 
zdravnika Mengeleja in druge, in% 
skoraj prepričan sem, da je bil 
med njimi tudi Wilhe!m Boger.

Pet dni pozneje so uničili celo
ten transport Zidov.

Od teh dogodkov je minilo 20 
let. Izmučen zaradi lakote ln vsa
kovrstnih surovosti, ki so jih ne
nehno »izpopolnjevali* blokfirerji, 
raportfirerji in esesovci, je Salečič 
shujšal tako, da je tehtal samo 
petintrideset kilogramov, Radako- 
vič pa jih je imel komaj štiri
deset.

Nekega dne, pripoveduje Rada
kovič, so nacisti iz taborišča »D« 
gnali Zine v smrt. Na poti proti 
krematorijem (bilo jih je pet), je 
z nekega preveč naloženega to
vornjaka popadalo nekaj ljudi. 
Ker so vedeli, da jih peljejo v 
krematorij, so se razbežali na 
vse strani in se skrivali med ba
rakami Piščalke esesovcev so ta
koj zabrlizgele preplah. Iz povelj
niških barak so pritekli esesovci 
in s pištolami začeli pobijati po
begle.

Funkcionarji iz Auscwitza — le 
malo jih sedi na zatožni klopi v 
Frankfurtu — so bili vsemogočni 
gospodarji človeških življenj. Sa
lečič in Radakovič sta to opi
sala takole:

• Lahko so takoj ubili vsakogar, 
ne da bi za zločin komurkoli od
govarjali, Ubijali so lahko iz dol
gočasja ali pa za zabavo. Ce ta
boriščnik ni snel pred njimi ka
pe, so ga pretepli. Pretepali so 
samo zato, da bi preizkusili moč 
udarcev. Vai po vrsti so kolektiv
no in posamič odgovorni za mno
žične uboje. Bloafirerji in drugi 
ao na zbornih mestih izbirali žrt
ve, ki so jih pozneje usmrtili. 
Pretepali so ljudi in če se jim 
je zdel kdo preveč slaboten, so 
ga izločili in pozneje je končal 
v krematoriju. Skupaj z zdrav
niki so prav tako odbirali žrtve 
za zloglasne poskuse na ljudeh.

Deportiranec številka 146.553 se 
■pominja taboriščnega starešine 
Bareckega najbolj po imetju, ven
dar pa je povedal tudi tole epi- 
aado:

Birkenaua, Preoblečeni v esesov
ske uniforme ao prišli do Visle. 
Ujeli so jih, ko so plavali , čez 
reko, ko so bili torej že skoraj 
na cilju, in jih vrnili v Birkenau. 
Za poveljstvo taborišča je bil to 
nenavaden primer, zakaj nihče ni 
verjel, da je mogoče od tam po
begniti. Javno so jih obesili na 
zbornem prostoru. Obešenju so 
prisostvovali tudi starešine.

Radakovič je zvedel, da je bil 
pri tej eksekuciji navzoč tudi 
Štefan Barecki.

Vprašali smo Salečiča in Alek
sandra Radakoviča, če bi bila 
pripravljena pričati na frankfurt
skem procesu. Odgovorila sta pri
trdilno. S šampanjcem je Igralka Raffaella Carra «krstila» rimsko avtomobilsko evidenčno tablico z visokim šte

vilom 700.000. Ponosno številko pa nosi skromen »Fiat 500»
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NEKDAJ ZVERINE, SEDAJ PODLI STRAHOPETCI

Morilec tisočer vAuschivitzu 
navaja svojo človekoljubnost

Bivši gestapovec, ki je bil v Auschwitzu ves čas obstoja tega taborišča, se 
sedaj ničesar «ne spominja» - Laži o zdravniških pregledih pred kaznimi

FRANKFURT, 17. — Danes, osem 
dni procesa prot: 22 esesovskim 
vojnim zločincem, obtoženim po
kola okrog štirih milijonov oseb 
v taborišču Auschwitz, je pred 
sodniki nastopil najprej 60-letni 
bivši gestapovec Bruno Schlage. 
Na vprašanja sodnikov je večino
ma odgovarjal s «Se ne spom- 
njam« in «Ne vem«. Schlage je 
bil poln sadizma in izredno krut 
z interniranci. Pokazal je pravo 
uživanje, ko je jetnike tepel. 
Schlage je eden izmed redkih ob
tožencev, ki je bil v Auschwitzu 
skoraj ves čas obstoja tega tabo
rišča. Prišel je še nekoliko prej, 
kot so bile zgrajene velike plin
ske dvorane, ki so delale s »ka
paciteto« 6.C00 oseb na dan. Od
šel je od tu malo pred prihodom 
sovjetskih čet.

Schlage je trdil, da ni nikoli ni

kogar ubil, da se ni udeleževal Schlage se je celo upal reči, da
streljanja jetnikov ob zloglasnem 
»črnem zidu«, ki je bil prav ob 
baraki, kateri je on poveljeval. 
Rekel je, da je samo slišal strele. 
Obtoženec je imel ključe poseb
nih bunkerjev, kjer je bilo mo
goče samo stati. Vprašali so ga. 
če je kdaj videl umreti koga v 
teh strašnih prostorih, kamor so 
ljudi zapirali, potem ko so prej 
prestali dan prisilnega dela. »Ne, 
nikoli nisem nikogar videl umre
ti. Videl sem samo osebe, ki so 
se zgrudile,« je odgovoril Schlage.

Ko je ponovno odgovarjal, da 
se ničesar ne spominja, se je sod
nik razburil: «Bili ste poveljnik 
barake 11 in izjavljate, da ne ve
ste, kaj se je notri dogajalo!« «Ne 
vem, res ne vem. Bil sem utrujen 
življenja; kadar sem končal svojo 
službo, sem skušal čimprej oditi.«

iiiiiiiiiiiiuimiiimiiiiiiiuiiiuiimiMimiimiHniuiiiiiiiiiinmniiiiitiiiiiiiniiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiimimiiiuii

Splošna ofenziva 
proti kajenja

ka, saditi takšne vrste tobaka, ki 
bi vsebovale zelo malo polonija. 
Filtri, ki so v rabi, nimajo nobe
nega obrambnega učinka.

LONDON, 17. — Reklama za ci
garete in tobak bi morala biti uki
njena, predvsem v televizijskih 
programih. Tako je izjavil vodja 
angleških laburistov Harold Wil- 
son v nekem intervjuju za neod
visno TV mrežo. »Z druge strani 
ne Vem, zakaj je ne bi mogli iz
ločiti s svojih strani tudi časo
pisi*.

WASHINGTON, 17. — Skupina 
petih ameriških senatorjev je pod 
vodstvom demokratične senatorke 
Maurine Neuberger predložila vče
raj senatu dva zakonska načrta v 
zvezi z najnovejšim zdravniškim 
mnenjem o škodljivem učinku ka
jenja. En zakonski načrt poobla
šča zvezno trgovinsko komisijo, 
naj uredi reklamo in tudi vse, kar 
je v zvezi z izdelovanjem cigaret, 
kot to ureja proizvodnjo prehram
benega blaga, zdravil, kozmetičnih 
sredstev in drugih izdelkov. Drugi 
zakonski načrt predvideva razisko
valni program o vplivu tobaka, ki 
ga mora izvesti ustanova za jav
no zdravstvo. Hkrati načrt pred
videva vzgojno kampanjo o škod
ljivosti cigaret. Senatorka je izja
vila, da bo podoone zakonske na
črte predložil pred zbornico de
mokratski senator John Blatnik.

LONDON, 17. — V pismu, ki sta 
ga angleški zdravniški reviji »Lan- 
cet* poslala dva ameriška zdravni
ka, se zatrjuje, ct a je odstotek 
splavov in prezgodnih rojstev ter 
mrtvorojenih otrok višja pri Jefj- 
skah, ki kadijo, kot pri ženskah, 
ki ne kadijo. Dr. Joseph Fraume- 
ni in dr. Frank Undin z državnega 
zavoda za rake v Bethzedi doda
jata, da kajenje pri nosečnicah po
vzroča značilne motnje in da žen
ske, ki kadijo, rodijo več deklic 
kot dečkov.

KOPENHAGEN, 17. - Občinski 
svet v Kopenhignu je sinoči ne
nadoma sklenil prepovedati kaje
nje na vseh mestnih prevoznih 
sredstvih. V nekaj dneh bo do
voljeno kaditi samo v drugem va
gonu tramvajev, ki pa že izginja
jo iz rabe, tako da bo v 1)0 odst. 
javnih prevoznih sredstev prepo- Veliki Britaniji in v ZDA. Dan- 
vedano kaditi. I sna, Švedska in Norveška, kot pi-

BOSTON, 17. - Dr. Edward likt' nameravajo kupiti eno sa-
Radford in dr. Vilma Hunt z1 mo vozilo ki bo na razpolago 
zdravstvene šole v Harvardu sta ,udt 18 druge podobne uradne obi- 
sinoči na neki tiskovni konferenci *ke v bodočnosti, 
izjavila, da so v tobaku sledovi 
radioaktivnega elementa polonija, 
ki gre z dimom v kadilčeva plju
ča. Ker morejo ionizirajoče radia
cije povzročiti raka, je možno, pa 
čeprav še ni potrjeno, da Je ta 
radioaktivnost vzrok rakastih obo
lenj na pljučih, in da 1ma polonij

Iščejo oklepno 
vozilo za Hrušeova

KOPENHAGEN, 17. — Skandi
navske dežele 'ščejn oklepni av
tomobil, ki ga bodo potrebovali 
za premike sovjetskega predsed
nika vlade Nikit,o Hruščova, ko 
ho prišel na uradni obisk v ju
niju na Dansko, Švedsko, in. Nor- 
veško. To sporoča radikalni dnev
nik iz Kopenhagna »Ekstrabladet«, 
ki dodaja, ds skanje tega vozila 
doslej še ni imelo pozitivnega re
zultata. Dnnsko pravosodno mi
nistrstvo ni hotelo te vesti po
trditi.

»Ekstrabludet« piše, da so vlade 
teh treh oežel odklonile najbolj 
enostavno rešitev — nakup oklep
nega avtomobil«, Kakršne proizva 
ja «Mercede» Benz«, ker se jim 
ia zdelo neprimerno, da bi od Hm. 
ščuva .zahtevali, naj bi s« vozil v 
avtomobilu, ki bi bil igdelRn v 
Zahodni Nemčiji Zato ao začeli 
takšno vozilo iskati v Franciji, v

ni nikoli videl pretepanja med 
izpraševanjem. Sicer pa je obre
menjeval Maximiliana Grabnerja. 
Na vprašanje svojega odvetnika 
je potrdil, da je bil v baraki 11 
tudi sam dva redna jetnik; baje 
zato, ker je nekemu jetniku po
magal bežati. »Bilo je grozno,« se 
je to pot spomnil Schlage.

Bivši kapetan SS 57-letni Franz 
Hoffmann pa je začel ihteti, ko 
ga je sodnik pozval, da opiše pre
tepanje jetnikov. Hoffmann je pr
vi od obtožencev, ki je potočil 
kako solzo. (Pač iz žalosti nad 
svojo sedanjo usodo, ne pa zaradi 
svojih zverinskih dejanj).

Hoffmann je dejal, da so jetniki 
dobivali po 15 do 20 udarcev s 
palico, «vendar pa vedno po po
prejšnjem zdravniškem pregledu, 
če je jetnik fizično sposoben, da 
dobi kazen«. «Včasih je zdravnik 
ugotovil, da jetnik ne vzdrži pre
tepanja in tedaj kazni niso iz
vedli. (Kakšna bedasta laž, ko pa 
so jetnike pobijali, kolikor so ho
teli!). Hoffmann je dejal, da se 
ni osebno udeleževal pokola jet
nikov, temveč «se je omejil na 
gledanje«. Prisostvoval je tudi od
biranjem ob prihodu transportov 
2idov, vendar so bili zdravniki ti
sti, ki so odbirali za delo spo
sobne in tiste, ki so morali umre
ti v plinskih celicah. Zdravniki 
so vedeli, koliko jetnikov morajo 
odbrati za delo. Kadar pa ni bilo 
potrebe po delovni sili, so tudi 
ves transport poslali v plinske 
celice.

Hoffmann si je zaslužil dosmrt
no ječo že s svojimi grozovitost
mi iz Dachaua. V Aschwitzu je 
mnogo oseb na krut način pobil. 
Nekoč je 12 Rusov prisilil, da so 
stali nagi »mirfo« sredi snega, 
dokler niso zmrznili. Danes pa se 
je Hoffmann skliceval tudi na 
svoje človekoljubje. Kadar so ga 
ženske prosil« — je dejal — da 
bi prizanesel njih življenju in 
življenju njihovih otrok, je »vča
sih« zaprl oči in se delal, da ni 
videl, kako so se pridružile sku
pini za delo sposobnih. Zanikal 
pa je, da je nekega Zida ubil 
tako, da ga je najprej treščil ob 
tovorni vagon, potem pa ga je 
divje pohodil. Nato pa je še pa
tetično vzklikni!; »Nihče še ni 
tega povedal, toda jaz bom po
vedal: Osebe, ki so sedaj na za
tožni klopi, plačujejo za to, kar 
so napravili Hiiss Eumeier in 
Schwartz.» Vsi »rije imenovani so 
bili poveljniki taborišča Auschwitz 
ln so sedaj že mrtvi. V knjigi svo. 
jih spominov je Hiiss, prvi po
veljnik tega uničevalnega tabori
šča, malo prej, kot je bil na Polj
skem obešen, napisal, da je imel 
Hoffmann čin, kr je po važnosti 
zaostajal -amo za njegovim.

ža 4713 kg, to je bil prvi ženski
rekord. Trenutno imajo sovjetski 
kozmonavti osem svetovnih pr- 
venstev.

Za tatove vedo 
a najdejo jih ne

NEAPELJ, 17. — Leteči odde
lek neapeljske policije je ob so
delovanju rimske policije ugoto
vil imena treh rimskih mladeni
čev, ki so v neki Tcrznarni v Ri
mu ukradli razna krzna v vred
nosti 70 milijonov lir. Zločin se 
je zgodil v noči med 12. in 13. 
januarjem, oškodovan pa je krz
nar Stefano Tisci. Gre, kot smo 
rekli, za tri mladeniče iz Rima, 
za katerih imena vedo, ki pa jih 
še niso našli.

Grozno mučenje 
ugrabljenih deklet

MEXICO CITY, 17. — Mehiška 
policija je izjavila, da je število 
umorjenih žensk v »koncentracij
skem taborišču« sester Marie in 
Delfine Gonzales v celoti 29. Po
leg tega je policija odkrila tru
pla osmih otrok. Zenske so umr
le zaradi tega, ker so jih prete
pali z železno palico, ali pa od 
lakote in žeje. Šofer sester, ki »ti 
imeli to »koncentracijsko tabori
šče«, Francisco Camarena je pri
znal, da je prevažal nesrečnice, 
vendar je vztrajal pri trditvi, da 
je vedno prevažal že mrtve lju
di. »Bile so vedno mrtve — Je re
kel. — Jaz nisem ubil nikogar.*

Zdi se, da je policija usmerila 
svojo pozornost na sestri Gonza
les, ko so se začele ugrabitve t- 
klic v starosti med 13. in 14. le
tom. Camarena je priznal, da je 
sodeloval pri ugrabitvah in da ie 
pozneje ugrabljena dekleta izro
čal v javne hiše. Policija je izja
vila, da sta bili sestri ob aretaci
ji oboroženi s puškami, da pa a« 
nista upirali.
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/. P. STEPHENSON:

Priročnik za pouk 
naravoslovnih ved

Založba Mladinska knjiga je v 
Knjižnici Priroda in ljudje iz
dala na pobudo Zavoda za na
predek šolstva LRS Priročnik za 
pouk naravoslovnih ved, o kate
rem so zbrani in opisani števil
ni preskusi in pripomočki za 
pouk naravoslovnih ved v o- 
snovni in nižji srednji šoli. Knji
ga ni torej namenjena učencem, 
temveč je sestavljena tako, da bo 
v njej našel sleherni profesor 
ali učitelj, ki poučuje naravo
slovne vede na tej stopnji, šte
vilne koristne napotke za sestav
ljanje preprostih naprav in pri
pomočkov za poskuse in tudi 
metodičnih navodil, kako bo pri 
pouku tega predmeta dosegel za
želeni učni smoter.

Pričujoča knjiga je izšla, po 
naključku sicer, prav v času, ko 
se je tudi pri nas uvedlo v novi 
enotni srednji šoli poučevanje 
naravoslovnih ved. In ta knjiga 
je za naše razmere, ko pravza
prav nimamo kaj prida napot
kov ne navodil ne pripomočkov 
ne sredstev kot nalašč.

Ta priročnik je napisal J. P. 
Stephenson, predavatelj naravo
slovja v Soli mesta Londona in 
član odbora Roal Societg za so
delovanje z UNESCO. Knjiga se 
je izkazala za zelo koristno v 
deželah, «i so bile po vojni opu- 
ztošene. Izreden uspeh pa je 
dosegla v krajih, kjer tudi prej 
niso imeli mnogo opreme za 
praktično delo. Nje vrednost po
večuje zlasti to, ker kaže, ka
ko je moč izdelati in rabiti na
prave iz navadnega in vsako
mur dosegljivega gradiva.

Marsikje so šolniki, ki pouču
jejo naravoslovne vede, ker ni- 
majo na šoli nikakršnih učil, da 
bi napravili potrebne poskuse, 
skoro obupani. Zlasti mlajši ali 
pa tisti, ki še tega predmeta do
slej niso imeli priložnosti pouče
vati.

Učni načrt naše enotne sred
nje šole daje pouku naravoslov
nih ved naslednji učni smoter:

»Pouk opazovanj in osnov 
naravoslovnih ved, skupno z 
zemljepisom, matematiko in 
tehničnim poukom, teži za 
tem, da spodbuja in vzgaja 
učence k zavestnemu opazo
vanju naravnih pojavov in k 
razmišljanju. Kakršno koli 
raziskovanje mora izhajati iz 
gojenčevega opazovanja, ki 
pod učiteljevim vodstvom po
jav razčlenjuje, preverja in 
spoznava, predvsem pa po
išče način poteka raziskav.»

Znano je, da se vsak otrok 
zelo zanima za vse, kar se o- 
krog njega dogaja. Posebno rad 
ima otrok živali in rastline. Ne
nehno opazuje vse, kar ga zani
ma. Vendar pa taka opazovanja 
niso zavestna, zato so tudi pri
dobljena predstave dokaj nejas
ne. In prav pri prirodopisnem 
pouku je priložnost, da to otro- 
fcovo nagnjenje učitalj usmerja 
in vodi. Pouk mora oblikovati 
tako, da izhaja iz otrokovih in- 
telektualnih sposobnosti in ga 
naveže na to, kar bo otrokov ra
zum in njegova čustva razgibalo 
in s tem stopnjevalo zanimanje 
za učno snov ter ga spodbujalo, 
da si bo pridobljeno znanje in 
sposobnosti nadalje širil in jih 
poglabljal.

V novi šoli skušajo tudi odpra
viti dosedanji način »podajanja* 
učne snovi, kjer je moral učenec 
samo poslušati in pasivno spre
jemati učiteljeve besede, njemu 
je bilo naloženo, da jih je po
tem bolj ali manj verno znal 
ponoviti. Polagoma uvajajo tudi 
v naše šole učne metode, ki so 
se med drugimi naprednimi na
rodi uveljavile.

A pouk naravoslovja ne more 
biti uspešen, če učitelj učno snov 
samo predava. Za uspešno pouče
vanje tega predmeta je potrebno 
tudi praktično delo. Zato ne mo- 
remo opazovanja in poskusov na
domestiti z ničemer. A kako se 
to izvaja in s čim, je zelo na
zorno prikazano v pričujoči 
knjigi.

Avtor je v Ig poglavjih nani
zal vrsto napotkov, v katerih 
prikazuje posamezne poskuse, ka
ko jih je treba opraviti in nava
ja tudi sredstva, ki so za to po
trebna. Snov pa zajema vse ve
je naravoslovja. Proučevanje 
rastlin, živali, mineralov, spo
znavanje astronomije, zraka in 
zračnega pritiska, opazovanje 
vremena, proučevanje vode, stro
jev, sile in vztrajnosti, toplote, 
magnetizma, elektrike, svetlobe 
in človeškega telesa. V zadnjem 
poglavju pa je nekaj koristnih 
navodil za učitelje.

Prav gotovo bo slehernemu šol
niku Stephensonov Prtročntk ko
risten vodnik pri pouku nara
voslovja. Želeti bi bilo, da bi v 
pričujoči knjigi dobili zlasti naši 
profesorji in učitelji potrebno 
spodbudo, da bodo obenem skup
no s svojimi gojenci tudi oboga
tili in spopolnili naravoslovne 
zbirke na svojih Šolah.

Priročnik jš na prodaj tudi v 
Tržaški knjigarni.

S. A.

Dragocena
knjiga
imenitnih
reportaž

Založba Edizioni lntemaziona- 
li v Rimu je izdala izredno za
nimivo knjigo Posebni dopisniki 
v vojni in miru. Gre za prispev
ke oseminpetdesetih zelo znanih 
posebnih dopisnikov, ki sodelu
jejo pri najrazličnejših velikih 
listih. Franco La Guidara pa jt 
njihove prispevke zbral v eni 
sami knjigi, ki je tako postala 
živa slika dogajanja po vsem 
našem planetu. Senzacionalne 
reportaže, ki so jih dopisniki v 
naglici napisali in odposlali iz 
dežel, v katerih je izbruhnila 
vojna, se menjavajo z informa
tivnimi reportažami, od katerih 
imajo nekatere vrednost prave 
literature. Skoraj ni dežele, ka
tere se ne bi te reportaže do
taknile: od Norvške do Konga, 
od Rima do Kalkute, od Neu) 
Yorka do afriških dežel. Oseb
nosti v teh reportažah pa so ta
ko papež Jan-z XXIII kakor 
predsednik Tito, Hruščov in 
kralj Feisal, Grace Kelly in ban
diti bratje Macri iz Kalabrije. 
Ne bi hoteli delati krivice ti
stim, ki jih ne navajamo, če na
štejemo samo nekaj imen do
pisnikov: Luigi Barzini, Camilla 
Cedema, Giovanni Giovannini 
(S Hruščovom po Jugoslaviji), 
Franco La Guidara, Indro Mon- 
tanelli, Alberto Moravia, Leoni
da Repaci, Alberto Roncheg, 
Mario Soldati, Lamberti Sorren- 
tino, Cesco Tomaselli in drugi. 
Pred vsakim poglavjem so bio
grafski podatki avtorjev. Knji
ga ima skoraj petsto strani ve
likega formata, v njej je večje 
število aktualnih fotografij, ve
zava je luksuzna in okusna.
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Nenadoma je umrl slikar 
Djordje Andrejevič-Kuhn
BEOGRAD, 17. — V Beogradu 

je danes dopoldne nepričakova
no v 59. letu starosti umrl za 
srčno kapjo ugledni jugoslovan
ski umetnik akademik Djordje 
Andrejevič-Kuhn. Smrt je preki
nila življenjsko nit jugoslovan
skega umetnika v trenutku, ko 
je zapuščal svojo mojstrsko de
lavnico na Dedinju 

Djordje Andrejevič-Kuhn se je 
rodil 31. marca 1904 v Wroclavu 
na Poljskem. Po končani umet
niški šoli v Beogradu je Uvel o 
Benetkah, Firencah, Milanu. Ri- 
mu in Parizu, kjer se je izpopol
njeval v slikarstvu. Prvo samo
stojno razstavo je imel leta 1930, 
zatem pa je 1932 razstavljal v 
skupini »Oblik* v Zagrebu. Na
slednja leta se je začel Kuhn 
zanimati za socialne probleme, 
kar ga je približala, skupini 
»Življenje*, h Kateri je pristopil 
leta 1934. Prvo zbirko lesorezov 
»Krvavo zlato*, v kateri prika
zuje težko delo rudarjev tu ki 
jo j« objavil v Starem Bečuju,
je policija delno zaplenila. Leta 
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Zadeva z Naessensom in anablastom 
se bo najbrž kmalu premaknila

BASTIA (Korzika), 17. Mno-

Potrjeni rekordi 
kozmonavtov SZ

Uvotenih avtomobilov 
vedno več v ZDA

NEW YOHK, 17. - Uvoz tujih

MOSKVA, 17. — Športna komi
sija za letalstvo sovjetskega cen
tralnega aerokluba je bila od 
mednarodne letalske zveze obve

žica, ki je v sredo uprizorila mo
gočne demonstracije za Gastona 
Naesseissa, je zmagala. Malega Syl- 
vaina Sogara bodo zdravili s ce
pivom proti levkemiji, ki ga je 
izdelal Naessens.

Od svojega prihoda na Korziko 
pred trinajstimi dnevi je bil de
ček na zdravljenju v občinski bol
nišnici v Bastiji, kjer bi tudi s 
pristankom pnm.irija ne bilo mož
no preizkusiti cepiva, ki je urad
no »ilegalno*. Tudi premestitev 
Sy!vaina v neko zasebno kliniko 
je bila doslej nemogoča, ln zato 
je pet tisoč manifestantov v sredo

v tobaku pomemono vlogo pri for- avtomobilov v ZDA je v prvih dll podpolkovnik Bikovski v dneh 
miranju kancenzneaa tkiva. Raz- mesecih lanskega leta do- med 14. in i|>. junijem !#H3: tra-

I »nrful iieoilnnai 'IH') O rvulitnna <4 >1. ..nlain 1 1 D 11 n AR minili Al

ščena, da so bili uradno ratific:- zvečer glasno zahtevalo: »Rešite 
rani novi svetovni rekordi, ki lu 
jih dosegli sovjetski kozmonavti.
Mednarodna letalska zveza je re
gistrirala dva absolutna svetovna 
rekorda, ki ju je dosegla vesolj
ske ladja »Vzhod V«, ki jo je vo-

telesenje sedmih trupel je poka
zalo, da Je bilo v pljučih petih 
kadilcev petkrat več radioaktiv
nega polonija kot v pljučih dveh
nekadilcev.

Polonij je v vseh zelenih rastli
nah, pa čeprav v zelo majhnih 
količinan. Toda pn uživanju zele
njave ta radioak*ivna snov ne pri
de v organizem, medtem ko s ka
jenjem vnašgmo polonij v pljuča 
in sicei z dim-i-n Ker se polonij 
praktično ne tla izločiti Iz toba
ka, bi bilo treba, menija zdravnl-

segel vrednost 362,3 milijona do« 
larfev, kar je približno 7 odst. 
več kot v letu 1962. Uvoz itali
janskih vozil se je povečal od 
8.4 n« 15,3 milijona dolarjev, vtem 
ko je uvoz francoskih vozil padei 
od 24,2 na 19,2 milijona dolarjev. 
Močno se je povečal uvoz angle
ških avtomobilov in sicer od 32 
milijonov na 79,2. Toda prvo me
sto še vedno -avzemajo nemški 
avtomobili s 230.2 milijona dolar
jev, kar Je v celoti okoli 60 odst 
vsega uvoza tujih vozil v ZDA.

janje poleta 118 ur, 56 minut 41 
sekund. Dolžina poleta 3.335.957 
km. Prejšnje prvenstvo je pripa. 
dalo sovjetskemu kozmonavtu Ni. 
kolejevu.

Hkrati je svetovna federacija re
gistrirala štiri svetovne ženske re
korde, ki jih Je dosegla vaaolj- 
ska ladja »Vzhod VI«, Irt Jo !e 
vodil« kozmonevtka Valentine Te- 
reškova v luniju 1963 Trajtn)e

Sylvaina!» Sedaj »o bil* ustrezna 
dovoljenja izdv.ia in Sy!vaina So
gara so premestili v kliniko dr. 
Maymarda, ki le pristal tudi, da 
bi neki zdravnik, ki bi si prevzel 
vso odgovornost, dečka zdravil s 
cepivom »anablnst«. In tak zdrav
nik se Je našel. Dr. Ristorcelli, ki 
bo dečka zdravil, je že sodeloval 
z Gastonom Naessensom.

Vtem je prišla še ena vest, ki 
je zbudila nekaj upanja, morda 
neupravičenega, med tistimi, ki ve
rujejo v učinkovitost »anabiasta*. 
Prof. Denolx, direktor zavoda za 
rakasta obolenja v Villejuifu, ki 
bo moral dati dokončno mnenje 
o cepivu, je odpotoval proti Kor
ziki, kjer se bo sestal z Naessen-

poleta 70 ur, 40 minut, 48 sekund som. Uradno poročilo govori, da 
vnjw3ji p-ilet 231,1 km. dolžin« »bo na kraju »ornem nadaljeval 
po!e'a 1.9.0 990 km, največja ta- določene rruis.tave, vtem ko se.govoriti e ozdravitvi levkemije ■

druge preiskave nadaljujejo, in si
cer v smislu predvidenega načr
te*. Hkrati se dodaja, da je to po
trebno zaradi tega, da bi se pro
učevanje o Naessensovem cepivu 
preveč ne zavleklo. Ta želja, da 
bi se s poskusi preveč ne zavla
čevalo, pa še ne govori o tem, 
da bi dosedanji poskusi dali pozi
tiven rezultat. Zelo verjetno je, 
da nameravajo cblasti ta problem 
na en ali na drugi način čim prej 
rešiti, kajti posebno na Korziki 
se v zvezi s tem vzbuja alarmno 
razpoloženje, kar so dokazale de 
monstracije v sredo zvečer.

Zdi se, da bodo trije dečki, ki 
bolehajo zs levkemijo ln ki so 
prispeli v Francijo iz Velike Bri
tanije, podvrženi zdravljenju s ce
pivom »anablast* v neki zasebni 
pariški kliniki.

ŽENEVA, 17. - Vesti o ozdra
vitvi nekaterih primerov levkemi
je, ki naj bi bili posledica Naessen- 
sovega zdravljenja na Korziki, so 
v Švici povzročili veliko povpra
ševanje po tem zdravilu in zbudili 
velike upe pri starših, ki imajo 
otroke bolane za levkemijo. Zara
di tega je Švicarsko združenje 
zdravnikov poseglo v zadevo s po
ročilom, | katerim opozarja prebi
valstvo glede nekentrolirane upo
rabe zdravile, hkrati pa Jih tudi 
opozarja pred prevelikim upom. 
V poročilu Je rečeno, da je treba 
biti zelo strog in previden, ko gre 
z« novo zdravilo. Nemogoča je

kakim zdravilom, ko še ni mož
nosti, da bi to zdravilo preizku
sili na večjem štavilu bolnikov in 
v daljšem razdobju v zavodih, ki 
razpolagajo z ustreznimi tehnični
mi in strokovnimi sredstvi.

Švicarska zdravstvena organiza
cija nadalje pripominja, da je tre
nutno na razpolago veliko zdravil, 
s katerimi se da potek levkemije 
ustaviti ali vsaj bolečine mladih 
pacientov omiliti. Kljub temu pa 
se še ni govorilo o kakem čude
žu. Treba je namreč še določiti 
tako imenovane stranske, povečini 
škodljive učinke zdravila in dolgo 
časa zdravilo preizkusiti, preden 
se o njem dokončno Izreče ustrez
no mnenje. V poročilu se zatrju
je, da bt serum sicer morda Imel 
tudi kak zdravilni učinek, toda 
zadevo bodo proučili v Franciji 
ustrezni organi tn še leta bodo 
potrebna, preden bodo znan« vse 
njegove resnične zdravilne spo
sobnosti. Zato Je ob zaključku svo- 
Jega poročila švicarsko zdravstve
no združenje pozvalo prebivalstvo, 
naj n« uporablja »čudežnega cepi
va* brez kontrole in odgovornosti 
zdravnika.

LONDON, 17. — Tudi »Britlsh 
Medical Journal v svoji zadnji 
številki opozarja ljudi pred pre
velikimi nedami, k! se polagajo na 
novo cepivo aa zdravljenje levke
mije. Revija poleg tega zatrjuje, 
da javnost ne sme pričakovat! na
glih rezultatov od poizkusov, ki 
se delajo s cepivom.

1937 je Kuhn odšel kot prosto
voljec v Španijo, od koder se je 
prihodnje leto na poziv KP Ju
goslavije vrnil v domovino, kjer 
je izdal zbirko 12 lesorezov s 
tematiko iz Španije, Se preden 
je izšla druga zbirka, so ga za
prli. Po prestani kazni 1. J940 je 
izdal novo zbirko z motivi iz 
rudnika, Španije in zapora, za 
kar so ga poslali v koncentra
cijsko taborišče v Bileči, kjer je 
bil skupno z Mašo Pijadom, Lo- 
Io Ribarjem in drugimi,

Ko je pričela druga svetov
na vojna, je Kuhn med prvimi 
sto pil o vrste borcev proti oku
patorju, Na 11. zasedanju AVNOJ 
je bil izvoljen za člana Anti
fašističnega sveta. Takoj po osvo
boditvi Beograda, je ustanovil 
Združenje likovnih umetnikov 
Srbije, ki ga je izvolilo za 
svojega rajnika. Prihodnje leto 
je bil postavljen za rednega pro
fesorja na Akademiji umetnosti 
v Beogradu in za vodjo odseka 
za likovno umetnost na prosvet
nem ministrstvu Srbije. Bil j* 
član začasne ljudske skupščine 
Jugoslavije in od leta 1951 ljud
ski poslanec Srbije.

Leta 1950 je bil izvoljen za 
dopisnega a leta 1958 za redne
ga člana Srbske akademije zna
nosti in umetnosti. Djordje An
drejevič-Kuhn je imetnik števil
nih odlikovanj, med njimi od
likovanja Bratstva m enotnosti 
I. stopnje, odlikovanja Za hra
brost i, dr. Svoje slike in risbs 
je Kuhn razstavljal v Londonu, 
Amsterdamu, Bruslju, SarrbrUck- 
nu, Moskvi, Leningradu, Varša
vi, Pragi, Budimpešti in vzhod
nem Berlinu, Smrt ga je dole
tela kot člana CK Zveze komu
nistov Srbije, člana glavnega od
bora SZDL Srbije, člana pred
sedstva Srbske akademije zna
nosti in umetnosti, profesorja 
Akademije likovne umetnosti v 
Beogradu.

Ob smrti Djordja Andrejevita- 
Kuhna so njegovi soprogi izra
zili sožalne brzojavke predsed
nik republike maršal Tito, pod
predsednik Aleksander Ranko- 
t>ič in številni drugi, CK ZK 
Srbije in glavni odbor SZDL Sr
bije sta ib smrt i Kuhna izdala 
posebno sporočilo, v katerem >* 
med drugim poudarja, da je * 
smrtjo Kuhna Zveza komunistov 
izgubila enega od svojih najbolj" 
lih članov, a jugoslovanski na
rodi dragocenega umetnika in r*" 
volucionarju.

CASTROP RAUXEL, 17. — 
dem rudarjev, ki so 41 ur ost*u 
zasuti v nekem rudniškem rovu 
na 800 metrov globine, je bdlo 
šenih *n so prišli na površje d* 
minut potem, ko so reševalne o*11' 
pine odprle pot do njih. Ves 
ko so bili pod zemljo, so MU zi
darji oskrbovani t hrano. Reševa
nje Je poteklo brez vsakih m0" 
tenj.
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DELIKATNO VPRAŠANJE KONGA
ir j • •hao naj zamenja enote
«modrih čelad» OZN?

Nkrumahov predlog - Red in mir v deželi naj bi zago
tovile kongoške čete - Nevarnost tujega vmešavanja še 
vedno obstaja - Vprašanje kongoške vojske in možnost 
povratka belgijskih oficirjev in ustreznih posledic

Afriških čet v Kongu ne že
lita ne predsednik Kasavubu in 
ne premier Adula. Predlog pred
sednika Nkrumaha, da bi do ju
nija letos »modre čelade« Zdru
ženih narodov zamenjale enote 
iz Gane in ostalih alriških dežel, 
je najprej zavrnil poglavar kon- 
gošse držav« v času svojega ob
eska v Izraelu, zatem predstav
nik Konga v OZN in končno, 
Pred nedavnim, v Zahodni Nem
čiji predsednik vlade v Leopold- 
villu.

Kongoške čete, je rekel Adula, 
bodo same vzdrževale red in mir 
v deželi, ko se bodo iz nje u- 
maknile enote Združenih naro. 
dov.

Sklep kongoške vlade je začu
dil predvsem one, ki so priča
kovali, da bodo v Leopoldvillu 
Nkrumahov predlog sprejeli, Ce- 

OZN so v Kongu prišle, pou
darjajo, prav v času vojaškega 
uPora, ki ga je pred tremi leti 
10 P°1 začel aanašnji koman
dant kongoške armade, general 
Mofcutu, m to zaradi tega, da 
bi zagotovile uresničitev resolu- 
eije OZN o nevmešavanju v no
tranje zadeve Konga. Navzlic 
svoji omahljivosti in nedosled
nosti, so «modre čelade« OZN 
vendarle zaključile vprašanje ka- 
tanške secesije in omogočile leo 
Poldvilski vladi vzpostavitev nad- 
zorstva nad celotnim ter končno 
združenim Kongom.

Vtem pa so se okoliščine v Kon
gu nekako uredile, čeprav še nt 
vse najbolj gotovo. Combe je 
deželo zapustil, ni pa se odpove
dal želji da bi se tja zopet po
vrnil, saj je nanjo vezan s šte
vilnimi gospodarskimi in poli-' 
ličnimi interesi. Tudi sile, ki so 
nekoč v Kongu bile povezane s 
secesiomstičnimi elementi, se še 
niso odpovedale želji, da bi — s 
Combejem ali brez njega — o- 

ranile svoje interese V' bo|ati 
afriški deželi. Na vsak način pa 
Se vedno obstaja potencialna

. . . - neredov, ki vWŽ)(hjj
0 vmešavanje v Kongu utegm- 

lo Povzročiti
Na to nevarnost je mislil pred- 

sednik Nk.mmah, ko je predlo
gi, da bi Jete OZN zamenjale a- 
riške enote. Do junija letos bo- 

namreč «modre čelade« zapu- 
“t le Kongo, ker jim poteče man- 
at, poleg tega pa tudi zaradi 
inančnih težav. Združeni narodi,

1 'majo — kot je pred kratkim 
izjavil U Tant — primanjkljaj

«4 milijonov dolarjev, bodo svo- 
e v Kongu lahko vzdrže-

vale samo še nekaj mesecev. Za 
pet bataljonov iz petih dežel 
samo v zadnjih 
bilo treba 
larjev.

Sile OZN so od 6500 mož ko- 
ec oktobra lanskega leta bile 

zmanjšane na 5350 v decembru 
n 4000 mož ob zaključku leta.

15 dežei, katerih enote so se- 
i,hV^8le oddelek «modrih čelad«, 
p je zdaj ostalo samo še pet —
' lr)Dija, Gana, Irska, Nigerija in 

_vedska. Pretežni del moštva je 
vedno nastanjen v Katangi, 

>ad katero je prav te dni bila 
r°g!ašena popolna jurisdikcija 

«ntraine vlade. Dosedanji mini- 
ler-rezident Ile0 je spričo te- 

zaPustil Elisabethville in se 
^rni‘ v Leopold ville. Postavlja 

8 vprašanje; kaj bo, ko se bodo 
en«'e OZN umaknile?

Kongoška vlada trdi, da je 
zat°riKUS*'a vlada danes v stanju 
te uc*' VSe nerede> razen neka- 
- n izjemnih, ki bi bili povzro- 
; n' oc* zunaj« Dejstvo je, da se 
njih °n*°^ICa v°iska’ ziast' v zad-

iz neorganizirane sku- 
^lne, ki so jo bilj belgijski oft- 

rl‘ zapustili _ domačih pa do 
Proglasitve neodvisnosti 1. 1960

moderno' *a'e‘a sprem,njaVq rn° organizirano armado.
PadVa' Mobutl1 'n Pa skupina 
v;,,* skib častnikov so celo opra-

je
šestih mesecih 

plačati 18..200.000 do-

rila. Nekateri so — v svojem ho
tenju, da bi pojasnili ozadje o- 
menjenega kongoškega koraka — 
šli celo tako daleč, da se po
stavljajo na stališče, da bi se z 
umikom čet OZN, ne da bi se 
te zamenjale z afriškimi, ponov
no odprla vrata kongoške vojske 
belgijskim oficirjem. To, pravi
jo, bi ne bil prvi primer po
vratka belgijskih »strokovnjakov« 
v Kongo. Le-ti se danes nasploh 
spet nahajajo na mnogih svojih 
starih položajih. In ne samo oni.

Nedolgo tega je bil podpisan 
sporazum, p0 katerem bo v Kon

go kmalu prišlo okrog 2000 bel
gijskih strokovnjakov. To število 
še ne dosega onega pred 30. ju
nijem 1960, je pa vsekakor večje 
kot v prehodnem obdobju, ka
kor je tudi belgijskih štrokovnja- 
kov več kot iz katerekoli druge 
tuje dežele. In, menda, nismo da
leč od resnice, če rečemo, da je 
|zamenjava «modrih čelad« z afri
škimi četami za nekatere — prav 
zaradi tega nezaželena. V prime
ru, da to drži, potem je to znači
len dokaz za bodoči politični raz
voj v Kongu.

2. BRIHTA

' t i

V Južnem Vietnamu se vojna nadaljuje. Vojak vladne «redne» vojske, k! so jo ameriški inštruktorji pri
pravili za borbo proti gverili, je zalotil vietkonškega gverilca v tunelu, ki jih imajo gverilci v džungli

NESREČNO PLEME ATOMSKO «OKUŽENIHs> V HIROŠIMI

Hibakuši žive ločeni od ostalih ljudi 
s težkim občutkom lastne krivde
Prebivalci japonskega mesta, ki so preživeli atomsko bombardiranje, so sredi 
novega mesta kot gobavci - Ne morejo, razen med seboj, sklepati zakonskih 
zvez, niti imeti otrok - Ustvarila se je nova antropološka skupina človeških 
bitij, pravi antropolog Raynolds - Usoda ljudi v primeru atomske vojne

Japonsko mesto Hirošima je 
bilo prva žrtev atomske bombe, 
tiste' prve atomske bombe, ki jo 
je človek ustvaril ter uporabil, 
da bi pokazal «kaj on zmore«. 
Strahote, ki jih je bila povzroči
la, so bile nepopisne, število 
mrtvih ogromno in ruševine 

. stfašne. Svet je! bil prepričan. 
1 šla na sitgni; mgjtu jniikčli 'vgč ne 
So živijertjta-, da bodo vsi preži
veli pobegnili kamorkoli, vtem 

ruševina ostale- Mfio 
nikJh&Sfef-kUr 

kdar.?iy<S ČpjSeditavljlti 
ni moglo. In vendar ni hilo'tako. 
Hirošima je bila odnovljena, a 
danes je še večja, lepša, moder
nejša in Bogatejša kot kdajkoli. 
Najpoprej živi tu mnogo sreč

nih ljudi, toda tudi mnogo takš- 
. nih, ki so nadvse nesrečni.

Teh, ki jim je sreča postala 
I skoraj neznan pojm, je danes 
| v tem mestu ' okrog 90.000, a 

vzrok tega je prav gotovo bila 
i prva atomska bomba. Ne gre za 
j ljudi, ki bi bili iznakaženi, ki 

bi jim eksplozija atomske bom- 
! be ožgala lice ali bi jim' oili 
j odpadli lasje, ki bi trpeli na 
. strašni bolezni,, j,e.vk,gmije, če

prav je tudi' takšp,i!hiprecejšnje 
število, ih jih ..vsakoletno mnogo 
umre za njenimj.poale^icanii. Tu- 

{ di ne gre za nesrečnike, ki bi ob- 
. j okovali svoje drage, ki so ti

stega prekletega dne izgubili živ
ljenje. Ne, gre za nekaj povsem 
drugega.

- ' .w. . ........-.v.v v-...

" »m

im Poseben tečaj v Izraelu, ki 
do* *zredno dobre odnose z vla
ki v Leopoldviliu Drugi častni- 

s" se šolali v Belgiji, 
tr -5° r'*3veščeni krogi pa za- 
jo JeJ°' n' hioč z gotovost- 
s){ Vebeth “h bi se kongoška voj- 
hio i*aitSna ka,tr*n* je. dejansko 

ga post« viti po robu Izkuš- 
lstavam v dežeii in izven nje. 
q ega mhenja je tudi predsednik 
«b <<Afrlska rešitev,« Je dejal, 
bil' 28 ^on6°> K°t Bfriško deželo, 
jjp* naib°ljša. Poleg tega bi tp 
g. U<^‘ prvi začetek medafrlške- 

vojaškega sodelovanja, ki so 
v načelu potrdili poglavarji

ga

cfel te®a kontinenta na
TV'm sestanku v Adis

hna* predloB. ki. je brez 
°dnegu pr.mera

vLk0t za A,riko in OZN. P* J* 
nK a v Eeopoldvillu 
Ubenem

svojem 
Abebi.« 

pred- 
za Kon-

gično
se je

zavrnila, 
postavilo tudi lo-

vprašanje, zakaj je to sto-

V Hirošimi živi okrog 90.000 'že 
Omenjenih oseb. moških in že- 

; na, ki se v ničemer ne razliku- 
1 jejo od ostalih zdravih in nor

malnih meščanov. Pa se vendar 
močno razlikujejo od njih in se 

. tega sami tudi zavedajo. Ta 
1 edinstvena, sicer neorganizirana 

in. vendar v resnici tesno pove- 
. zana skupnost, živi svoje poseb

no življenje, z občutkom v džun
gli izgubljenega plemena, le da i 
je v tem primeru džungla mo- 

1 derno mesto, ki ga izpolnjuje so- 
f dobna civihžipna - družba vse- 
| stransko d e/4 ‘fn* docela nor-
■ malnih ljudi:

Imenujejo jih «hibakuše», t. j.
, preživele od 'katastrofe, prve a- 
; tomske eksplozije. O njih je pred 
i kratkim v antropološkem dru
štvu v San Franciscu govoril 
ameriški antropolog Earl L. Ray- 
nolds, ki se že leta ukvarja š 
Hirošimo v zvezi z vsemi mo
gočimi posledicami, ki jih je 
prinesla prva atomska eksplo
zija.

On pravi, da žive na svetu tu
di mnogi drugi ' ljudje, ki st> 
preživeli razne velike strahote. 
Tako n. pr. oni s področij, kjer 
so se v zadnji vojni vršile naj
strašnejše bitke, oni iz mesta, 
ki so bila bombardirana s kon
vencionalnim orožjem, pa še oni 
iz nacističnih taborišč smrti. Da- 

i siravno vsi ti nosijo bolj ali 
manj vidne, oziroma tudi nevid
ne posledice prestanega trplje
nja in strahot, jih vendar nj 
moč primerjati s »hibakuši«. Vsi 

; ti namreč danes spet žive sredi 
družbe, ki ji pripadajo, in po
gosto celo uživajo posebne pra
vice ter ugodnosti. V nobenem 
primeru pa niso osamljeni, ozi- 
jroma v položaju, pri kgterem bi 
bila proti njim naperjena kakrš
na si bodi diskriminacija. Druga
če je z onimi v Hirošimi; Okrog 
njih je zraslo novo mesto, prišli 

> so novi ljudje, oni pa so ostali 
— svet zase.. Z njimi se je zgo
dilo n^kaj nezaslišanega, postali 
so žrtve, ki žive v položaju, kot 
da bi bili krivci. Dasiravno je 
»hibakušev« znatno število, pa 
vzrok omenjenega bolestnega po
java ni v njihovem številu, mar
več v tem, kar oni posamezno 
in vsi skupaj doživljajo. Zakaj so 
izolirani? Predvsem zaradi stra
hu pred posledivami atomskega 
žarčenja, ki ga predstavljajo za 
druge normalne ljudi, tudi v 
primeru, da niso vidno priza
deti, n. pr. tako, da bi imeli lev
kemijo. Danes že vsakdo ve, 
kako atomsko žarčenje vpliva na 
gene, o tem je bila izdana ob
sežna literatura, a svoja mne
nja so o vprašanju bili izrazili 
najuglednejši biologi in geneti
ki. Znano je, da osebe, priza
dete od atomskega žarčenja, lah
ko spravijo na svet iznakažene 
otroke, dasiravno do tega mor-

...........................................

V ponedeljek se v Občinski galeriji zaključi razstava slikarja A. 
Černigoja, ki je doživela lep uspeh. Posebno prijetna posebnost te 
razstave so bili ^skupinski obiski slovenskih dijakov, katerim je u- 
mctnik vedno kaj povedal o svoji umetnosti. Kdor si razstave še 

ni ogledal, naj pohiti

. da še ne pride že v prvi gene- 
| raciji. Vendar pa do takšnih po

sledic lahko pride v drugi, tret
ji, deseti ali celo stoti genera
ciji. Tajna genov je že v dokajš- 

i nji meri razvozlana, znana je 
; tudi kemična struktura najbolj

zapletenih celic in znano je, tu- 
; di to, do kakšnih sprememb lah- 
i ko pride v teku let. Ne ve se 
, še samo to, kdaj bodo posledi-
, ce prišle do izraza pri novoro-
; jenerti človeku, namreč, ali bo 
! do teh prišlo že v prvi ali ka

ki poznejši generaciji. In tu pri
demo do prvega razloga izolaci
je, ki se pojavlja v obliki vpra
šanja, ali se nekdo iz skupine 
»hibakušev« lahko poroči in i- 
ma potomstvo. Dejstvo je, da se 
oseba, ki je preživela hirošim- 
sko tragedijo, ne more poročiti 
z nekom, ki ni preživel iste uso
de. Toda, ali velja po drugi 
plati sklepati zakonsko zvezo 
z nekom, ki je isto usodo doživel, 
ko pa bi potomstvo verjetno bi
lo še nesrečnejše od staršev, v 
kolikor so njihovi geni bržkone 
utrpeli nevarne spremembe! 
Mnogi so tistega nesrečnega dne 
bili še otroci, danes so odrasli 
ljudje, toda vsi so v glavnem 

' neporočeni. V kolikor pa do po
roke pride, zakonci nimajo otrok. 
Oziroma so zelo redki primeri 
zakonov z otroki, saj so poveza- 
ni z večnim strahom za njihovo 
usodo, s stalnim opazovanjem, 
ali se bodo pri njih začele po
javljati kakšne spremembe.

In tako, če bi prav nič druge
ga ne bilo, že to zadostuje, da 
se pri teh ljudeh ustvari neko 
posebno duševno razpoloženje, 
ki jih navaja na to, da se ogi

bajo oseb, ki niso «okužene», in 
žive v nekakšnem svetu lastne 
intimne zaprtosti. Oni drugi, nor
malni, pa svoje hčere in sinove 
opozarjajo, da bi se ne zaljublja
li :n, po možnosti, se nasploh ne 
družili z onimi iz skupine #hi- 
bakušev«. Zaradi tega se pri teh 
zavest krivde še utrjuje.

Posebno duševne posledice so 
težke: brez otrok postane živ
ljenje nesmiselno, zaradi tega od
pade sleherna perspektiva, a z 
njo vred veselje do dela, do štu
dija in napredovanja, do- živ
ljenja nasploh. S to miselnostjo 
in razpoloženjem je prežeta vsa 
skupina «hibakušev». Na osnovi 
tega pa prihaja tudi do raznih 
diskriminacij, čeprav pogosto po
vsem nezavestno.

O vsem tem je govoril antro
polog Kaynolds. Rekel je med 
drugim: «Ti ljudje se obnašajo, 
kot da bi se sramovali tega, kar 
so, kot da bi se čutili drugačne 
od drugih. Ustvarila se je nove 
antropološka skupina človeških 
bitij, in to ne na osnovi fizič
ne izolacije ali endoganrje, mar
več kot posledica neke trenutne 
katastrpfe, ki jo je povzročil člo
vek atomske dobe.«

Vse to nas privede do sledeče
ga zaključka: če bi po neki ne
sreči danes prišlo do atomske 
vojne, če bi se torej, ponovilo 
to, kar se je 1. 1945 zgodilo v 
Hirošimi, potem bi na svetu bi
lo v kratkem času uničenih na 
stotine milijonov ljudi, obenem 
pa bi nekaj stotin milijonov bi
lo tudi takšnih, ki bi se znašli 
v položaju današnjih hirošimskih 
«hibakušev».

MOSKOVSKI SPOMINI NA MRAČNO DOBO

Stalin likvidira 
vodstvo Komsomola
Pisatelj Paustovski sme v Kremelj - Za Kosaijevom 
tudi njegova žena in njeni starši, stari boljševiki

(Poseben dopis)
MOSKVA, sredi januarja. — 

Pred dvema mesecema je bilo ob. 
javljenih več spominov na Ale
ksandra Kosareva, nekdanjega ge
neralnega sekretarja CK Komso
mola, ki ga j? 1939. leta osebno 
aretiral Berja, da bi ga pozneje 
likvidiral. Dve leti pred tem je 
Stalin Kosarjevi zaslišal, ker ie 
bil nezadovoljen z njegovim de
lom in z dejavnostjo komsomol
skega vodstva, ki — kot je zatr
jeval Stalin — ni pomagalo pri 
odkrivanju «sovražnikov ljud
stva«. Stalin je že sredi 30 let 
začel sumiti nad vodstvom Kom
somola. Z nezaupanjem je gle
dal na dejavnost mladih komuni
stičnih voditeljev v času, ko so 
oni s polnim mladostnim pole
tom izvrševali politične naloge v 
mobiliziranju mladine za grad
njo materialnih temeljev socia
lizma.

S kakšnim nezaupanjem je Sta
lin gledal na voditelje komunistič
ne mladine, je izrazito prikaza
no v nekem fragmentu «Knjige 
potepanja«, t. j. v spominskem de
lu 70-letnega sovjetskega knji
ževnika Konstantina Paustov- 
skega.

V tej dobi, t. j. sredi tridesetih 
let, je že priznani sovjetski knji
ževnik Konstantin Paustovski do
bil dovoljenje, da sme stopiti v 
Kremelj n da sme prisostvovat) 
kongresu Komsomola.

Paustovski je tedaj prvič pn 
pavzi dvajsetih let ponovno smei 
videti notranjost Kremlja. Da
nes deluje v moskovski trdnjavi 
gledališče, tu , se vršijo koncer
ti, tu je muzej, ki ga obiskuje 
na tisoče ljudi na dan. V dobi 
Stalina je bil Kremelj «zaprto 
mestoa.

»Vstopil sem skozi Spaska vra
ta« — pravi Paustovski. »Stražar 
me je strogo in nezaupljivo gledal 
v obraz, medtem ko je preverjal 
moje listine«,

Paustovski je do velikega dvor
ca šel skozi več stražarskih hišic 
»Vsakokrat, ko sem se približeval 
naslednji hišici«, piše Paustov 
ski, «je v njej zazvonil alarmni 
zvonec, stražar pa je stopil iz 
nje, da bi mi izkazal vljudno 
čast, toda pri tem se ni menjal 
okameneli ledeni izraz njegovega 
obraza.#

Kongres Komsomola se je že 
bližal koncu, toda Stalin še ni 
bil spregovoril, niti se ni v dvor
cu pojavil. Ali bo Stalin govoril, 
ni vedel nihče, celo predsedu 
joči Kosarjev ne.

V nekem trenutku so vsi člani 
kongresa začeli skandirati »Sta 
lin, Stalin« in $ tem zahteval, 
nej bi prišel in spregovoril, »Vs1 
so stali pokonci. Tudi člani pred
sedstva. Zelo dolgo so skandirali 
Nenedoma je iz stene za pred
sedniško mizo iz panela iz ore 
hovine nepričakovano in neopaz
no stopil Stalin« — pripoveduj- 
Paustovski in nadaljuje: «Nisem 
opazil in očitno ni nihče od pri
sotnih zaznal trenutek, kdaj je 
stopil iz zidu, ali točneje Dove 
dano, kdaj se je od zidu odle-ii!.«

Aplavz se je nadaljeval. Stalin 
je prispel do govorniškega odra 
prekrižal roke in opazoval občin 
stvo

»Sedel sem blizu« — nadaljuje 
Paustovski — »in dobro sem ga 
mogel opazovati Predvsem sem 
osupnil nad dejstvom, da je bil 
zelo malo podoben tisočem nje
govih načičkanih portretov in pa
radnih fotografij Bil je to ni
zek in vozlat človek, narnrščen 
z nizkim čelom in debelimi ust
nicami«.

Paustovski opisuje, da je bil 
Stalin oblečen v sivo uniformo 
z epoletami generalissima in da

je nosil izrazito naloščene škor
nje.

Dvorana je grmela od vzklikov. 
Mladinci so ploskali z dvignje
nim; rokami nad svojimi glavami. 
Paustovski zaključuje opis te sce. 
ne takole:

«Od ploskanja, se je zdelo, s« 
bo zrušil strop. Stalin je dvignil 
roko, takoj je nastala grobna ti
šina. In v tej tišini je Stalin a 
hripavim glasom in močnim gru
zinskim poudarkom vzkliknil:

«Zivela sovjetska mladina!«
In nato je tajinstneno in nepri

čakovano izginil v zidu, kot se 
je bil pojavil...«

Po tem kongresu Komsomola, 
na katerem je Stalin imel svoj 
najkrajši »govor«, se je začelo 
dirigirano kritiziranje komsomol
skih voditeljev Do prvih bolj 
znanih aretacij je prišlo 1937. le
ta. Med prvimi, ki so jih pognali 
v zapor, so bili sekretarji CK 
Komsomola Saltanov, Lukianov 
in Sejnberg, nekaj pozneje glav
ni urednik »Komsomolske prav- 
de« Bubekin in njegov namest-
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OVEN (od 21.3. do 20.4.) Idealno 
bi bilo združiti odločnost z ela
stičnostjo. Bodite izredno previd
ni v pog edu svojih ocen.

BIK (od 21.4. do 20.5.) C* vam 
uspe dan«s najti ustrezno mož
nost, bo vaša akcija v polnosti 
uspela. Izredno se boste priljubi
li neki osebi, ki jo spoštujete.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Svoje že pridobljene poslovne 
možnosti skušajte razviti z na
daljnjimi uspehi. Izredno veselo 
vzdušje med starimi prijatelji.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Nasto
pil je primeren trenutek, da na
tančno pregledate svoje dosedanje 
poslovanje. V novem čustvenem 
razmerju bo prišlo do prehodne
ga nesporazuma.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Z delov
no energijo, ki ste z njo izpol-

HOROSKOP
njeni, se lahko lotite katerega si 
bydi podviga. Skušajte zadovoljiti 
nekatere potrčbe svojih naibližjih.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Sla
bo posredovane novice utegnejo 
ustvariti neprijeten nesporazum. 
Najmlajši bodo v družini povzro
čili spor. ' '

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Pokažite več smisla za prilagodlji
vost. Da bi povečali svoj ugled, 
se .predvsem obrite na avojo pre
vidnost.

ŠKORPIJON (od 24il0, do 22.11.) 
Skušajte svojo vlogo odigrati do

I
konca, ne da bi se ozirali na zlob- i 
ne kritike. Izredno ugodni izgledi 
za razvoj vašega čustvenega raz
merja.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) j 
Ne udeležite se slabo pripravljene- I 
ga podviga. Odpuščena vam bo na
paka, ki ste jo bili storili.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Danes se boste izkazali predvsem 
v reševanju nekaterih večjih vpra
šanj. Vaš načrt bo deležen splošne 
podpore.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Pa
zite se pred spletkami in nevarni
mi iluzijami. V čustvenem pogle
du boste imeli uspeh.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) 'Ugoden 
razvoj vašega poslovnega delova
nja bi utegnil ogroziti pretiran 
ponos, V družinskih odnosih bodi
te predvsem objektivni. 1

Radio Trst A
7.00; Koledar; 7.30: Jutranja 

glasba; 11.30: -Šopek slovenskih; 
11.45: Mali ansambli; 12.15: Po 
tujih krajih; 12.30; Za vsakogar 
nekaj; 13.30: Glasba po željah; 
14.40: Pesmi za duete; 15.00: »Vo
lan«, oddaja za avtomobilste; 
15.30: #Kapitan», radijska drama; 
nato Ciganski orkester; 16.45: Ma
li koncert; 17.20: Vatikanski kon
cil; 17.30: Glasbeni kalejdoskop: 
18.00: Iz zgodovine slov. književ
nosti; 18.15: Umetnost in prire
ditve; 18.30; Jazz panorama; 19.00: 
Pianist VVilliams; 19.15: Družin
ski obzornik; 19.30: Pevci in rit
mi; 20.00: Športna tribuna; 20.45: 
Zbor »Triglav«: 21.00: Veliki or
kestri; 21.30; Vabilo 
22.30; Simf. glasba.

SOBOTA. 18. JANUARJA 1964
ni iz albuma; 9.15: Pesmi; 10.00: 
Operna antologija; 10.30: Sola: 
11.00; Sprehod skozi čas; 11.15: 
Ital. pesmi in plesi; 11.30: Simi. 
glasba; 4.55; Vreme na ital. mor
jih; 15.15; Likovne 
15.45; '

umetnosti; 
Jutrišnji šport; 16.00: Od

daja za bolnike; 16.30: Operna 
glasba; 17.25: Izžrebanje loterije; 
17.30: Koncert za mladino; 20.25: 

A. Beniammo: «Ban- 
milijon šterlingov«;

M. Twain
kovec za ..... ....................
21.15: Ital. pesmi; 22.00: D’Annunl 
ziovo življenje; 22.30: Plesna
glasba.

II. program
I IVU. a/ Ul

co Fidenco
ples;

7.35: Jutranja glasba: 8.35: Ni- 
rai

__ ____  p*
mi; 11.00; Vesela glasba; 12.05:

_ a glasi
co; 9.00: Ital. pentagram; 

9.15: Ritmi; 10.35: Nove ital.

12.00: Plošče; 12.25; Tretja
stran; 13.15: Operetni program; 
13.35: V diskoteki; 14.35: Furlan
ski glasbeniki; 14.45: Dantejev: 
«Raj».

Koper
6-15: Jutranja glasba; 7.00: Pre

nos RL; 7.15: Glasba za dobro ju
tro; 12.00 in 12.50: Glasba po že
ljah; 13.40: Ritmi; 14.00: Popevke; 
14.30: Kulturni zapiski; 14.40: Dal
matinske narodne; 15.30: Zabav
na glasba; 16.15: Pevci; 16.30: Do
godki in odmevi; 16.45: Album 
klasikov; 17.00: Izbrali ste; 17.40: 
Jazz; 18.00: Prenos RL; 19.00: Po
je Lado Leskovar; 19.30: Prenos 
RL; 2215: Plesna glasba; 23.00: 
Prenos RL.

Nacionalni program
6.30: Vreme na ital. morjih; 

8.25; Jutranji pozdrav; 8.50: Str»-

Orkestri; 14.00: Pevci; 15.00: Glas
beni program; 16.15: Najnovejše 
plcšče; 15.35; Koncert v miniatu
ri; 16.00; Rapsodija: 17.05: Plesna 
glasba; 18.35: Vaši izbranci; 19.50: 
«2ivljenje je lepo«; 20.35: Doni
zettijeva opera »Ljubavni napoj«.

III. program
18.30: Španska kultura; 19.00; 

Prejeli smo; 19.20: Bernini sceno
graf in komediograf; 19.30: Kon
cert; 20.30: Revija revij; 20.40: Ca- 
sella Serenada za majhen orke
ster; 21.20: Francoski pesniki;
21.30; Koncert.

Slovenija
6.10: Napotki za turiste; 6.20: 

Tečaj angleščine; 6.40: Pregled 
športnih prireditev; 8.05: Vedre 
melodije; 8.55: Radijska šola;
9.25: Mladina poje 9.45: Kitarist 
Luiz Bonfa; 10.15: Nekaj doma
čih; 10.35; Furlanski in švicarski 
pevci; 11.00; Pozor, nima! pr*d-

nosti; 12.05: Zabavna glasba;
12.25: Zabavna glasba; 13.30: Glas- 
beni sejem; 14.35: Naši poslušal- 
oi čestitajo; 15.15; Zabavna glas
ba; 15.40; Zbor »Grafika«; 16.00: 
Vsak, dan za vas; 17.05; Gremo 
v kino; 17.35: Pesmi jug. naro
dov; 18.00: Sopranistka E
Schwarzkopf; 18.45: Novo v zna
nosti; 19.05: Glasbene razgledni
ce; 20.00: Zabavna glasba: 20.30: 
Popevke »Zagreb 64«; 22.10: Od
daja za izseljence.

Ital. televizija
Od 8.30 do 14.35: Sola; 14.40: 

Mednarodne tekme v bobu v Cor- 
tini; 17.30: Program za naj
mlajše; 18.30: Nikoli ni prepoz
no; 19.00: Dnevnik; 19.20: Odda
ja za delavce; 19.50: Glasbeni pro
gram s Kingom; 20.15; Športne 
vesti; 20.30: Dnevnik; 21.00: Anna 
Mofo show; 22.15: Knjižne novo
sti; 23.15: Dnevnik.

DRUGI KANAL
21,00: Dnevnik; 21.15: Gerarde 

Philipe kot umetnik; 22.15: De
tektivka: »Dolgi molk«; 23.05:
Šport.

Jug. televizija
18.00: Poročila; 18.05: »Kret

nica«; 19.00: TV obzornik; 19.20: 
»Scocotr* — pozabljeni otok v 
Indijskem oceanu«; — film; 
19.50: Kaj bo prihodnji teaen na 
sporedu? 20.00; TV dnevnik; 
20.30: «Zagreb 64» — prenos iz 10. 
festivala zabavnih melodij- 21.20: 
Propagandna oddaja; 21.45; Krat
ki film; 22.00; “
stvo

------- Evropsko prven-
v umetnem drsanju; 23.00:■»■.»u v umetnem arsanju; za.uu:

Modna revija — reportažni film; 
23.15: Prenos zaključnega dela 10. 
festivala zabavnih melodij »Za
greb 64»; 24.00: Poročila.

KULTURNE VESTI

Program
založbe
«Hudožestvena
literatura»
Približno 300 del v skupni na

kladi 20 milijonov izvodov je na 
letošnjem programu založbe «Hu- 
dožestvenaja literatura)). Založba 
bo izdala prevode del iz tuje li
terature m to iz 25 tujih jezi
kov

V letošnjem letu se bo zaklju
čila izdaja kompletnih del Čeho
va, Dobroljubcvo Alekseja Tol
stoja, Forša, Asejeva in Mihal- 
kova, nadaljevalo pa se bo izda. 
janje del celotnih zbirk pisateljev 
Leva Tolstoja, Emila Zolaja, Wal- 
terja Scotta, Bab indranatha Ta- 
goreja ter Leona Feuchtwangera 
ter raznih sovjetskih pisateljev.

•
Turneja 

| moskovskega 
| baleta 
f po Ameriki
1 Nad 3OO.0C0 Američanov, Kanati• 
j lanov in Mehikancev je priso
ji stvovalo orirelitvam, ki tih je 
| prirejala »kuptua umetnikov ba- 
: leta moskovskega gledališča »Bol. 
5 šoj«, ki je bi la na turneji po Se. 
š verni Ameriki. Sovjetski baletni 
= umetniki so sedaj spet v domovi- 
š 'm, v Moskvi, m vodja skupine, 
: baletni mojster Asa) Meserer je 
š glede njihove turneje po Ameriki 
j tzjavii:
| «.Med našo turnejo ki je traja
li ja tri mesece, smo dali 78 prire- 
š ditcv Povsod so nas zelo toplo 
; sprejeli, povsod, v New Yor’ u 
: in Filadelfiji, v Ottavi in » Mont. 
: realu v Meicu in v Acapulcu. 
: Gledališča so bila razprodana že 
j ainogo pr»d našim prihodom.
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j nik Visocni Aretacije so se na
to razširile na sekretarje oblast
nih komitcev in CK republuc, 
da bi bil aretiren celo sekretar 
izvršnega komiteju kominteme za 
mladino Vasilij Cemodanov...

Poln. dve leti je bil na razne 
načme kritiziran tudi prvi sekie- 
tar CK Komsomola Aleksander 
Kosarjev, ca bi ga na koncu are
tirali in .ikvidivali Ker se je 
Kosarjev stalno protivii čistkam 
v KomsomoiU -n o tem nei ai- 
krat tudi pismeno obvestn Sta
lina, je bil v .novemhru 1938 skli
can plenum Krmsomola, kate 
remu so prisostvovali Stalin. Mo
lotov in Malenkciv in na katerem 
je bil Kolarjev odstavljen s po
ložaja prvega sekretarja CK

Eden od govornikov je ob tej 
priložnosti rekel, da »v delu Kom. 
snmola so napake«. Na to je 
Stalin posege) v razpravo * be
sedami; «Morda to niso napake, 
pač pa sistem. Po vsem tem, kar 
se je zgodilo, je pieveč napak. 
Dve leti s« dela na likvidaciji 
škodljivcev napak pa je še ved
no mnogo. Ali ni to sistem?«

Vsega tega se spominja N Pi
kina, ki je prisostvovala plenu
mu, ko je bil Kosarjev odstra
njen s položaja.

«Dobro se spominjam svoiega 
poslednjega razgovora z njim« — 
piše Pikina. »Plenum se je bil 
končal. Kosarjev, ki že ni bi! več 
sekretar CK Komsomola, je sto
pil v svoj tedaj že bivši urad. 
Stopila sem k njemu Dolgo sva 
se pogovarjala Pri vsem tem ni 
mogel razumeti kaj se dogaja. 
Govoril je, da ni še vse končano, 
da bo pisal Stalinu... Toda čez 
nekaj dni so ga aretirali kot »so
vražnika ljudstva«. Ponj je pri
šel osebno Berja, ki je Kosar
jeva hudo mrzil...«

Ženo Kosarjeva Marijo Na- 
neišvili so poslali na delo v ene
ga izmed kazenskih rudnikov Si
birije. Starši Marije Nanelšvili, 
stari boljševiki, so oadli pod ro
kami Berje Z ženo Aleksandra 
Kosarleva Marijo je prebila 18 
let v taborišču tudi njuna hčer
ka Lenočka. Mati in hčerka sta 
bili osvobojeni in rehabilitirani 
1954. leta...

To so najnovejši podatki o Sta
linovem odnosu do Komsomola

R. BAJALSKI
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Vreme včeraj: najvišja temperatura 
1.5, najnižja —2.4, ob 19. uri —0.4, 
vlaga 40-odst., zračni tlak 1041.3 sta
len, veter 8 km vzhodni-severo- 
vzhodnl, nebo jasno, morje mirno, 
temperatura morja 8.6 stopinje. Tržaški dnevnik

Danes, SOBOTA, 1*. Januarja 
Vera

Sonce vzide ob 7,41 ln zatone ob 
16,50. Dolžina dneva 9.09. Luna 
vzide ob 9.59 in zatone ob 20.42.

Jutri, NEDELJA, 19. januarja
Marij

VČERAJ PO DOLGOTRAJNIH POGAJANJIH V PALAČI DIANA

Podpisan sporazum o levem cenlru 
za tržaško občino in pokrajino

Župan, podžupan in predsednik pokrajine ostanejo na svojih mestih - PSDI dohi dve odborniški 
in eno namestniško mesto v občinskem odboru, odborniško mesto v pokrajini, PRI pa eno 

namestniško mesto v pokrajinskem odboru - Mestna skupščina PSI

Sinoči so v palači Diana pod
pisali sporazum o uveljavitvi po
litike levega centra v tržaški ob
činski in pokrajinski upravi. Gre 
za program za tri leta v občini 
in program za šest mesecev v po
krajini. Sporazum so poleg tajni
kov štirih strank: za KD Botteri, 
za PSDI Pierandret, za PRI odv. 
Volli, za PSI Pittcni, podpisali še 
načelniki skupin v občinskem od
nosno v pokrajinskem svetu: Stop- 
per, Dulci, Cumbat, Fragiacomo, 
Medani in Mali.

Programski del pogajanj je bil 
zaključen že v ponedeljek, ko so 
se predstavniki štirih strank do
govorili tako o občinskem kot po
krajinskem programu. Pogajanja 
pa so se zataknila pri razdelitvi 
mest v tržaškem občinskem in po
krajinskem svetu in so predstav
niki PSDI šele včeraj pristali na 
zadnjo ponudbo predstavnikov o- 
stalih treh strank in sprejeli dve 
mesti odbornikov m eno nado
mestno mesto v občinskem odbo
ru, ter eno mesto v pokrajinskem 
odboru, kjer bo prevzel nadomest
no mesto tudi predstavnik PRI.

Praktično bosta torej v občini 
še nadalje ostali na njunih mestih 
še nadalje ostali na svojih mestih 
bat, dve odborniški mesti pa bo
sta zasedla socialdemokrata Lonza 
in Miani. V pokrajini pa bo odbor
niško mesto zasedel socialdemo
krat Fogar (ki bo imel tudi po
oblastilo za podpis in s tem prak
tično mesto podpredsednika), me
sto namestnika cdbornika pa bo 
zasedel republikanec Fragiacomo.

Glede razdelitev odborniških 
mest mora danes razpravljati sku
pina demokristjanskih svetovalcev 
v občinskem in pokrajinskem od
boru, nato pa župan odnosno pred
sednik pokrajine s predstavniki 
skupin, ki so zastopane v odboru.

Na prošnjo našega urednika so 
predstavniki štirih strank, ki so 
včeraj podpisale sporazum o le
vem centru v naši pokrajini, dali 
Primorskemu dnevniku naslednje 
izjave:

Sinoči je bila na sedežu PSI 
mestna skupščina, na kateri je 
tajnik stranke Pittoni najprej po
ročal o rezultatin pogajanj za za- 
ključitev levega centra in orisal 
občinski ter pokrajinski program, 
ki ju je ocenil za zadovoljiva, saj 
pomenita dejanski preokret v živ
ljenju na našem področju.

Tajnik stranke je nato govoril 
notranjem položaju v zvezi s 

ooskusi levice, da povzroče raz- 
tol. Ti poskusi niso uspeli in je v 
tej zvezi navedel naslednje podat
ke: iz stranke je izstopilo 6 članov 
pokrajinskega odbora od 25, en 
občinski svetovalec, trije sindikal
ni predstavniki od šestdesetih, in 
kakih deset članov. Tudi mladin
cev se ni izbrisalo preko 25. Skup
no je stranko torej zapustilo v 
celoti okoli 60 vpisanih in torej 
okoli 10 odst. vpisanih v letu 1963 
In torej mnogo manj kot je dobila 
levica na pokrajinskem kongresu 
glasov (28 odst.).

Glede značaja stranke je tajnik 
podčrtal, da se ni izpremenil, ker 
so izstopili predvsem pripadniki 
srednjih slojev in da je PSI še 
nadalje na istih internacionalistič- 
nih in razrednih pozicijah. Vendar

Izjave štirih tajnikov
Dr. Botteri, tajnik Krščanske 

demokracije:
• Pogajanja so bila dolga in je 

treba podčrtati napore štirih 
strank, da so označile primerne 
rešitve vprašanj, ki jih bodo mo
rali rešiti v občini in glede do
končanja pričetega dela v pokra
jini. Težave so nastale zaradi res
nosti obravnavanih vprašanj in 
zaradi potrebe, da se najdejo učin
kovita sredstva ter sposobni de
lavci za njih rešitev.

Zaključki so nedvomno pozitiv
ni tako glede jasnosti političnega 
sporazuma, ki potrjuje obveznost 
do demokratičnih zagotovil in ši
rokega socialnega odprtja Krščan
ske demokracije, tako glede ve
ljavnosti programskih obveznosti, 
ki se prvikrat in to odločno, skli
cujejo na večletno programiranje 
glede občinskega proračuna in 
končno glede zaupanja do oseb, 
ki so- jih določile skupine za u- 
pravne organe.

Gre za pozitiven pričetek poli
tike in sodelovanja levega centra. 
Smo na poti, na kateri bo z na
daljevanjem najboljših tradicij na
še zgodovine, mogoče rešiti zahte
ve in potrebe, ki že vrsto let — 
nekatere tudi nekaj desetletij — 
čakajo perspektive razvoja.

KD je pristopila k temu spora
zumu zavedajoč se svoje odgovor
nosti, utrjena v svoji enotnosti, 
kar mora še nadalje predstavljati 
za vse garancijo in zaupanje«.

Tajnik PSDI Pierandrei: .
• Predstavniki vseh štirih strank 

smo soglasni, ko izražamo zado
voljstvo ob zaključku pogajanj in 
podpisu sporazuma glede levega 
centra v pokrajini in občini. Po
gajanja so bila! nujno zelo dolga 
in težavna, vendar sem prepričan, 
da je rezultat -zpolnil vsa pričako
vanja. Novi odbori levega centra 
bodo omogočili nadaljnji napredek 
in bodo zlasti omogočili reševanje 
perečih socialnih, gospodarskih in 
političnih vprašani ter bodo na 
našem področju bistveno prispe
vali, da bodo lahko končno vsi 
državljani imeli ne samo iste dolž
nosti, temveč tudi iste pravice«.

Tajnik PSI Pittoni:
Odobreni programi predstavlja

jo konkreten korale naprej v trža
škem javnem življenu, saj gre za 
napore, da bo delavski razred od
ločal o javnih vprašanjih in o no
vih in ugodnejših možnostih bor
be vseh delovnih ljudi za napre
dek in demokracijo.

Socialisti so mnenja, da bodo 
upravljanje lokalnih ustanov na 
širših demokratičnih osnovah in 
konkretni ukrepi v tej smeri o- 
mogočili reševanje perečih vpra
šanj slovenske manjšine na osno
vi programskih načel, ki so vklju
čena v politični sporazum strank 
levega centra, ki govori o nujno
sti sožitja ter o pobudah javnih 
oblasti za človečanski razvoj 
manjšine in o zaščiti upravičenih 
jezikovnih, kulturnih in drugih 
potreb manjšine.

V tej zvezi so socialisti prepri
čani, da je treba preiti od raz
prave o načelnih -zagotovilih h 
konkretnemu reševanju perečih 
vprašanj in zlasti k reševanju 
vprašanj, ki zadevajo slovensko 
manjšino. Program tržaške občine 
bo nedvomno rešil nekatera iz
med teh vprašanj.

Predstavnik PHI odv: Volli:
PRI je zadovoljna z, rezultati 

razgovorov in s sprejetim sporazu
mom o levem centru. Gre za re
zultat pozitivnih naporov, da se 
uvedejo napredna načelg vsedržav
ne politike. Od tega bo imelo 
veliko korist tržaško gospodarst
vo in je nova politika v interesu 
vsega prebivalstva. Vsa pereča tr
žaška vprašanja so postavljena 
na nove osnove in bo njih reše
vanje omogočilo vzpostavitev pri
jateljskih odnosov ne samo med 
različnimi strankami, temveč tudi 
med vsemi prebivalci našega me
sta«.

pa gre za zelo žalosten pojav, ki 
je stranko nedvomno ošibil in to 
prav v trenutku pogajanj, s če
mer je omajal njeno moč in zu
nanji vpliv, ko se PSI bori za na
predek v javnem življenju, za 
izboljšanje odnosov med obema 
narodmostima, za pravice sloven
skega prebivalstva, za pravice de
lovnih ljudi.

Jutri občni zbor 
Zveze partizanov 
Tržaškega ozemlja

Na sedežu v Ul. Montecchi 6/IV. 
bo v nedeljo, 19. t. m. ob 9.30 obč
ni zbor Zveze partizanov Tržaške
ga ozemlja z naslednjim dnevnim 
redom:

1. Poročilo o sedanjem stanju in 
o dosedanji dejavnosti Zveze parti
zanov Tržaškega ozemlja. 2. Disku
sija o poročilu. 3. Sklepi.

Občni zbor se bo vršil kot zaklju
ček vrste -sestankov na sedežu glav
nega odbora ln na sedežih posamez

nih sekcij v zvezi s pristopom Zve
ze k ANPI.

Stavka uslužbencev 
avtobusnih podjetij

Jutri se prične 48-uma stavka u- 
službencev avtobusnih podjetij, ki 
skrbijo za medkrajevne zveze. Po 
začasnem sporazumu ob velikem 
šmarnu, ko so sindikati preklicali 
stavko, je bilo treba začeti pogaja
nja za sklenitev delovne pogodbe. 
Ko pa so pogajanja pričela, so 
delodajalci vztrajali na odklonil
nem stališču, zlasti kar se tiče de
lovnega umika vseh uslužbencev in 
še posebno šoferjev in sprevodni
kov, ki so sedaj v službi tudi do 
16 ur vštevši postanek na končnih 
postajališčih avtobusov. Zato so se 
pogajanja razbila in sindikatom ni 
preostalo drugega kot napovedati 
stavko. Kot vedno bodo pri vsem 
hudo prizadeti zlasti ljudje, ki se 
vozijo na delo z avtobusi in seve
da nedeljski izletniki, ki nimajo 
svojih vozil.

V OKVIRU LETOŠNJEGA VELESEJMA

1. nagrada natečaja za pohištvo 
zvišana na milijon lir

Ostale nagrade v skupni vrednosti en milijon 250 
tisoč lir - Častni odbor - pokrovitelj velesejma

Prvo nagrado vsedržavnega na
tečaja za pohištvo, ki ga prireja 
tržaški velesejem, bodo letos zvi
šali na en milijon lir. Nagrado bo 
podelila žirija, ki jo bodo sestav
ljali arhitekti iz Milana in Trsta.

Predmet natečaja sta naslanjač 
in knjižna omarica poleg nasla
njača. Poleg prve nagrade v vred
nosti 1 milijon lir pa bodo za i- 
talijanske risarje, arhitekte in teh
nike na razpolago še druge na
grade v skupni vrednosti en mi
lijon 250 tisoč lir. Žiriji bo pred
sedoval poslanec Mario Dosi, se
stavljali jo bodo arhitekti Roma
no Barocchi, Romano Boico, Car- 
lo De Carli, Alberto Rosselli in
Marco Zanuso, tajnik žirije pa bo 
Gianfranco Guerrini. Razpis na
tečaja lahko dobijo zainteresira
ni v tiskovnem uradu tržaškega 
velesejma.

Ta pobuda spada v okvir pohiš
tvenih manifestacij XVI. tržaške
ga mednarodnega velesejma, ki 
bo letos prvič pod pokrovitelj
stvom častnega odbora, v katerem 
so minister za zunanjo trgovino 
Mattarella, minister za industri
jo in trgovino Medici, vladni gen. 
komisar dr. Mazza, župan dr. 
Franzil, predsednik pokrajine dr. 
Delise, predsednik trgovinske 
zbornice dr. Caidassi, predsednik 
centra za gospodarski razvoj Pa-
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SESTANEK ODRORA TRŽAŠKE TRGOVINSKE ZR0RNICE

Panorama pobud, ukrepov in perspektiv 
za razvoj tržaškega gospodarstva
Poročilo dr. Caidassija o sestankih s špediterji, pomorskimi agenti, brodarji, 
komisarjem Javnih skladišč, nemškimi industrijci, južnoalriškim atašejem itd.

Včeraj ob 18. uri se je sestal 
odbor trgovinske zbornice z zelo 
obširnim dnevnim redom. Kot obi
čajno je predsednik dr. Caidassi 
najprej poročal o raznih zaseda
njih in sestankih ter pobudah. 
Predvsem je omenil tiskovno kon
ferenco, na kateri je seznanil no
vinarje z gospodarskim položajem 
v preteklem letu, pri čemer se 
je najbolj zadržal na industrijski 
in pristaniški dejavnosti. Omenil 
je ugodne perspektive razvoja in
dustrije in prodaje njenih izdel
kov, ker je Trst na stičišču med-

raW'¥B3a*Skmiafis
in v italijansko-jugoslovanski tr
govinski menjavi. Pripombiil ptf 
ie, da je tranzitna trgovina s 
srednjeevropskim zaledjem odvis
na od mnogih činiteljev, tako da 
niso sedaj možne napovedi.

Dr. Caidassi je nato omenil se
stanke s predstavniki špediterjev, 
pomorskih agentov in brodarjev. 
Na teh sestankih, ki so bili 7. in 
8. t.m., so proučili razna vpra
šanja, ki se tičejo organiziranja 
pristaniških storitev, ter so dali 
razne predloge za izboljšanje pri
staniškega delovanja 14. januarja 
se je dr. Caidassi skupno s po
rabniki pristanišča sestal z izred
nim komisarjem Javnih skladišč 
gen. Battaglieriiem, kateremu je 
izročil spomenico z nekaterimi 
predlogi za izboljšanje storitev in 
naprav. Gen. Battaglieri je zago
tovil, da bo te predloge natančno 
proučil. Ob tej priliki je povabi! 
dr. Caidassija, naj predlaga nekaj 
izvedencev za posvetovalno komi
sijo, ki bi morala sodelovati z 
ravnateljstvom Javnih skladišč ter 
se izrekati o raznih vprašanjih, 
povezanih s pristaniško službo.

9. januarja se je dr. Caidassi 
srečal z dvema nemškima indu- 
strijcema tz Bielefelda ki name
ravata ustanoviti v Italiji podruž
nico za proizvodnjo malih motor
jev za gospodinjske električne 
stroje. Nemca sta obiskala indu
strijsko pristanišče in ravnatelj
stvo družbe Atlas, ki bi lahko do
bavila zadostno število valjanih 
plošč, če bi zgradili tovarno v 
Trstu Ce se bosta industrijca od
ločila' za Trst, se bosta vrnila z 
raznimi izvedenci, da poglobita 
proučitev tega vprašanja. Ce' bo
do ugotovitve pozitivne, bosta ta
koj vzela v najem določeno po
krito površino v pričakovanju do
graditve tovarne.

Dr. Caidassi je nato obširno go
voril o obisku trgovinskega ata
šeja južnoafriškega poslaništva v 
Rimu van Zyla, ki se je zadržal 
v Trstu 13. in 14. t.m. ter nave
zal stike s podjetji, ki- trgujejo 
z Južno Afriko. Gospod van Zyl 
je že 13. t.m. .mel kratek razgo
vor s predsednikom trgovinske 
zbornice ter razpravljal z njim 
o možnostih, ki jih nudi Trst za 
razvoj gospodarskih odnosov med 
Južno Afriko in Italijo kakor tu
di med ‘0 državo in tržaškim 
srednjeevropskim zaledjem. Kasne
je je bil sestanek, na katerem so 
govorili o možnostih udeležbe Jui- 
nene Afrike na tržaškem velesej
mu Gospod van Zyl je dejal, da 
bo ta udeležba letos omejena ie 
na informacijski urad, da pa bo 
bolj obširna prihodnje leto. Po
poldne istega dne se je trgovinski 
ataše sestal z voditelji Tržaškega 
Lloyda in razpravljal z njimi o 
pomorskih zvezah med Jadranom 
in Južno Afriko. V kratkem bodo 
dodelili tem zvezam še eno ladjo, 
tako da bo 14 odhodov na leto, 
to je vsakih 26 dni. Popoldne iste
ga dne je bil v prostorih trgovin
ske zbornice sestanek tržaških go
spodarstvenikov in predstavnika 
tovarne Zanussi iz Pordenona. Na 
tem sestanku so razpravljali o 
glavnih vprašanjih, ki so poveza
na s trgovinsko izmenjavo z Juž
no Afriko. Naslednji dan si je 
ataše ogledal pristaniške naprave 
in se seznanil z možnostmi trža
škega pristanišča.

11. februarja je predsednik Cai
dassi skupno s poslancem Belci- 
jem proučil razna krajevna go
spodarska vprašanja, ki jih bodo 
v kratkem predočili raznim mi
nistrstvom. Istega dne je predsed 
nik skupno z glavnim tajnikom 
in dr. Maurelom razpravljal na

univerzi o programu vseučiliških 
tečajev o prevozih SET. 13. t.m. 
se je sestal odbor zbornice, k: 
je sestavil načrt dejavnosti urada 
za poklicno usmerjevanje. Na se
stanku, ki so se ga udeležili tudi 
razni strokovnjaki, so sklenili, da 
bodo poslali podjetjem vprašalno 
polo, tako da zberejo podatke o 
njihovih potrebah po tehnikih in 
inženirjih. O tem vprašanju bodo 
objavili v tisku tudi vrsto član
kov, da seznanijo javno mnenje 
z važnostjo te pobude.

15. januarja je bil na sedežu 
-trgotinhke zhornice sestanek med 
predsednikom dr. Caidassijem in 
predstavniki Intersinda, ki so 
pt-^dložm spomenico s pripomba
mi v zvezi z načrtom o pristani
ški ustanovi, ki ga je pripravila 
trgovinska zbornica. Te pripombe 
bodo skupno s pripombami dru
gih kategorij in tržaških ustanov 
proučili na eni prihodnjih sej ko
misije, ki se s tem ukvarja.

Dr. Caidassi je nato sporočil, da 
bo 3. februarja na trgovinski zbor. 
niči sestanek predstavnikov Ceho- 
frachta in Javnih skladišč, da bi 
sklenili sporazum o letošnjem tran
zitnem prometu. Nato je omenil 
sestanek trgovinskih zbornic na 
jadranskem področju, ki bo v 
kratkem v Pescari. Na tem se
stanku bodo razpravljali o usta
novitvi tehnične komisije skup
nosti jadranskih pristanišč. Vče
raj pa je bil sestanek s predsed
nikom konzorcija za julijsko le
tališče, na katerem so razprav
ljali o vprašanjih, ki so povezana 
z deli in finansiranjem letališča.

Odbor trgovinske zbornice je 
nato vzel na znanje smernice za 
zaščito in izboljšanje govedoreje 
v tržaški pokrajini, ki jih je se
stavila pokrajinska zootehnična 
komisija. Taksa za potrditev bi
kov za naravno osemenjevanje je

bila določena na 600 lir, za bike, 
ki so namenjeni za umetno ose
menjevanje, pa na 2.000 lir

Dr. Caidassi je nato omenil, da 
so bile 16. t.m. razdeljene nagra
de branjencem, ki so pripravili 
najlepše izložbe ali stojnice z 
grozdjem ob prazniku trgatve.

Dnevni red seje odbora je vse
boval tudi ugotovitev splošnih 
uzanc v zvezi s posredovanjem: 
obnovitev komisije za sezname 
pooblaščenih pomorskih agentov v 
tržaški in goriški pokrajini za le
to 1964-66; obnovitev medpokrajin- 
ske komisije za sestavo seznamov 
pooblaščenih špediterjev za isto 
razdobje; udeležbo obrtnikov na 
sejmu v Florenci in druge ukrepe.

Odbor je nato imenoval komi
sijo uporabnikov pristanišča, ki bo 
sodelovala z Javnimi skladišči. V 
komisiji bodo zastopnik svobodnih 
brodarjev kap. Renato Suppani, 
zastopnik linijske plovbe kop. 
Francesco Piccini, zastopnik po
morskih agentov kap. Marco Star- 
cich, zastopnik špediterjev Riccar- 
do Gropajz in, inž. Aldo Suppani. 
Določili so tudi prispevek za iz
delavo okvirnega načrta za želez
niško progo Trst-Muenchen. Trgo
vinska zbornica bo prispevala 800 
tisoč lir. Končno so sklenili, da 
bodo dali na razpolago veliko sej
no dvorano trgovinske zbornice 
za razstavo znanega slikarja Ber
nardina Bisona, ki je deloval v 
Trstu 30 let, t.j od leta 1802 do 
1831.

nost bo v naselju S. Sergio, kjer 
bodo ob prisotnosti oblasti izročili 
96 družinam ključe novih stano
vanj; takoj nato pa bodo predstav
niki oblasti odpotovali na Prosek, 
kjer bo druga svečanost ob izro
čitvi ključev novih stanovanj 12 
družinam.

Vsa ta stanovanja je Zavod za 
ljudske hiše IACP zgradil na osno
vi zakona 640 za odpravo nezdravih 
stanovanj. Za gradnjo 96 stanovanj 
v naselju S. Sergio so porabili 
216.000.000 lir, za 12 stanovanj na 
Proseku pa 36.500.000 lir, skupno 
torej 252.500.000 lir.

ŽALOSTNA VEST IZ MACKOVELJ

Nenadoma je umrl 
Aleksander Purger

V ponedeljek izročitev 
108 novih stanovanj

Včeraj okrog 12. ure je nena
doma umrl zaradi srčne kapi 39- 
letni Aleksander Purger iz Mač- 
kovelj št. 9. Vest o njegovi ne
nadni smrti se je naglo raznesla 
po vaseh dolinske občine, saj je 
bil pokojnik občinski svetovalec 
vse od prvih upravnih volitev. 
Pokojni Purger je bil borec III. 
prekomorske brigade 26. divizije 
VIII. korpusa. V NOV je bil od 
24. 12. 1943 do 22. 5. 1945; pri Bi- 
haču pa je bil ranjen 9. 4. 1945. 
Zapušča ženo Bazilijo roj. Vodo
pivec, hčerko Vesno, mamo, se
stro. Oče mu je umrl pred deve
timi leti.

doa ter predstavniki italijanskega 
gospodarskega in industrijskega 
sveta vsedržavnih združenj kate
gorije.

Odobritev miljskega 
gospodarskega načrta

Včeraj so odobrili gospodarski 
načrt miljske občine za popravi
lo cest na področju Pišalona in 
Funjana, ki so bile opustošene ob 
zadnji povodnji v lanskem sep
tembru. Za popravilo cest bodo 
porabili 18 milijonov lir. Z deli 
pa bodo lahko začeli šele spo- 
mladi, ker ni sedaj primeren čas 
zanje. Medtem pa se nadaljujejo 
dela pri popravljanju pomola v 
pristanu, ki je bil tudi poškodo
van za časa povodnji. Ta dela bo
do končana spomladi.

Udeležba Trsta 
na dunajskem 
in graškem velesejmu

Na dunajskem in graškem spo
mladanskem velesejmu bo Trst 
zastopan z devetimi paviljoni. Od
bor za enotno propagando je za
čel proučevati sestav paviljonov, 
v katerih bodo razstavili panoje 
in slike, ki bodo orisali razne pa
noge tržaške gospodarske dejav
nosti.

Slovensko gledališče v Trsta

DANES 18. t. m. ob 20, uri ln 
jutri, 19. t. m. ob 15.30 uri 
v prosvetni dvorani »Albert 
Sirk« v KRIŽU

JOSIP RIBIČIČ

V kraljestvu palčkov
mladinska igra v treh dejanjih

Priporočamo našim obiskoval
cem iz Križa, da si predstavo 
ogledajo v soboto, medtem ko 
bi bila nedeljska predstava na
menjena predvsem prebival
cem okoliških vasi.

-e-

V sredo, 22. t.m. ob 18. uri v 
Prosvetni dvorani na OPČINAH 
na splošno željo občinstva po
novitev predstave

V kraljestvu palčkov
—s—

Vstopnice za vse predstave se 
lahko rezervirajo telefonsko pri 
upravi gledališča (telef. 38236).

VERDI
V nedeljo ob 17,30 tretji ljudski 

koncert orkestra gledališča Verdi pod 
vodstvom dirigenta Piotra Wollnyja 
in s sodelovanjem pianista Pier Nar
cisa Masija.

Program obsega skladbe: Rossini
■ «Pepelka», simfonija; Grieg — 

Koncert op. 16 za klavir in orke
ster; Prokofjev — Klasična simfo
nija; Hmdemith — »Mathias der 
Maler«, simfonija.

Pri blagajni gledališča se nadalju
je prodaja vstopnic.

TEATRO STABILE
V pripravi je Aristofanova komedi

ja «Zene v parlamentu« v predelavi 
Lina Carpinterija in Mariana Fara- 
gune. Režija Fulvio Tolusso. Scena 
in kostumi Luca Sabatelli. Izvirna 
glasba Doriana Saracina. Absolutna 
novost.

V nedeljo dne 19. t. m. bo 
ob 15. uri v Slovenskem dija
škem domu v Trstu

II. RODITELJSKI SESTANEK
na katerega vabi uprava Dija
škega doma vse starše svojih 
rednih in zunanjih gojencev.

S sestankom bo združena 
kulturna prireditev, ki jo pri
pravijo gojenci svojim staršem.

Predkongresne 
skupščine FIOM

Danes bo v prostorih Nove de
lavske zbornice CGIL v Ul. Ponda- 
res št. 8 predkongresna skupščina 
delavcev Tovarne strojev, včlanje
nih v Zvezi kovinarjev FIOM. Ju
tri pa bosta predkongresni skupšči
ni delavcev ladjedelnice Sv. Marka 
in Orion. Prva bo na sedežu Nove 
delavske zbornice ob 8.30 v veliki 
dvorani v prvem nadstropju, druga 
pa v drugem nadstropju ob 9.30. 
Vse te skupščine služijo kot pri
prava za kongres FIOM. Na njih 
razpravljajo o tezah in volijo de
legate za kongres.

Sprejem 2000 gojencev 
za stražnike javne varnosti

V ponedeljek dopoldne bosta dve 
slovesnosti ob izročitvi 108 novih 
stanovanj stanovalcem. Prva sloves-
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ZAGOTOVITEV PODTAJNIKA MINISTRSTVA ZA PREVOZE

Čez pol leta dela za podvojitev 
železniške proge Trst-Benetke

Sandro Badišin, kakor so mu 
po domače pravili, je že mlad za
čel delati v ladjedelnici, po vojni 
pa je bil nekaj let v službi pri 
upravi našega lista, nato je delal 
pri raznih podjetjih, zadnjih se
dem let pa je stalno delal v Trža
škem arzenalu. Na delo se je v 
lepem in slabem vremenu vozil 
z vespo, v prostih urah pa je ob
deloval svojo malo kmetijo, da 
je nekaj pridelal za svojo druži, 
no. Na seje občinskega sveta je 
redno prihajal in se je zanimal 
za vse probleme in potrebe do
linske občine.

Progo bodo podvojili v dolžini 87 km med Červinjanom 
m Quartom d’Altino - Predvideni stroški 3 milijarde lir

Podtajnik ministrstva za prevoze 
Manieroni je zagotovil poslancu 
Belciju, da pristojne oblasti prou
čujejo vprašanje podvojitve želez
niškega tira na progi Trst - Benet
ke. Drugi tir bodo čimprej posta
vili v okviru petletnega načrta ob
nove italijanskih železnic. Progo 
bodo podvojili samo v dolžini 87 
km med Červinjanom in Ouartom 
d’Altino, ker je med Trstom in Cer- 
vinjanom že dvotirna, in bodo po
rabili v ta namen 3 milijarde lir. 
Podtajnik meni, da bodo začeli de
la čez šest ali sedem mesecev, do
končali pa jih bodo prihodnje leto.

Proga Trst - Benetke je že imela 
drugi tir. Ker pa je bila med voj
no močno poškodovana, so med 
Červinjanom in Quartom d’Altlno 
obnovili samo en tir, tako da vozi
jo vlaki na tem delu proge prepo
časi in rabijo celo brzi vlaki do Be
netk po dve uri in pol, to je več 
kot pred vojno, kar je seveda v
škodo Trstu. Pred nekaj leti so po 
dolgem odlašanju progo med Cer-
vinjanom in Mestrami elektrifici
rali m že takrat bi morali posta
viti tudi drugi tir, pa so s tem ved
no odlašali. Zato je bilo že nešte
to intervencij, da bi to hudo po
manjkljivost končno odstranili. Bi
lo je mnogo obljub, a doslej ni bi
lo iz te mokp še nič kruha. Morda 
pa se bo uresničila obljuba pod
tajnika Manieronija. S tem se ne 
bo pospešil le promet potniških 
vlakov, marveč tudi tovornih, kar 
je eden izmed pogojev za boljše 
zveze s tržaškim pristaniščem.

Sicer pa je vprašanje zvez med 
Trstom ln Benetkami sploh pereče, 
saj je tudi cesta med njima zelo

slaba in traja vožnja zaradi nešte
tih ovinkov in prehodov skozi vasi 
in mesteca ter prehodov čez progo, 
kljub dobrim 150 km tudi več kot 
tri ure. Sedaj so sicer začeli gra
diti avto cesto, a dela gredo še ved
no po polževo, potem ko Je minilo 
več let za premostitev raznih biro
kratskih ovir glede načrtov in iz
datkov.

Pred vežo stanovanja 
ga je zadela kap

Včeraj popoldne so bolničarji 
pohiteli v Ul. Foscolo 30, kjer se 
je pred vežo stavbe, v kateri sta
nuje, zaradi nenadne slabosti 
zgrudil 61-letni Romeo Defilippi. 
Zal je bila pomoč bolničarjev za
man, ker je medtem Defilippi u. 
mrl zaradi nenadne srčne kam, 
kot je ugotovil zdravnik RK dr. 
Dj Carlo. Defilippi je komaj za- 
pustil stanovanje, ker je name
raval na krajši sprehod.

V Ul. Foscolo so prihiteli tudi 
agenti s komisariata Stare mitni
ce, ki so po predhodnem dovolje
nju javnega tožilstva dali nalog, 
da prepeljejo truplo v mrtvašni
co glavne bolnišnice, kjer je na 
razpolago sodnim oblastem.

RAZSTAVA ZNAMK
V Tržaškem filatelističnem krož

ku so snoči odprli razstavo znamk 
papeške države in Vatikana. Raz
stavljenih je 20 dragocenih znamk 
papeške države, to je pred letom 
1870, in vsa zbirka znamk vati- 
kanskega mesta. Razstava bo od
prta mesec dni.

Glavno ravnateljstvo javne var
nosti namerava najeti 2000 gojen
cev za stražnike javne varnosti za 
izpopolnitev in modernizacijo ita
lijanske policije. V ta namen je 
Glavno ravnateljstvo ustanovilo 
psihotehnične centre v Rimu, Net- 
tunu, Caserti, Bocnu, Alessandrii 
in Trstu, kjer obiskujejo gojenci 
šest mesecev trajajoče tečaje, ki 
obsegajo poleg državljanske vzgo
je in splošne kulture še vojaško, 
tehnično in profesionalno vzgojo.

Po šestih mesecih opravijo go
jenci zadevne izpite, na podlagi 
katerih vstopijo v zbor policijskih 
stražnikov. Posečati morajo nato 
razne tečaje za profesionalno iz
popolnitev in na podlagi osebnih 
sposobnosti, so nato dodeljeni raz
nim policijskim rodom, kot so pro
metna, železniška, mejna, sodna 
in preiskovalna policija.

Sposobnejši se lahko po treh 
letih službe udeležijo natečajev 
za podčastnike. Ce so z uspehom 
dokončali višjo srednjo šolo, se 
lahko udeležijo natečajev za čast
nike. Vsi tisti gojenci, ki so z 
uspehom končali nižjo srednjo šo
lo, se lahko udeležijo natečajev 
za podčastnike že po dveh letih 
službe, tisti pa, ki so dokončali 
višjo srednjo šolo, že po enem 
letu.

V soboto se je počutil slabo in 
je šel k zdravniku, ker je čutil 
hude bolečine v levi roki. Rekli 
so mu, da je zaradi revmatizma 
in so mu dali nekaj dni bolniške
ga dopusta. Predsinočnjim je bil 
še v družbi prijateljev. Včeraj 
dopoldne je sedel v kuhinji, ma
lo pred 12. uro pa je zaprosil že
no, naj mu pripravi posteljo, da 
bi se ulegel, ker se ni počutil do. 
bro. Zena mu je pripravljala po
steljo, ko je slišala hropenje Sko. 
čila je v kuhinjo, toda mož je se- 
del za mizo s sklonjeno glavo tn 
je še komaj dihal. V nekaj min tr
tah ga ni bilo več.

Ze v popoldanskih urah in si
noči so prišli iz vasi in sosednih 
krajev ter iz mesta številni nje
govi prijatelji in znanci, da bi 
potolažili od žalosti potrto ženo, 
hčerko, mamo in sestro, katerim 
izražamo naše globoko sožalje.

Pogreb bo danes ob 15.30 iz ht- 
še žalosti na pokopališče v Mač. 
kovljah.

Da se izogne avtu 
je odskočila v jarek

Sinoči okrog 20, ure je 65-letni 
Rosario Donato iz Ul. della Zonta 2 
pripeljal s svojim avtom v bolniš
nico 22-letno delavko Isabello Va- 
scotto iz Ul. Carsia 1111 na Opči
nah. Vascottovo, ki je imela rane 
in udarce po glavi ter zlom leve 
noge, so nezavestno sprejeli na or
topedski oddelek s prognozo okre
vanja v 80 dneh.

Donato je povedal, da je malo 
prej vozil po Ul. Carsia s svojim 
avtom, ko je zapazil, da Je Vascot- 
tova hotela prečkati cesto. V zad
njem trenutku pa se je Vascottova 
zavedla nevarnosti ter odskočila v 
neki jarek ob cesti, kjer se je po
škodovala. Tako vsaj trdi Donato, 
karabinjerji s postaje v Istrski uli
ci pa so uvedli preiskavo, da bi 
ugotovili prave vzroke nesreče.

Mario Magajna 
v p. d. «lvan Cankar»

V prosvetnem društvu «Ivan 
Cankar» pri Sv. Jakobu je sinoči 
predaval fotoreporter Mario Ma. 
gajna o svojem potovanju po Tur
čiji. Kot je za predavanja Maria 
Magajne že običaj, je tudi tokrat 
imel zelo veliko poslušalcev, ka
tere so predvsem navdušili kras
ni baruni diapozitivi, ki jih je Ma
gajna posnel v Turčiji in ki pri
kazujejo pokrajino ter predvsem 
številne zanimive spomenike.

Vodstvo prosvetnega društva se 
Magajni najlepše zahvaljuje za 
predavanje tudi v imenu svojih 
številnih članov in prijateljev.

Prosvetno društvo 
Barkovlje 
priredi danes,
18. januarja 1964 
od 21. ure do 4 zjutraj 
na stadionu Prvi maj

r ribji bal
Igra orkester Miramar, 
znan s prvega festivala popevk 
in sodelujejo pevci
Kalamari — barkovljansko vino

Glavno ravnateljstvo javne var
nosti je že pričelo z novačenjem 
2000 gojencev. Javijo se lahko vsi 
tisti mladeniči, ki so 1. septembra 
1963 dopolnili 18. leto in niso pre
segli 26. leto starosti

Interesenti lahko vložijo prošnjo 
za vstop na prefekturi, pokrajine, 
v kateri živijo, ali na prefekturi 
mesta, kjer imajo začasno bivali
šče. Za vložitev prošenj dobijo in
teresenti vsa potrebna pojasnila 
tudi pri komisariatih javne var
nosti.

Na uradu za delo 
pogajanja o sporu v Orionu

Danes se bodo pričela na uradu 
za delo pogajanja za sklenitev spo
razuma v podjetju Orion, kjer so 
delavci v torek stavkali, ker jim 
noče podjetje izplačati dovolj pro
izvodne nagrade in jim hoče celo 
znižati akordne dodatke za 20 od
stotkov. Delavci zahtevajo 35.000 lir 
proizvodne nagrade na leto, pod
jetje pa Jim hoče dati samo 26.000 
lir.

Ženska trčila 
z glavo v tovornik

Osem dni se bo morala zdravi
ti na nevrokirurškem oddelku 84- 
letna gospodinja Emma Fuzzer vd. 
Goina iz Ul. Paduina 13, ki je 
včeraj popoldne postala žrtev pro. 
metne nesreče. Puzzerjeva je vče- 
raj v Ul. Gatteri na vogalu Ul. 
Giotto stopila s pločnika, ker je 
hotela prekoračiti križišče, toda 
ni opazila, da je v tistem trenut
ku privozil s tovornikom TS 37662 
53-letni Giacomo Sferco iz Ul. Giu- 
stinelli 11, ki je prihajal z des. 
ne in je bil namenjen v Drevo
red 20. septembra. Ko Je Puzzer- 
jeva stopila s pločnika je z gla
vo udarila v levo stranico tovor
nika ter se ranila nad desnim 
očesom, čelu, ustnicah ter si po
lomila zgornje sekalce. Mimoido- 
či so ji priskočili na pomoč in po
klicali rešilni avto RK s katerim 
so ponesrečenko odpeljali v bol
nišnico.

KINO SKEDENJ
predvaja danes 18 t. m. ob 
16. uri Cinemascope barvni 
film:

Magnifica
ossessione

(Veličastna obsednost)

Igrajo: ROCK HUDSON
in JANE WYMAN

Gledališča

Nazionale 16.00 «Ieri, oggl, domanl«. 
Technicolor. Sophia Loren, Marcel- 
lo Mastroianni.

Arcobaleno 16.00 «Prendila č mia«. 
Barve De Luxe. James Stewart, 
Sandra Dee.

Excelsior 15.30 «Sinfonia per un ma*- 
sacro«. Michel Auclair, Daniela 
Rocca.

Fenice 16.00 «Sfida nella valle dei Co- 
manche«. Technicolor

Grattacielo 16.00 «Quel certo non so 
che«. Technicolor. Doris Day, Ja
mes Garner.

Supercinema 16.00 «Morire a Madrid«. 
Nagrada Jean Vigo 1963.

Alabarda 16.00 «Le motorizzate«. Lia
na Orfei, VValter Chiari, Sandra 
Mondaini, Raimondo Vianello.

Filodrammatico 15.00 «11 gigante«.
Technicolor. James Dean, Ellsabeth 
Taylor, Rock Hudson.

Aurora 16.00 22.00 «Col ferro e col 
fuoco«.

Cristallo 16.30 21.00 «Lawrence di 
Arabia, Cinemascope. Technicolor.

Capitol 16.00 «Irma la dolce«. Tech
nicolor. Jack Lemonn, Shirley Mac 
Laine. Prepovedano mladini.

Garibaldi 16.30 «A1 Capone«. Rod Stei- 
gler. Prepovedano mladini.

Massimo 16.00 «Maciste contro i mon- 
goli«. Technicolor. Mark Forest.

Impero 16.00 «1 tre della croce del 
sud«.

Moderno 16.00 «La grande rapina«. 
Jay Barney. Pat 0’Malley. Prepo
vedano mladini. Sledi Tom in Jerry.

Astoria 16.30 «1 conquistatori». Tech
nicolor«. Dana Andrevvs.

Astra 16.00, 18.30, 21.30 »Sodoma e 
Gomorra«.

Vittorio Veneto 16.00 «11 boom«. Al
berto Sordi.

Abbazia 15.30 «Taras il magnifico«. 
Yul Brynner, Tony Curtis.

Ideale 16.00 «Ii tesoro dei barbari«. 
Technicolor. Lex Barker.

Marconi 16.00 «Pugno proibito«. El
vis Presley. Technicolor.

Skedenj 16.00 «Magnifica ossessione«. 
Technicolor. Rock Hudson.

ŠENTJAKOBSKA 
MLADINA 
PRIREDI 25. t.m.

Pustni
ples

Rezerviranje miz: v nedeljo 19- 
t.m. od 16. do 20. ure, v četrtek 23. 
in v petek 24 t. m. od 19. do 20. ure 

v Ul. Montecchi 6/IV.
VSTOP BREZ VABILA

Razna obvestila

Zaprta cesta
proti Šempolaju

Z odredbo predsednika pokraji
ne bo pokrajinska cesta proti Sem- 
polaju zaprta za promet pri že
lezniškem prehodu na progi Trst- 
Opčine, 20.. 21. in 22. t.m. od 8.30 
do 17.30 zaradi del, ki jih izvršu
jejo državne železnice.

Promet bo preusmerjen proti 
Mavhinjam in Bajti.

Tatovi že petič 
v istem baru

V razmeroma kratkem času so 
tatovi že petič obiskali bar «Fla- 
via« na Trgu Cagni 6. Poslednjo 
tatvino, ki se je zgodila prejšnjo 
noč, je v zgodnjih jutranjih urah 
odkril neki mimoidoči, ki je opa
zil razbito izložbeno okno. Takoj 
je telefonsko obvestil agente lete
čega oddelka, ki so potem na kra
ju samem ugotovili, da so neznan
ci razbili steklo s kamnom, vdrli 
v lokal, nasilno odprli dnevno bla
gajno in pobrali iz nje kovancev 
in bankovcev v vrednosti 15.000 lir.

Lastniki bara Valentin Lutman 
je tatvino prijavil na komisariatu 
pri Sv. Soboti, kjer je izjavil, da 
je utrpel nad 30.000 lir škode. 
Zadnjikrat je bil Lutman na ko
misariatu zaradi tatvine 3 t. m.

Neznani tatovi so prejšnjo noč
obiskali tudi bar «X» v Ul. Pa- 
lestrina 2. V lokal so prišli z no
tranjega dvorišča poslopja, od ko
der vodijo vrata v skladišče lo
kala. Razbili so ključavnico in ta
ko prišli najprej v skladišče in 
nato v bar, kjer so se polastili več
jega števila steklenic raznih liker- 
jev. Lastnik 53-letni Angelo' Za- 
vagno iz Ul. Galilei 1 je tatvino 
prijavil na komisariatu na Trgu 
Dalmazia. Utrpel je 20.000 lir 
škode.

Prejšnjo noč so neznanci u- 
kradli fiat 500 «belvedere» TS 
16203, ki ga je lastpik Mario 
Verch iz Ul. Roma 17 pustil par
kiranega v Ul. Valdirivo. Tatvino 
je prijavil na komisariatu na Trgu 
Dalmazia.

Karabinjerjem v Skednju pa je 
43-letni Verletto Biagettl iz Bočna, 
ki pa je trenutno zaposlen kot 
delavec pri Italsiderju prijavil, da 
so mu neznanci odnesli iz suknji
ča, ki ga je imel obešenega v ba
raki podjetja, 70.000 lir v bankov
cih po 10.000.

Tržaški filatelistični klub «L. Ko
šir« Ima v nedeljo 19. t.m. redni se
stanek od 10. do 12. ure v Ul. dei 
Montecechi 6.

MLADINSKA INICIATIVA OB
VEŠČA VSE SVOJE ČLANE, da se 
udeležijo važne seje, ki bo v pone
deljek, 20. januarja ob 20.30 v lil. 
Geppa 9/II.

msaH0
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE 
17. januarja 1964 se Je rodilo v Tr

stu 10 otrok, umrlo pa Je 7 oseb.
Umrli so: 58-letna Anna Ignanaro 

por. Maftione, 63-letna Regina Accer- 
boni por. Zorini, 68-letna Giovanna 
Bencich por. Cosenzi. 65-letna Antonia 
Bertok por. Mlihar, 83-letna Ameb* 
Cosmitz vd. Orazio, 68-letna AugUS« 
Lunazzi vd. Pontlni, 76-letnl Romeo 
Cattarlnl.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN <13.-1» ’
AlFAngelo d'oro, Trg Goldoni 8! 

Clpolla, Ul. Belpoggio 4; Marcr,iO’ 
Ul. GinnasMca 44; Nicoll, Ul. dl Ser- 
vola 80; Alla Baslilca, Ul. S. Glusto 
1; Busolml, Ul. P. Revoltella »*; 
INAM Al Cedro, Trg Oberdan »• 
Manzom, Ul Settefontane 2.
NOČNA SLUŽBA LEKARN <13.-1» >' 

AlFAngelo doro. Trg Goldoni *• 
Cipolla, Ul. Belpogg.o 4; Marchi® 
Ul. Gtnnastica 44; Nicoll, Ul. dl Ser 
vola 80.

P. d. (Ivan Cankar« sporoča, da Je 
Izlet v Nevegal prenesen na prihod
njo nedeljo 26.1.1964,

Darovi in prispevki
V počastitev spomina pok. pavelčK* 

Pertota, daruje d uiina BrlSček, Pr0" 
sek, 1000 lir za Dij.Sko Matico.

Namesto cvetja na grob pok. Alej** 
sandra Purgerja, daruje zveza vojnm 
invalidov NOV 2000 lir za DIJašK0 
Matico.

Ob obletnici smrti pokojne lvaf!^ 
Jančar, daruje hčerka Štefanija l00*1 
lir za Dijaško Matico.

S O 2 A L J E
Zveza vojnih invalidov NOV Tr

žaškega ozemlja izreka ob brla* 
izgubi ALEKSANDRA PURGERJA. 
bivšega borca NOV, prizadeti dru
žini in svojcem globoko sožalje-
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IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Zasliševanje tretjega obtoženca 
o škandalu v združenih bolnišnicah

Zapletena zgodba o namestitvi naprav za klimatizacijo zraka 
v kurilnicah - Zaključeno zasliševanje obtoženca Cisilina

Po daljšem počitniškem presled-1 lu, naj poskusi kuriti z dvakrat 
le včeraj pred kazenskim rafinirano nafto, to je z bolj teko- 

soajscem nadaljeval proces proti * čim gorivom. Toda ta poskus ni 
7°. ODtozencem v zvezi z goljufija- dal nobenega pozitivnega rezulta- 

v združenih tržaških bolnišni
ci Včerajšnja razprava (predsed
nik Boschini, tožilec Visalli, zapis
nikar Strippoli) je bila že triin
dvajseta in včeraj je prišel na 

tretji obtoženec 43-letni indu
strijski izvedenec Mario Cergol, 
nivsi uslužbenec v tehničnem ura- 
au združenih bolnišnic, tretji ob- 
*°»«*c, ki je skupaj s Cisilinom 
, “r\ Stenom priprt v koroneiskih 
zaporih.

Na začetku razprave se je na
daljevalo zaslišanje Cisilina, kate- 
ega niso utegnili poslušati do kon

ca na prejšnji razpravi 30. decem- 
Pra. *an‘- PfedseUnik sodišča Bo- 

ie namreč opustil še,' pet 
btozb pgpti mž. Cisilinu, ki se 

nanašajo na obdobje 1860-81, ko 
“ tzvoljen novi upravni odbbr 

olnisnic. Cisilina krivijo, da je s 
Ponarejenimi dokumenti prikazal, 
a..J® neka tvrdka namestila v 
dioloskem inštitutu vse potreb- 

e naprave za avtomatično razvir 
Janje radioloških posnetkov, med
ena koso ta dela opravili usluž
ni101 . bolnišnice sami z matena-sami

« ie že bil na razpolago v 
® .,lsnlci- Inž. .Cisilin se je izgo- 
orn da to ne odgovarja resnici, 
mpak, da je omenjena tvrdka 

o opravila še nekatera druga 
,.;a> ,za katera niso bili niti pred-
tvrao rač.ut{i- S tem si je hotela 
vrdka pridobiti prednost pri mo 

gocih drugih delih v bolnišnici.
ar se tiče delavcev in materiala, 

; le nastal le nesporazum, ker 
obdobju istočasno c- 

nifo-Ja dve in sicer eno bol. 
skl uslužbenci, £rugo pa tvrdka' 

obtožbe dolžijo bivšega 
. “,ni*ta bolnišničnega tehničnega 
ri.,aa> 'l3 i.e zaupal popravljalna 
-k a v ,t,retiem ženskem medicin- 
; enl oddelku gradbenemu podjet-
resni* PUt0’ ki ie P°IeS svojega 

jnega Proračuna predložilo še 
u, druga lažna proračuna, med 
C ®"mi Je bil proračun podjetja 
^-aputo najbolj sprejemljiv. Cisilin 
va ie,i 2gov°ril, da je bila njego 
.. ?ga samo pregledati tehnič- 
nn v ! Poračunov, ne pa finanč- 
dei= at° jv tudi zaupal omenjena 
. a .gradbenemu podjetju Capu- 
r, ’ kl Je .Poleg de' vključenih v 

a°un, izdelalo še nekatera dru- 
z„v dala, da bi se s tem kril stro
ju "ekai?rih del, ki so ji

uslužbenci bolnišnice. 
obtnstm seJ.e .zaključilo zaslišanje 
Prem^nCa . Cisilina in po daljšem
Ceri.'irii ■3ed‘;l na stol Mario'“ergoI, ki se bo------ -
zaradi 15 obtožb 

Ce;

to, ki 
rač

s , U. ui se
vin nebaterih del, ki so jih opra. 

ilnii 
juč

Cisilina in po daljšem 
. Je sedel na stol Mario

zaradi* 15 obtoz?bm0ral ZaK°Varjati
zaraaf0i Se i? moral zagovarjati 
nanra nanaestitve štirih posebnih 
naprav v kurilnicah za klimatiza- 
bolni8Zrakf glavne bolnišnice in 
oolmsmce pri Magdaleni. Po trdit-
ve nm^rg0.la, 50 ’e Posebne napra- 
naft»m<?g?ca e P?Polno izgorevanje 
na „!.f,tako da določena količi- 
stnvau6 s Pomočjo naprave zado- 
kot «;!Lza Približno eno uro več 
čala Lcer' Naprava je tudi omčgo* 
star.uPopo no 'zgorevanje vseh o- 
r.af* °Y samo enkratno rafinirane 
saj o ^n onemogočala nastajanje, 
golsnr ,h Jvo,1b Poskusih ie Cer- 
lai,Sp:r°t' obveščal Cisilina na podžgi nekai littfe.,,, „__

ta. S posebno napravo ali brez, 
je določena količina bolj tekočega 
goriva trajala isti čas. Zato se je 
po mnenju Cergola izplačala na
mestitev posebnih naprav s po
močjo katerih, bi se uporabljala 
cenejša enkratno rafinirana nafta.

Javni tožilec je pri tem opore
kal Cergolu ali ni imel pri na
mestitvi naprav svojo osebno ko
rist, to je razvidno iz pisma neke 
Granijeve, ki ie pisala predstav
niku tovarne, ki je izdelovala ome
njene naprave, naj bo brez skrbi, 
ker bo za namestitev naprav v 
bolnišnici gotovo skrbel njen o- 
sebni prijatelj Cergol. Cergol se 
je pri tem izgovarjal, da je videl 
Granijevo morda dvakrat ali tri
krat, ter da jo je hotel tožiti za
radi omenjenih trditev, da pa tega 
ni storil, ker ni maral zapletlja- 
jev.

S tem se je zaključila včerajšnja 
razprava. Zasedanje se bo nada
ljevalo danes z nadaljnjim zasli
šanjem Cergola.

V Miljah aretiran 
priletni nasilnež

Karabinjerji v Miljah so areti
rali 55-letnega Alda Burolo iz Milj 
pod obtožbo telesnih poškodb in 
tatvine. Prijavila ga je Maria An-

tonini, katero je Burolo, ki je bil 
verjetno zaljubljen v žensko, 
prejšnji večer barbarsko napadel 
in pretepel, predvčerajšnjim pa jo 
je celo napadel z nožem in ji po
vzročil 3 cm dolgo rano na desni 
nogi in razne praske po raznih 
delih telesa. Antoninijeva se je 
najprej zatekla dvakrat po po
moč na Rdeči križ v Milje, končno 
pa se je le odločila in vso stvar 
prijavila karabinjerjem, kjer je po
vedala tudi, da ji je moški ukra
del 16.000 lir vredno uro. Predvče
rajšnjim ob 17.30 so karabinjerji 
Burola izledili in ga aretirali.

Včeraj zjutraj je prišlo do fi
zičnega obračunavanja tudi v ne
kem lokalu v Ul. Carducci. Nekaj 
po 8. uri je 44-letna Maria Pinto 
por. Gherzeli iz Ul, Bramante 6 
pri pultu srebala skodelico kave, 
ko je stopil v lokal 27-letni trgo
vec Vdttorio Di Lernia iz Ul. Del- 
le Docce 5. Ta je brez pravega po
voda nagovoril žensko z neprimer
nimi besedami in ker ga je ta 
grajala, jo je enostavno udaril s 
pestjo v obraz. Med prerivanjem 
sta razbila tudi neko steklo. V lo
kal so kmalu prišli karabinjerji iz 
Ul. Cologna, ki so oba odpeljali 
v bolnišnico, kjer so Gherzelijevi 
ugotovili podpludbe na desni lični
ci, verjeten zlom lične kosti in 
manjše praske na levem zapestju. 
Odslovili so jo s prognozo okreva
nja v dveh tednih. Di Lernii pa 
so ugotovili razne praske po obra
zu in po spodnji ustnici ter pija
nost. Ozdravel bo v treh dneh. 
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POHVALNA POBUDA MINISTRSTVA ZA JAVNO VZGOJO

Popoldanski pošolski pouk 
na osnovni šoli na Opčinah
, Pouk obiskuje od 50 do 60 otrok vseh razredov - Uvesti 

bi ga morali tudi na drugih slovenskih šolah v okolici

Ci«df_ ■ c,silinu, medtem ko s» 
men " ,agovar'a * tem, da je o- 
ter P?r°či'o samo prepisal
nih rti ? ničesar vede! o omenje-
PosehnfuUSlh niti 0 m°2ni nabavi 
Sten« t naprav. Obrgtno trdi 
ničnem.^3 j Povedal, da Je teh- 
Pro^k,BUradu predložil v pregled 
tehn;^te naprav ter da mu ie 
čjin n' Urad vrnil pisano poro- 

Sten Pmestn?s‘i nakupa naprav 
n° je celo predlagal Cereo.

Pred nekaj dnevi se je začel na 
slovenski osnovni šoli na Opčinah 
popoldanski pošolski pouk, ki ga 
vodi učiteljica Lilijana Furlanič 
Vse kaže, da bo tečaj dobro uspel 
in koristil učencem, ki vedno v 
večji meri prihajajo v šolo po 
pouku. Te dni je prišlo vsak dan 
popoldne od 50 do 60 otrok iz 
raznih razredov.

V začetku je prišlo do malega 
nesporazuma, ker starši niso bili 
prej obveščeni Tako so nekateri 
celo protestirali, ker je omenjena 
učiteljica morala zapustiti pouk 
v svojem razredu in jo je nado
mestila nova učiteljica, ki letos 
ni bila še nameščena na šoli. Za
radi tega je bil te dni roditeljski 
sestanek in vsa zadeva se.je ure
dila ter starši so se pomirili, ker 
so razumeli, za kaj gre.. Pobuda 
-ministrstva za javno Vzgojo'-i#- 
namreč zelo koristna in pohvale 

»vredna*? iraam^.-tak -tečaj
na slovenskih ostiovrilh šolah sa
mo na Opčinah, dobro pa bi bilo, 
da bi bil tudi na drugih šolah. 
Težave so med drugim tudi v tem, 
da mora tak tečaj voditi učitelj, 
ki je v staležu na isti šoli in ki 
ima seveda veselje do takega 
dela med šolsko mladino. Zato je 
tudi oproščen rednega pouka v 
svojem razredu! da se laže ves 
posveti pošolskemu pouku in vzgo
ji otrok, ki bi sicer lahko izgub
ljali čas in ničesar pridobili. O- 
menjeni tečaji se prirejajo samo 
na podeželju.

Glede uspešnega pouka na o- 
snovnih šolah bi radi še nekaj 
pripomnili. Vsak razred osnovne 
šole ima zdaj namreč radioaparat,

,___ šole in šolska ravnateljstva pa
predlagal Cergo- * razpolagajo tudi z raznimi drugi

mi avdiovizivnimi sredstvi. Itali
janske in druge radijske postaje 
imajo posebne programe, ki so 
namenjeni učencem osnovnih šol 
in dijakom srednjih šol. V Trstu 
imamo slovensko radijsko oddajno 
postajo.^ toda v njenem sporedu 
nismo še našli oddaj za šole. Po
trebno bi bilo, da bi vodstvo tr
žaške radijske postaje uvedlo tu
di sporede tako za osnovne, kot 
srednje šole.

ff//VO PROSlEKJUtNTOVEj:
Predvaja danes 18. t. m. ob 19.30 uri barvni film:

«OLYMPIA»
Skok v svet vesoljstva in romantike 
dunajske »Belle Epoque»

_ Igra-|o: SOPHIA LOREN, JOHN GAVIN, MAURICE CHEVALIER

lune nu Ončinm
predvaja danes II, t. m. ob 
15. uri Cinemascope barvni 
film:

(TRAPEZ)
\

Igrajo:
GINA LOLLOBRIGIDA 
BURT LANCASTER 
TONY CURTIS 
KATY JURADO 
THOMAS GOMEZ

Kimp PROSEK
Predvaja danes 18. t. m. ob 19.30 uri VVsrner Bros barvni film:

L 'urlo della battaglia
(BOJNI KRIK)

Junaški In brezupni podvig eomandosa v džungli 
razgretega birmanskega ozemlja

Igr»Jo: JEFF chandler, TY HARDIN, PETER BROWN in 
CLAUDE AKINS

Izpili za poučevanje
telovadbe na sr. šolah

Šolsko »krbništvo sporoča, da 
.ie_ bil z ministrskim odlokom do
ločen poseber. rok za usposoblje- 
nostne izpite za poučevanje telo 
vadbe na srednjih šolah. Omenje
ni odlok >e.bii objavljen v Urad
nem ilistu štev,- 4 od 71064.

.Zadevne prošnje z. dokumenti je 
treba predložiti šolskemu skrbniš
tvu do 6. februarja.

V KROŽKU ZA SVOBODO KULTURE SOBOTNI VEČER V DIJAŠKEM DOMU

Zanimivo predavanje o povojnih O ra*vojju hborništva 
odnosih med Italijo in Jugoslavijo

Predavatelj Cesare iz Trsta je orisal zanimive podrobnosti o 
pogajanjih za mejo - Manjšinsko šolstvo v Istri in pri nas

V četrtek zvečer je bilo na se- truffaa dosegla absolutno večino
dežu Goriškega krožka za svobo
do kulture zanimivo predavanje 
z naslovom: altalijansko-jugoslo-
vanski odnosi v povojnem ob
dobju«.

Predaval Je tržaški publicist in 
politik Giorgio Cesare, ki ga je 
predstavila predsednica krožka 
prof. Pellegrini ter povedala, da 
je predavatelj po rodu iz Kopra 
in da sodeluje pri raznih tržaških 
revijah, pri radiu in se poleg tega 
bavi tudi s proučevanjem zgodo
vine.

Predavatelj je uvodoma izrazil 
željo, da naj bi bilo njegovo pre
davanje še en doprinos k izbolj
šanju sosedstvenih odnosov z Ju
goslavijo, odnosov, ki so se v zad
njih letih močno izboljšali. Za 
boljše razumevanje razvoja teh 
odnosov po drugi svetovni vojni, 
je predavatelj najprej na kratko 
orisal stike med politiki obeh dr
žav po prvi svetovni vojni, v ka
teri je bilo zadoščeno vsem ita
lijanskim teritorialnim zahtevam 
na tem področju.

Vse drugače je bilo po drugi 
svetovni vojni, ko po mnenju pre
davatelja, Italija ni mogla samo
stojno nastopati pri sklepanju mi
rovne pogodbe. Zato so njeni po
litiki skušali zavlačevati dokončno 
rešitev, čeorav so že takrat zopet 
dobili Gorico in Tržič.

Nato je omenij zavezniško noto 
iz marca 1948, s katero so izra
zili pripravljenost, da se vrne Trst 
Italiji, in resolucijo Kominforma 
od junija istega leta, ki je posta
vila odnose med Italijo in Jugo
slavijo na novo podlago. 2e leta 
1951 je prišlo do prvih direktnih 
razgovorov med Rankovičem, ki 
je bil na zasebnem obisku v Ri
mu, in višjim uradnikom zunanje
ga ministrstva Soragno ter tudi 
do sestanka z grofom Sforzo. Ven
dar pa pri teh razgovorih niso 
bili dosežem konkretni rezultati, 
ker je Italija zahtevala zase ce
lotno cono B tržaškega ozemlja. 
Po predavateljevem mnenju bi ta
krat, ko je bila Jugoslavija osam
ljena zaradi kominformovske re
solucije, 'ahko Italija dobila od 
cone «B» ■ vsaj Koper; za nekatere 
popravke pri Nabrežini v korist 
Jugoslavijo.

in lahko nastopila bolj trdno pri 
poznejših pogajanjih. Zgodilo se 
je pa, da pri volitvah ta cilj ni 
bil dosežen in ker so tudi zavez
niki pritiskali za rešitev tega spor
nega vprašanja, je bil leta 1954 
sklenjen londonski sporazum.

Od takrat so se sosedski odnosi 
med obema državama naglo iz
boljševali. Odprli so obmejni pas 
in v vedno večjem obsegu sodelo
vali na gospodarskem področju. 
Do sedaj je bilo med obema dr
žavama sklenjenih 160 sporazu
mov in tudi za bodoči razvoj so 
izgledi pozitivni.

Pri debati ki se je razvila po 
predavanju, je bilo govora tudi o 
narodnih manjšinah in predava
telj je poudaril, da so Italijani na 
jugoslovanskem področju na kul
turnem, šolskem in gospodarskem 
torišču popolnoma enakopravni. 
Navedel je tudi, da čeprav se je 
zmanjšalo število pripadnikov ita
lijanske narodne manjšine zaradi 
izseljevanja, se je število učencev

na Italijanskih šolah celo pove
čalo.

Predavatelj je sicer obravnaval 
vso siton samo z italijanskega gle
dišča, vendar je skušal biti pri 
tem kolikor toliko objektiven. Po 
našem mnenju bi bilo dobro bolj 
razširiti snov na narodne manj
šine in za boljšo osvetlitev vse 
zadeve bi moral poseči glede et
ničnega razvoja na našem področ
ju v dobo pred prvo svetovno 
vojno, morda celo do pomladi na
rodov leta 1848.

Tudi kar se tiče narodnih manj
šin na eni in drugi strani bi lah
ko pripomnili, da se je število 
učencev na slovenskih osnovnih 
šolah na Triaškem in Goriškem 
brez kakšnega odseljevanja močno 
znižalo, da ne govorimo o Beneški 
Sloveniji, kjer šol v materinščini 
sploh nimajo. To je najbolj očiten 
dokaz, da uživaio večje svobošči
ne narodne manjšine na drugi 
strani meje, kot pa pri nas.

V celoti vzeto pa je bilo pre
davanje zanimivo.

na Tržaškem in Goriškem
Družina ^Mrzlega vrtinca* z Goriške išče oblike za razširitev svojih vrst

V soboto 11. t.m. so taborniki, galebi*, kateri je načeloval brat
družine »Mrzlega vrtinca« z Go- 
riškega priredili v Dijaškem do
mu tabomišiki večer, 'katerega se 
je udeležilo poleg gojencev tudi 
lepo število članov in nečlanov 
iz mesta in okoliških vasi; večera 
se je udeležilo tudi nekaj star
šev. Vabilu so se odzvali taborni
ki «Soških mejašev« iz Nove Go
rice ter iz Trsta. Najprej je rav
natelj Dijaškega doma pozdravil 
vse prisotne ter jih seznanil s 
pomenom sobotnih večerov, po
tem pa je brat Sf'ala iz Trsta v 
kratkih obrisih prikazal namen 
in pomen naše organizacije v za
mejstvu. Tovariš iz Nove Gorice 
je obrazložil delovanje taborni
ških organizacij v Sloveniji ter 
poudaril možnosti sodelovanja 
med obmejno mladino. Ugotovili 
so, da obstajajo na naši strani 
številna nerešena vprašanja, zla
sti v narodno obrambnem pogle
du.

Tajnik družine je govoril o u- 
stanovitvi taborniške organizacije 
v zamejstvu, ki se je pojavila že 
decembra 1953. leta v Trstu. Pr
va družina se je imenovala »Beli

IZ BENEŠKE SLOVENIJE

Rudnik v Rablju potrebuje 
tudi tovarno za predelavo

To naj hi bil pogoj za obnovo koncesije podjetju Amini, 
ki pa je že izdelalo načrt za industrijo v naši deželi

Italijanske diplomacija je raču
nala, da bc vladna stranka pri vt*. 
litvah leta 1953 z znapo degge
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VESTI IZ KOPRSKEGA OKRAJA

V decembru v koprski luki 
217 domačih in tujih ladij

. Skupni blagovni promet je znašal v decembru 
60.019 ton, potniški promet pa skupno 10.523 oseb

V luko Koper je v decembru
vplulo 217 ladij (z 88.946 neto re
gistrskimi tonami: Ladij redne pro
ge je bilo 158 (31.012 NRT), svo
bodne plovbe 59 (57.934 NRT). Ju
goslovanskih ladij je bilo 112 
(42.145 NRT, tujih 105 (46.801
NRT). Odplulo je 216 ladij (87.867 
NRT), od teh redne proge 153 
(31.012 NRT), svobodne plovbe 58 
(58.955 NRT). Ladij z jugoslovan
sko zastavo je bilo 112 (42.611
NRT), s tujo 104 (45.256 NRT).

Po morju je prispelo v luko Ko
per 3.617 potnikov. Domače ladje 
so pripeljale 2.593 potnikov, tuje 
ladje 1.024. Odpotovalo je po mor
ju 6.906 potnikov, z domačimi lad
jami 4.674, s tujimi 2.232 potni
kov. Skupno je prispelo in odpo
tovalo 10.523 potnikov. Jugoslovan, 
ske ladje so odpeljale in pripelja
le iz tujine (večji del lz Trsta) 
6.610 potnikov, tuje ladje 3.256.

Skupni promet blaga je znašal 
60.019 ton. Naložili so 6.835 ton. 
razložili 53^184 ton. Na domače lad
je so naložili in razložili 27.246 
ton, na tuje 32.773 ton. Notranji 
promet (razvoz blaga med doma
čimi lukami) je v decembru zna
šal 2.259 ton. Razvoz blaga so o- 
pravile domače ladje. Izvoz je zna. 
šal 2.746 ton, uvoz 46.667 ton. 
Tranzit je znašal 8.347 ton.

V decembru so uvozili največ 
gnojila, in sicer 19.525 ton. Uvozil 
so železo, izdelke črne metalurgi
je, sveže sadje in zelenjavo, razne 
prehrambene izdelke, semena, pa
pirnato zmeso, tobak in razno bla
go. Izvozili so minerale, obdelan 
in neobdelan les, prehrambene iz
delke in kemične. Naložili so 3.757 
ton tranzitnega blaga (obdelan in 
neobdelan les in prehrambene iz
delke), razložil 4.590 ton svežega 
sadja, in zelenjave.

• • •

Minuli petek Je upravni odbor 
okrajne trgovinske zbornice v Ko
pru obravnaval nekaj pomembnih 
vprašanj; izpolnitev načrta gospo
darskega razvoja Primorske v letu 
1963 in značilnosti programa razvo
ja za leto 1964, ustanovitev luškega 
poslovnega združenja in končno de
lo organov zbornice v zadnjem tro
mesečju preteklega leta.

Pri ocenjevanju gospodarskega 
razvoja Primorske v preteklem le
tu so se posebej zadržali pri indu
striji, kmetijstvu, gozdarstvu, grad
beništvu, prometu, gostinstvu in tu
rizmu, obrti in zunanjetrgovinski 
menjavi. Gospodarstvo se Je v le
tu 1963 razvijalo v skladu s pro
gramom in mnogokje doseženi u- 
spehi dokaj presegajo programira
ni razvoj. Posebno naglo je nara
ščal celotni dohodek, ki se Je v pri
merjavi z letom 1962 povečal za 
okrog 30%. Povečala se je tudi fak
turirana realizacija, v glavnem pa 
je celotni dohodek narasel zaradi 
ugodnega razvoja proizvodnje in

prodaje. Pri tem so na dosežene re
zultate vplivale tudi določene spre
membe v gospodarskem sistemu: 
revalorizacija osnovnih sredstev, 
spremembe prometnega davka in 
podobno. Delež skupnosti se je pri 
delitvi narodnega dohodka povečal 
v odnosu na prejšnje leto za 27,7°/o, 
delež gospodarskih organizacij pa 
za 36,4%.

Povečala se je tudi ekonomičnost 
poslovanja z 1,32 na 1,35 na vsak 
dinar porabljenih sredstev; v pro
metu za 2,6, v gostinstvu za 1,4 in 
v industriji za 0,6%, medtem ko 
je nazadovala samo v gradbeništvu 
(za 7,4 odstotka). Močno se je po
večala tudi produktivnost (za 
20,2%), od tega največ v industriji 
(za 26,6%), najmanj pa spet v grad
beništvu (3,2 odstotka).

Osebni dohodki so se povečali v 
primerjavi z letom 1962 za 13,4 od
stotka ter tako zaostajajo za dose
ženo produktivnostjo v Industriji 
za 16,4 poena, v prometu za 5,1 
poena in v obrti za 4,3 poena. Pre
več pa so glede na doseženo pro
duktivnost porasli osebni dohodki 
v gradbeništvu (17,1 poena), v ko
munali (15,6 poena) in v trgovini 
(4,8 poena). Gospodarske organiza
cije so za osebni dohodek name
nile v preteklem letu 79,7 odstot
ka čistega dohodka (v letu 1962 
80,7), medtem ko je iansko pov
prečje v Sloveniji 75,7 odstotka či
stega dohodka. Čeprav je ta odsto
tek na Primorskem nekoliko višji, 
pa so povprečni osebni dohodki še 
vedno nižji od republiških: 32.523 
din Koper, 32.800 Slovenija (ob pol
letju 1963).

Saje so se vnele
Sinoči ob 18.20 so poklicali go- 

riške gasilce v Ul. Morelli 41, 
kjer so se v dimniku v stanova
nju Paola Fantinija vnele saje. 
Po tričetrturnem delu se je gasil
cem posrečilo oopolnoma pogasiti 
ogenj, vendar pa sta bila ožgana 
dva tramova in tudi okvir pri 
vratih. Škodo cenijo na okrog 50 
tisoč lir.

-Na zadnji seji pokrajinskega 
sveta v Vidmu so še enkrat in 
precej podrobno razpravljali o 
rabeljskem rudni' u svinca in o 
pravici, da o tem vprašanju od
loča deželna uprava Furlanije- 
Juk krajine. Po-vod za to razpra
vo je bila resolucija, ’*ii jo je v 
zadevi predložil socialistični sve. 
tavalec Lepre. V njej se predla
ga enotna akcija za tovarniške 
naprave za predelavo svinčene 
rude, ki naj bi jih postavili na 
področju Karnije ali Kanalske do. 
line.

Debata se je zaključila s so
glasno odobritvijo nove resoluci
je, ki jo, je predložil predsednik 
poiiJfi inske uprgve prof. Burtu- 
lo in ki je v bistvu sprejela pred
loge socialistične resolucije.

t)b tej priliki Je poročal o de
lovanju družbe Ammi, ki je pre
vzela lani začasno upravo rud
nika, in o njeni upravi rabeljske- 
ga rudnika do konca preteklega 

Kl'eta. Pri tem je še enkrat pouda
ril nujnost, da se izvedejo na po- 

j dročju Furlanije vse naprave, ki 
so v zvezi s predelavo svinčene 
rude in da naj bi bil to tudi 
glavni in prvi pogoj za podaljša
nje koncesije družbi Ammi od
nosno njen odvzem.

Med tem je bila zadnje dni v 
Rimu delegacija notranje komi
sije rudnika ter se je ob tej pri- 
liki sestala z vodstvom družbe 
Ammi m z upravo rudniškega od 
dfelka. Ob tej priliki so obravna
vali tehnične, organizacijske in 
socialne probleme, ki so v zvezi 
z upravo rabeljskega rudnika. 
Prav tako so dotočili glavne smer 
niče za bodoče ukrepe. Uprava 
družbe Ammi je že predložila mi
nistrstvu za državne udeležbe na
črt industrijskih pobud, ki jih na
merava družba izvesti na področ-

Posledica padca na ledu
Sinoči okrog 18 15 so pripeljali 

v goriško civilno bolnišnico 75- 
letno Floro Costanzo iz Gorice, 
Ul. della Bona 15. Zdravniki so ji 
pri pregledu ugotovili verjeten 
zlom reber na desni strani ter 
so jo pridržali za 15 dni na zdrav
ljenju, Zena je izjavila, da je še 
v ponedeljek padla na zaledeneli 
cesti. Sprva je menila, da ni nič 
hudega, ker pa so bile bolečine 
vedno hujše, se je odločila za 

I pregled v bolnišnici.

ju dežele Furlanija-Jul. krajina i stavniki PSI v krajevnih organih, 
in ministrstvo je načrt odobrilo, j ld pripadajo avtonomistični levičar, 
ter odredilo vse potrebno za nje- ski struji.
govo izvedbo. Kaže, da so tudi 
razgovori med raznimi ministrstvi 
o tem ukrepu, ki naj bi ga kot 
zakonski osnutek predložila vla
da parlamentu v odobritev.

Goriške sekcije PSI 
pozivajo k enotnosti

Tiskovni urad goriške sekcije PSI 
sporoča, da je bil v sredo 15. t. m. 
v Gorici sestanek vodstev sekcij, 
ki operirajo v goriški občini. Ude
ležili so se ga zastopniki iz Gorice,
Standreža, Pevme-Oslavja ter pred- 
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ŽALOSTNA VEST IZ BENEŠKE SLOVENIJE

Ob tej priliki so ugotovili, da 
med socialisti v Gorici ni bilo no
benega primera izstopa iz stranke. 
Z zborovanja so povabili tudi vse 
člane, naj obnovijo člansko izkaz
nico za letos, ter pozvali delavstvo, 
naj se vpiše v PSI. Prav tako so 
pozvali tudi tovariše iz vse pokraji
ne, naj ostanejo združeni v PSI.

Na sestanku so bili prisotni: prof. 
Aldo Foschiatti, Mario Valtrič, Al- 
fio Cantelli, Rihard Cristiani, taj
nik sekcije iz Pevme Karlo Sošol, 
tajnik sekcije iz Standreža Alojz 
Tabaj, občinski Svetovalci Zuliani, 
Sanzlp in Vižintin ter pokrajinski 
svetovalec Marinči®.

Umrl je Jožef Marinič 
zaveden beneški Slovenec

Pokojnik je bil na volitvah I. 1951 pokrajinski kandidat 
Demokratične fronte Slovencev za videmsko pokrajino

V noči med 15. in 16. januar
jem je v Dolenjem Brdu pri Gr- 
meku v Behešri Sloveniji pena. 
dpma umrl 67-letni Jožef Mari
nič.

Pokojni Jožef Marinič je bil e- 
den izmed najzavednejših in naj
naprednejših beneških Slovencev. 
Na volitvah 1. 1951 je bil pokra
jinski kandidat Demokratične 
fronte Slovencev za videmsko po
krajino.

Pogreb pokojnega Mariniča je 
bil v petek 17. t.m. na leškem po-
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IZPRED OKROŽNEGA SODIŠČA

Voditelj gradbenih deI v Križu 
ni odgovoren za zidarjevo smrt
Vittorio Versa je s samokolnico padel z odra in se ubil

Smrtna nesreča, ki se Je pripeti
la 19. aprila lanskega leta v Sv. 
Križu pri Trstu, je bila včeraj pred
met sodne razprave na goriškem 
kazenskem sodliču, kateremu je 
predsedoval dr Cenisl ob pomoči 
stranskih sodnikov Arculea in Man 
cusa. Zagovarjal se je 56-letni Ame- 
deo Ferrero iz Verone. Dolžili so 
ga, da kot voditelj gradbenih del 
ni poskrbel za varnost zaposlenega 
osebja. Zaradi njegove malomarno
sti naj bi padel zidar 52-letni Vit
torio Versa, ki je peljal samokol
nico po odru. Ce bi bil zavarovan 
z ograjo, bi zidar sploh ne mogel 
pasti in se ubiti.

Med obravnavo Je Ferrero zago
tavljal, da Je popolnoma nedolžen, 
ker se je v podjetju brigal samo 
za administrativne zadeve. Ravna
telj podjetja je bil neki inženir, ki 
je po njegovem nalogu opravljal 
dela neki podrejeni geometer. De
lavce pa je vodil preddelavec. Po 
izjavah prič je državni pravdnik 
Diez zahteval popolno oprostitev 
obdolženca, ker ni storil kaznivega 
dejanja. Enako zahtevo je ponovil 
tudi njegov zagovornik iz Verone 
od v. Mazza. Sodišče je razsodilo v 
istem smislu.

Globe mestnih stražnikov
V mesecu decembru lani so 

mestni stražniki naložili 655 glob 
za razne prekrške. Od tega je bilo 
največ prekrškov proti cestnemu 
pravilniku, in sicer 629. Sledijo

prekrški proti mestnemu pravilni
ku 11, poljskemu pravilniku 2, 
tržnemu pravilniku 3 in proti 
predpisom glede psov 10.

V istem mesecu je mestni ko
njederec polovil 21 psov, ki so se 
klatili po cestah brez gospodarja.

Nedeljsko dežurstvo 
cvetličarn

Goriški cvetličarji so sklenili, da 
bodo, dokler ne bodo dokončno u- 
redili problem nedeljskega počitka 
svoje stroke, uvedli ob nedeljah de
žurstvo, po katerem bo vsako ne
deljo odprta v Gorici po običajnem 
urniku le po ena cvetličarna. Za 
Jutri, 19. t. m. bo kot dežurna obra
tovala cvetličarna Jožef Bandelj, na 
Travniku, tel. 54-42. Vse ostale cvet. 
ličarne pa bodo Jutri zaprte.

Najdeni predmeti
Na poveljstvu goriških mestnih 

stražnikov v Ul. Mazzini 7-II, hra
nijo naslednje najdene predmete: 

Štiri ženska in tri moška kolesa,

kopališču ob veliki udeležbi do
mačinov in vseh, ki so ga pozna
li in cenili

Družini izrekamo nale iskreno 
sožalje.

V Doberdobu proslava 
43-letnice 
ustanovitve KPI

Danes ob 20 uri bo v prosvetni 
dvorani v Doberdobu, ki je bila za 
to priliko dana na razpolago, pro
slava 43-letnice ustanovitve Italijan 
ske komunistične partije.

Na proslavi bo poslanec Baftaele 
Franco govoril o temi: »Komuni-

Perun. Za njo se je februarja 
1054. leta ustanovila družina »Ja
dranskega delfina«. Sledila je u 
stanovitev družine «Modrega va
la«.

Leta 1960 so na Goriškem usta. 
novili družino »Mrzlega vrtinca«. 
Pripravila je številne sestanke in 
izlete, nočne pohode, več eno
dnevnih taborjenj, vsako leto pa 
je skupno z ostalimi člani roda 
odšla taborit v matično domovi- 
no.

Ker so goriški taborniki čutili 
potrebo po spoznavanju taborni- 
škega življenja, so navezali stike 
z odredom »Soških mejašev« u 
Nove Gorice in z odredom »Ru
menih sokolov« iz Šempetra. Taj- 
nik je nadalje poudaril potrebo 
pridobivanja novih članov po v«, 
seh, kjer bi se prihodnje leto mo- 
gle ustanoviti nove družine in se 
vključiti v rod, ki na Goriškem 
še ne obstaja. Obsodil ie napade 
na taborniško organizacijo, češ da 
Je protiverska in da oznanja ma. 
terialistična načela. Takšne trdit
ve so zvite iz trte, ker je tabor
niška vzgojna organizacija, v ka. 
teri mlad človek začenja spozna, 
vati naravo in njene lepote.

Brat iz Nove Gorice je ob kon- 
eu govoril o preteklih taborjenjih 
v Jugoslaviji ter prikazal tabor, 
niške dogodivščine tudi na plat
nu, tako da so novi člani, ki še 
niso doživeli lepot taborniškega 
življenja, mogli v be'edi in sliki 
spoznati n*egove mikavne plati.

Sledil je splošen program r re. 
citacijami in pesmijo ter šaljivi
mi prizori.

Taborniki TMV

Po ostavki župana 
dr. Poterzia

Kakor smo poročali že v včs- 
rajšnji številki našega lista, je 
župan dr. Poterzio podal ostavko 
na svoj položaj, ki ga je zapusr.) 
po 14 letih uspešnega delovama 
v občinskem odboru. Izpraznjeno 
mesto bo po vsej verjetnosti za 
sedel podžupan dr. Gallarotti, U 
nasledstvu bodo razpravljali na 
seji izvršilnega odbora mestne 
sekcije krščanske demokracije ki 
bo v začetku prihodnjega tednz. 
Prevladuje mnenje, da bodo do 
ločili za župana dr. Gallarottijj, 
ki bo ostal na tem položaju tja 
do konca sedanje mandatne dobe. 
Nasledil naj bi ga dr. Tripam, 
načelnik demokristjan«ke skupine 
v goriškem občinskem svetu ki 
bt, verjetno šele po novih volit
vah, postal obenem tvorec levega 
centra v Gorici.

Jutri lov na lisico 
na Vrhu

Po nede jrkem lovu na lisico v 
Gabrjah, pri kateiem sta dva lov
ca ustrelila vsak po eno lisico in 
sicer Anton Bensa ter Erminio 
Mazzolini, pripravljajo za jutri, v 
nedeljo podoben lov tudi na Kra
su in sicer na l< višču okrog Vrha. 
Lova se lahko udeležijo poleg čla
nov tudi nečlani lovske družine, 
pod pogojem, da imajo veljavno 
lovsko dovoljenje Shajališče te v 
gostilni Gnl na Vrhu ob 8.30.

VERDI. 16.30: »Mondo cane N. 2». 
Barvni dokumentarni film G. Ja- 
copettija. Mladini pod 18. letom 
prepovedano. Zadnja predstava ob 
22. uri.

C.ORSO. 17.15: «11 maestro di Vige- 
vano«, Alberto Sordi in Claire 
Bloom. Italijanski čmobeli film. 
Zadnja predstava ob 22. 

VITTOR1A. 17.15: «11 vendicatore
sila za enotnost delavskega gibanja 
v borbi za mir in socializem«. Na 
sestanku bodo razdelili partijske 
izkaznice. Sekcija KPI v Doberdo 
bu, ki prireja proslavo, vabi k ude
ležbi člane in simpatizerje delav
skega razreda.

mascherato«, G. Madison ln Lisa 
Gastoni. Italijanski barvni film. 
Zadnja predstava ob 21.30.

(JSNTRALK. 17.00: «Tom e Jerry al- 
1’ultimo baffo« Ameriška barvna 
slikanica. Zadnja predstava ob 
21.30.

Roditeljski sestanek
Uprava Slovenskega dijaške

ga doma v Gorici vabi starše 
gojenk in gojencev na roditelj
ski sestanek, ki bo v nedeljo 
dne 19 t. m. ob 15. uri v pro- 
štorih zavoda.

UCi^unniA LEiIVAKNA
Danes ves dan In ponoči je odpr

ta v Gorici lekarna CRISTOFOLET- 
TT, na Travniku, tel. 29-72.

TEMPERATURA VČERAJ 
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo temperaturo 2,2 stopinje nad 
ničlo ob 14.20, najnižjo 4 stopinje 
pod ničlo ob 8. url. Povprečne dnev. 
ne vlage Je bilo 40 odstotkov.
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VČERAJ DOPOLDNE OKROG 10. URE

Tr6enje dveh vozil 
na križišču pri Majnici

Mopedistu je kolo tovornika zlomilo 
nogo in je moral za 30 dni v bolnico

Včeraj dopoldne okrog 10. ure je 
73-letnl Mlchele De Polo doma iz 
Gorice, Ul. Br. Sassari 91 vozil pol- 
tovornik Ape iz Gorice preko So
škega mostu proti Majnici, Ko Je 
privozil na križišče ter hotel kre
niti na levo, Je privozil iz Ločnlka

rlL.-ž.lTl !" t » «•«<■ Mo.om «.narjem, žensko torbico, poročni pr 
stan, zračno brizgalko, dva para 
usnjenih moških rokavic, nalivno 
pero, ovratno verižico.

Kdor lahko dokaže, da Je lastnik 
katerega od navedenih predmetov, 
ga lahko dobi v omenjenem uradu.

letni Giuseppe Tolazzi, doma iz 
Gradiške. Obe vozili sta trčili na 
krištšču ln pri tem Je Tolazzi iz
gubil ravnoteije ter padel potleh.

V tistem trenutku Je privozil na 
križišče, 39-letni Rudolf Erzetič iz 
Farre, Ul. Gorizia 69, tovornik pod

jetja Mattiroli lz Gorice znamke 
Lancia. Ker Je prepozno opazil pa
dec mopedista pred njim, Je s ko
lesom svojega vozila zadel ob To- 
lazzinja in mu pri tem povzročil 
poškodbe na roki ln nogi. Z avtom 
Zelenega križa so ponesrečenca od
peljali v goriško civilno bolnišnico, 
kjer so mu zdravniki ugotovili zlom 
desne noge ln leve roke ter so ga 
pridržali za 30 dni na zdravljenju.

Na kraj nezgode Je prišla tudi 
cestna policija, ki Je napravila za
pisnik.

I
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Jutri ☆ 
v telovad- it 

niči šole it 
Morpurgo it

Bor-Libertas (T rsl*)
za odbojkarsko

prvenstvo moške B lige
Po enomesečnem odmoru se bo jutri nadaljevalo prvenstvo 

moške odbojkarske B lige. Tudi borovci bodo morali na plan in 
sicer proti direktnim tekmecem Libertasa iz Trsta. Ta šestorka 
je do danes zabeležila isto število zmag in tudi porazov kot 
Bor in je tako dokazala, da zna biti zelo nevarna.

Nc smemo pozabiti, da je ekipa
Bora že dvakrat nastopila proti 
Libertas in to v izločilnem turnir
ju za pokal Treh Benečij. Obakrat 
so jo plavi z avtoriteto odpravili.
Ce bi sodili po teh rezultatih, bi
moral Bor v r.eieljo iti iz igrišča .......................................................

vijači in prijatelji športnega zdru
ženja Bor. Zato vabimo čim več
je število navijačev, da pride bo
drit igralce v plavih dresih.

To pa še posebno, ker bo v isti 
telovadnici tudi V. kolo juniorske- 
ga prvenstva z nastopom druge in 
tretje garniture Bora in slovenske 
šestorke goriške Olimpije. Spo
red bo torej zelo zanimiv in lju
biteljem odbojke se obeta lepa ne
delja. Vse tekme bodo v telovad
nici šole Morpurgo (Čampi Elisi).

I
z novim uspehom. Trenutno pa 
tega ne moremo z gotovostjo tr
diti. Razna dejstva nam namreč 
narekujejo previdnost. Prvo dej
stvo je to, da se je Libertas oja
čala z novimi elementi, ki so v 
preteklosti pokazali pri drugih 
klubih svoje sposobnosti. Tudi zad. 
nja tekma s Fiammo iz Benetk, 
pa čeprav se je končala z zmago 
gostov, je pokazala, da so Trža
čani zelo močni v napadu.

Z druge strani smo imeli pri
ložnost opazovati slovenske od
bojkarje na trening tekmi z ga
silci. Na žalost nas niso preveč ... 
zadovoljili. Čeprav so zaigrali en 
set skoraj brezhibno, jo bili v 
ostalih precej mrtvi. Opaziti je 
bilo precejšnjo negotovost pri re
ševanju servisov in pri izvajanju 
sistema. Glavna hiba pa je bila 
v podajačih, ki niso servirali tol- 
kačev kot bi morali. S tem je 
praktično okrnjena napadalna moč 
moštva, ker tolčenje ni več tako 
učinkovito in postane reševanje 
za nasprotnika zelo lahka naloga.

Nedeljska tekma bo tako precej 
trda. To ni samo naše mnenje, 
temveč tudi igralcev Bora, ki pa 
se zavedajo važnosti srečanja. Za
radi tega bodo napeli vse sile, da 
pokažejo ne samo odbojko, ki so 
jo nam večkrat nudili, temveč 
tudi, da si izsilijo zmago. Da bi 
bilo njihovo delo lažje pa potre
bujejo domače ozračje, katerega 
upamo, da ga bodo ustvarili na-

SPORED:

ob 9.30 Bor B - Olimpija 
ob 10.30 BOR-LIBERTAS

(VI kolo prvenstva B lige)

ob 12 Bor A - Olimpija 
ob 13 Bor A - Bor B

DANES IN JUTRI V MADONNI DI CAMPIGLIO

Z <no stop trainingom» 
otvorjen smuk za «3-Tre>

Avstrijec Zimmermann med favoriti za zmago
MADONNA Dl CAMPIGLIO, 17. — Z «no stop trainingom« se je 

danes praktično začela 15. izvedba smučarskega tekmovanja «3-Tre». 
To tekmovanje so vsi vzeli zelo resno, ker bo praktično zadnja resna 
preizkušnja pred nastopom na zimskih igrah v Innsbrucku. To doka
zuje tudi dejstvo, da so Avstrijci poslali ves svoj aparat v Madonno 
di Campiglio. Na celi progi za 
smuk, ki je dolga 2465 m, so Av
strijci «posejall» svoje ljudi, ki so 
s kronometri zabeleževali čas tek
movalcev in javljali podatke z ra- 
diotelefoni vodstvu.

Avstrijci so edini izmerili čase. 
šele od njih se je izvedelo, da je 
bil danes najboljši Egon Zimmer
mann in to kljub temu, da je naj
težji del proge prevozil na eni sa
mi smučki. To zato, da preiskusi 
vzdržljivost desne noge, katero si 
je včeraj nekoliko poškodoval.

Egon Zimmermann je tako naj
resnejši kandidat za zlato olimpij
sko lovoriko. Sicer so tudi drugi 
prijetno presenetili in čeprav Av
strijci niso bili preveč zgovorni s 
podatki, se je izvedelo, da so drugi 
le malo zaostali.

■ Tudi trener italijanskih alpskih 
smučarjev Nogler je izrazil zado
voljstvo posebno nad Albertijem, ki

i;
i
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V ZADNJEM KOLU PRVEGA DELA A LIGE
Tako jutri moštva na igriščih
LAZIO
Recchia; Zanetti, Garbuglia; 
Govemato, Pagni, Mazzia (Ga- 
speri); Maraschi, Landoni, Roz- 
zoni, Giacomini (Mazzia), Mor- 
rone.
JUVENTUS
Anzolin; Gori, Sarti; Bercellino, 
Salvadore, Leoncini; DelTOmo- 
darme, Del Sol, Nene, Sivori, 
Menichelli.

POKRAJINSKO PRVENSTVO V NAMIZNEM UNISU

Zmaga Borisa Košute 
v III. kategoriji

Boris Košuta je potrdil pričakovanja in Je še enkrat pokazal na 
prvem turnirju pokrajinskega značaja, da je najmočnejši med trža
škimi namiznoteniškimi igralci tretje kategorije. Ce gledamo rezulta
te iz posameznih kol, vidimo, kako Je stopnjeval svojo igro in do
segel višek prav v finalnem srečanju, ko mu nasprotnik ni bil zmo
žen resnega odpora, šele v tej tek
mi je Košuta pokazal svoje tehnič
no znanje in je bilo videti, da raz
polaga s številnejšimi prvinami igre 
kot vsi ostali tekmovalci na tem 
turnirju.

Prvič na turnirjih v našem mestu 
se je zgodilo, da so tekmovalci igra
li na čas. Runco in Ragusin, ki sta 
se pomerila v prvem polfinalnem 
srečanju, sta izrazita pimplarja in 
po prvem nizu, ko sta večkrat pre
šla v napad, sta se oprijela svoje 
najljubše igre, kar je privedlo do 
tega, da sta si v 15 regularnih mi
nutah nabrala le vsak po 14 točk. 
Izmenoma sta imela nato vsak po 
12 udarcev za izsiljevanje točk. To 
Je šlo bolje izpod rok Ragusinu, ki 
je zaključil ta set v svojo korist 
ln tako izenačil stanje. Igralca sta 
nadaljevala tudi v tretjem setu po 
Istem kopitu, le da sta nekoliko 
pospešila tempo. Prekinitev je pad
la pri stanju 16:15 za Runca. Tek
meca sta nato nadaljevala v zname
nju popolne izenačenosti in šele pri 
26 točki Je po polnih 46 minutah 
Igre, odločitev padla v Runcovo ko
rist.

Član rojanskega doma Tavčar ml. 
je v prvi tekmi včerajšnjega spo
reda naletel na Tomšiča, kateremu 
se je močno psotivil le v prvem 
setu.

Izidi:
Pečar • Palman 2:0 (21:13, 24:22) 
Tomšič - Tavčar 2:0 (21:16, 21:12) 
Birsa . Krevatin 2:0 (21:11, 21:17) 
Košuta - Russo 2:0 (21:7, 21:12) 
Pecar-Tomsič 2:1 (21:6, 12:21, 21:12) 
Košuta - Birsa 2:0 (21:18, 22:20) 
Runco-Ragusin 2:1 (21:14, 16:21,26:24) 
Košuta - Pečar 2:0 (21:17, 21:17) 
Košuta . Runco 2:0 (21:14 21:11) 

LESTVICA
1. KOTITA BORIS (Bor1)
2. Runco (UNI)
3. -4. Pečar (Soffltta) ln Ragu

sin (UNI)
5.-8. Birsa, Tomšič, Stacul ln 

Schiozzi itd.
***

V nedeljo bo finale pokrajin
skega ekipnega tekmovanja za 
junlorje in mlajše mladince. 
Turnir bo v Ul. M. Cenglo z za
četkom ob 10. uri.

TORINO
Vieri; Poletti, Buzzacchera; 
Lancioni, Rosato, Ferretti; Pei- 
r6, Ferrini, Hitchens, Puia, Mo- 
schino.
BARI
Mezzi; Baccari, Panara; Buccio- 
ne, Magnaghi, Mupo; Rossi (Vi- 
sentin), Catalano, Siciliano,
Giammarinaro, Vanzini.
SAMPDORIA
Battara; Vincenzi, Tomasin; 
Bergamaschi, Bemasconi, Delfi, 
no; Wisniesky, Tamborini, Ba- 
rison. Da Silva, Frustalupi. 
GENOA
Da Pozzo; Bagnasco, Bruno; 
Colombo, Bassi, Rivara; Mero- 
ni (Bicicli), Locatelli, Piaceri, 
Baveni, Bean (Meroni, Pantale- 
oni).
BOLOGNA
Negri; Furlanis, Pavinato; Tum- 
burus, Janich, Fogli; Perani, 
Bulgarelli, Nielsen, Haller, Pa- 
scutti.
ROMA
Cudicini; Fontana, Ardizzon, 
Malatrasi, Losi, Carpanesi; Or
lando, Sormani, Angelillo, De 
Sisti, Leonardi.
ATALANTA
Pizzaballa; Pesenti, Nodari; 
Nielsen (Veneri), Gardoni, Co
lombo ; Domenghini, Milan 
(Nielsen), Calvanese, Mereghet- 
ti, Nova.
SPAL
Patregnani; Olivieri, Fochesato; 
Bulli, Muccini, Bozzao; Crippa, 
Massei, Bui, Micheli, De Souza. 
MODENA
Gaspari; Barucco, Longoni; Bal- 
leri, Chirico, Aguzzoli; Conti, 
Bruells, Brighenti, Merlghi, Ti- 
nazzi.
LANEROSSI
Luison; Zoppelletto, Savoini; 
De Marchi, Carantini, Stenti; 
Vastola, Menti, Vinicio, DelTAn- 
gelo, Fontana (Campana).
CATANIA
Vavassori; Lampredi, Rambal- 
delli; Corti (De Dominicis), Bic- 
chierat, Magi; Danova, Cinesin- 
ho, Miranda, Turra, Fanello. 
MESSINA
Geotti; Dotti, Stucchi; Benitez, 
Ghelfi, Landri; Morbello, Fa-

scetti, Morelli, Canuti, Bram- 
billa.
MILAN
Barluzzi; David (Noletti), Treb- 
bi; Pelagalli, Maldini, Trapatto- 
ni; Mora, Sani, Amarildo, Ri- 
vera, Fortunato (David).
INTER
Sarti; Burgnich, Facchetti; Za- 
glio (Tagnini), Guameri, Picchi; 
Jair, Corso, Milani, Suarez, Di 
Giacomo.
FIORENTINA
Albertosi; Marchesi, Castelletti; 
Guamacci, Brizi, Pirovano; 
Hamrin, Lojacono, Petris, Be- 
naglia, Seminario.
MANTOVA
Zoff; Morganti, Schnellinger; 
Giagnoni, Pini, Cancian; Simo
ni, Jonsson, Nicole, Mazzero, 
Tomeazzi.

je ponovno v formi in sposoben, da 
se oddolži smoli in nesreči, ki ga 
je zadnje čase zasledovala. Zadovo
ljili so tudi Mussner, Senoner in 
Mahlknecht, ki pa ni stalen: zmo
žen je presenetiti kakor tudi, in to 
kadar najmanj pričakuješ, popol
noma razočarati.

Na progi, kjer bo jutri in v nede
ljo smuk za «3-Tre» razvijejo smu
čarji izredne hitrosti. Start bo na 
višini 2274 m, cilj pa na 1527 z vi
šinsko razliko proge 748 m. Zaradi 
hitrosti in ponekod valovite steze 
je glavni problem tekmovalcev o- 
hraniti ravnotežje in tudi nadzor
stvo nad smučmi. Majhna nepazlji-

Atalanta-Spal 1
Bologna-Roma 1
Catania-Messina 1
Fiorentina-Mantova 1
Inter-Milan 1X2
Lazio-Juventus X 2
Modena-LR Vicenza 1 X
Sampdoria-Genoa 1 2 X
Torino-Bari 1
Cagliari-Udinese 1
Foggia-Varese 1 X
Napoli-Brescia 1 X
Casertana-Salemitana 1
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ŠTIRISEDEŽNI BOBI V CORTINI

Nemški posadki 
pokal «Scrocco»
Zardini s tovariši na drugem mestu
CORTINA D’AMPEZZO, 17. — Enajst posadk iz štirih držav se 

je danes udeležilo mednarodnega tekmovanja s štirisedežnimi bobi 
za pokal »Domemco Scrocco*. Vožnje, ki so se začele ob 8. uri, so 
potekale v idealnih pogojih s temperaturo 12 stopinj pod ničlo.

Borba za prvo mesto je poteka
la med italijanskimi in nemškimi 
posadkami. Nemški bob s Schel- 
lom, Siebertom, Stertom in Geob- 
lom pa je v drugi vožnji zabele
žil najboljši čas, ki mu je prinesel 
tudi zmago.

Vrstni red na cilju je naslednji:
1. Schell, Siebert, Stert, Goebl 

(Nemčija) prva vožnja 1’2”9, 
druga vožnja 1’2”, skupno 
2’4”9.

2. Zardini, Dalla Torre, Mocel- 
lini R., Bonagura (Italija) 
1’2”12, l’2”8; 2’4"15.

3. Roesch, Maurer, Bauer, Ham- 
meri (Nemčija) 1’2”63, 1’2”52; 
2'5”15.

4. Monti, Siorpaes G., Rigoni, 
Siorpaes S. (Italija) 2’5”48.

5. Ruatti, Rossi, Menardi, De 
Lorenzo i Italija) 2’5"96.

6. Frigerio, Pallua, De Bettin, 
Moccellini S. (Italija) 2’6”26.

7. Akestroem, Hoedlund, Hed- 
blom, Holmqvist (Švedska) 
2’7”35.

8. Lutteman, Ohlmstroem, Bo-. 
linder, Wennerberg (Švedska)!

vost zadostuje, da smučarja vrže s 
proge v gozd, kot se je danes zgo
dilo Američanu Mani. Na srečo ni 
bilo nič hudega in predstavnik ZDA 
bo jutri prvi startal na tekmova
nju v smuku. Njemu bo sledil Ita
lijan Senoner in za njim Killy, Leit. 
ner, Zimmermann, Barteles, Mess
ner, A. Leitner, Minsch, Lacorix, 
Perillat, Schranz, Giovanolli, Wer- 
ner, Violat, Stamos, Mahlknecht, 
Kidd, Wagnerberger, Eaton, Nen- 
ning, Mussner, Favre, Frank, Grue- 
nenfelder, Alberti, Diegruber, Fer- 
ries, Melquiond, Benlieu, Perrot, 
Brunet, Battistella, Osterrieder, 
Bogner in še 50 smučarjev.

Danes so potrdili, da bodo izvedli 
v nedeljo popoldne slalom samo za 
30 tekmovalcev. To pa samo zato, 
da dajo možnost trenerjem, da pre
gledajo sile, ki jih nameravajo po
slati na olimpiado..

NA UMSKI OLIMPIADI V INNSBRUCKU

1313 smučarjev 
iz 35 držav

Američani z najbolj številno reprezentanco

DUNAJ, 17. — Za nastop 
na zimski olimpiadi v Inns
brucku se je dokončno vpisa
lo 1312 smučarjev in smučark 
iz 35 držav. Američani bodo 
imeli s 109 predstavniki naj
bolj številno reprezentanco, 
medtem ko bodo Nemci prišli 
le s 5 atleti manj. Po številu 
sledijo Avstrija s 96 in Sovjet
ska zveza s 95 tekmovalci.

Italija bo poslala na olimpiado 
76 smučarjev in smučark. Itali
janski nordijski smučarji se vest
no pripravljajo za nastop v See- 
feldu na Tirolskem. V istem kra
ju so tudi finski tekmovalci, med 
katerimi sta najbolj znana sve
tovni prvak na 30 km Ero Maen- 
tyranta in olimpijski prvak na 50

km iz Squaw Valleya Kalevi Ha- 
malainen.

Vreme je suho in vse kaže, da 
bo kmalu začelo snežiti. Kraji, 
kjer bodo tekmovanja, pa so še 
pod snegom: v Seefeldu je 15 cm 
snega, v Axamerju Lizumu 25, na 
Patscherkoflu pa 12.

ŠAH

Leonid Stein 
novi prvak SZ

MOSKVA, 17. — Moskovski radio 
je javil, da je Leonid Stein postal 
novi šahovski prvak Sovjetska 
zveze.

Stein, ki ima 29 let, Je študent 
univerze v Lvovu.
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KOŠARKARSKO PRVENSTVO MOŠKE B LIGE

Beneškemu moštvu Reyer 
naslov zimskega prvaka

Tudi v Vicenzi poraz Ginnastice
Zastoji prve moške lige zaradi turneje italijanske državne repre

zentance v Združenih državah Amerike spravlja na pozornico tek
movanja B lige. Tudi pri tem tekmovanju se je z nedeljskimi na
stopi zaključil prvi del in kar se tiče skupine, v kateri nastopajo 
tržaška moštva, je treba posebej podčrtati uspehe beneške Reyer, 
ki trenutno vodi pred desetorico nastopajočih ekip z dvema toč
kama prednosti in le z enim spo
drsljajem. Beneški igralci so bili 
kandidati za vstop v prvo ligo 
že lani, a so morali prav v za
ključni fazi tekmovanja prepusti
ti čast nastopa na kvalifikacijskem 
turnirju ekipi iz Gorice, ki je 
spretno izkoristila nekaj njenih 
nepričakovanih zastojev. Reyer je 
v dosedanjih tekmah pokazala 
močnejše in boljše izoblikovano 
ogrodje svoje ekipe; vedno je do
volj prepričljivo odvrnila napade 
nasprotnikov in je morala le en
krat poražena z igrišča. Zato da
nes povsem zasluženo nosi časten 
naslov zimskega prvaka.

Bo uspela obdržati vodilno me
sto do zaključka samega prvenst
va? Po tem kar je do sedaj poka
zala. bi lahko odgovorili pritrdil
no. Naš odgovor pa potrjuje ne- 
konstantno nastopanje zasledoval
cev, ki včasih pokažejo prav ble
ščečo igro a že teden dni za tem 
se povsem abulično premikajo po 
igrišču in prepuščajo točke tudi 
manj kvalitetnim nasprotnikom.

Drugo mesto si delita Apu Li- 
gnano in Safog. Dočim predstavlja 
ta plasma za Goričane nepričako
van podvig (lani se je Safog ko
maj rešila izpada iz lige), je vi
demska petorka zaigrala ta prvi 
del prvenstva v slabšem slogu 
kot je bilo predvidevati. 2e dolgo 
vrsto let iščejo tamkajšnji atleti 
ključ, ki bi jim odprl vrata v naj
višjo kategorijo, a doslej še niso 
iztaknili pravega. Letos so znat
no ojačili svoje vrste in pričeli 
polni upanja za dosego svojih ci
ljev. Po poti pa so proti vsake
mu pričakovanju kar dvakrat kleč- 
nili in čeprav so večkrat tudi za
blesteli, imajo zdaj dve točki 
manj kot vodeča Reyer. Verjetno 
bodo težko nadoknadili ta han- 
dicap.

Tudi Ginnastlca, ki Je pomladila 
svoje vrste, je imela visoke nade. 
Ni računala na končno zmago, 
vendar je upala na visoko uvrsti
tev. Pričakovanja je le delno u- 
resničila. Zgubila je nekaj odlo
čilnih tekem na manj nevarnih 
igriščih in zdaj je priklenjena na 
sredini lestvice.

Soja Ravenna, Recoarp Vicenza

in Stamura Ancona so nudile to 
kar je bilo od njih pričakovati in 
njihov trenutni plasma povsem od
govarja igralskim sposobnostim.

Novi ligaš Virtus Friuli je po 
negativnih nastopih presenetil ln 
osvojil zmago v treh tekmah ter 
tako znatno izboljšal položaj v 
lestvici. Morda mu bo uspelo celo 
ostati v tej ligi, o čemer smo pred 
nekaj tedni močno dvomili.

Predzadnje mesto pomeni za eki
pi iz Trevisa hud padec. Najslab
še pa je, da r,i izgledov za reši
tev iz nevarnega položaja.

Tržaški Don Bosco se bo leto* 
moral z vso verjetnostjo poslo
viti s tega prvenstva, v katerem 
je dolgo let častno nastopal. Sale
zijanci so bili v devetih nastopih

vedno premagani, čeprav so tu 
pa tam le pokazali igro vredno 
boljšega plasmaja.

V zadnjem kolu so trije favoriti 
za končno zmago z lahkoto od
pravili svoje tekmece: Reyer je 
premagal Stamuro, Safog Treviso, 
Lignano pa Sojo s prepričljivimi 
rezultati. Zelo izenačena tekma 
se je odvijala le v Vicenzi, kjer 
so si domačini prav v zadnjih 
sekundah nabrali odločilno pred
nost in tako prisilili k porazu Gin- 
nastico, ki je bila skozi vseh 40 
minut igre enakovreden nasprot
nik. S trohico sreče bi Tržačani 
lahko odločili tekmo v svojo ko
rist.

Salezijanci so morali na lastnih 
tleh prepustiti prosto pot Virtusu 
v tekmi, kjer je prišla do izraza 
večja spretnost gostov pri stre
ljanju v koš.

Izidi 9. kola:
Recoaro — Ginnastica 67:62
Reyer — Stamura 77:65
Lignano — Soja 79:65
Virtus Friuli — Don Bosco 47:39 
Safog — Treviso 89:71

I. PATRIZIO
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EVROPSKO PRVENSTVO V UMETNEM DRSANJU

Calmat izpodrinil 
Nemca Schnelldorferja

Nocoj tekmovanje v prostih likih
GRENOBLE, 17. — Nemec Schnelldorfer, ki je vodil med posa

mezniki v prvem dnevu evropskega prvenstva v umetnem drsanju, je 
moral po zadnji izvedbi obveznih likov prepustiti prvo mesto Fran
cozu Alainu Calmatu. Danes še ni mogoče reči kdo bo osvojil letoš
nji naslov, vendar se lahko reče, da 
bo borba potekla prav med Fran
cozom in Nemcem. Sicer je bolje 
počakati na proste izvedbe, ker
lahko tudi Ceh Divin .pripravi k:* 
ko presenečenje. Lestvica Je po ob
veznih likih naslednja:

1. CALMAT (Fr.) 1.173,6 točke
2. Schnelldorfer (Nem.) 1.159,1
3. Divin (CSSR) 1.143,7
4. Jonas (Av.) 1.104

5. Danzer (Av.) 1.093,3
6. Schonmetzler (Nem.) 1.046,6
7. Schwarz (Av.) 1.028,8
8. Dureville (Fr.) 1.009.9
9. Dumber (Nem.) 998,6

10. Abbondati (It.) 993,3
11. Toledo (Hol.) 977,3

Nizozemka Sjoukie Dijkstra je 
osvojila evropski naslov med posa
meznicami.

ALOJZ 
RAVBAR

Ko Je prišla domov, se je na mah razvedelo po vasi, da Je 
pripeljala mrtvega Ivana. Začeli so Jo obiskavati vaščani. Vse 
do Jutra so prihajali, da bi videli mrtveca, in odhajali pod 
mučnim vplivom, ki ga Je napravil nanje njegov žalostni ko- 
n ec.

Katarina je vso noč prebedela pri sinu. Ves čas so Jo va
ščani tolažili, ona pa Je bila tako otopela v svoji bolečini, da 
Je komajda dojemala amisel njihove govorice.

ii ^ j) y llulV D O ifi j _
Katarina je počasi prebolevala udarec, ki ji ga Je zadala 

Ko bi v«tj vedela, Ide Je Ludvik in kako je % 

vedno ni prejela nobenega pisma od njega od-
anova smrt.
|M Toda še------ — . .
ir je v Jugoslaviji. Kdo ve, ali Je sploh še živ? se je često 
jrašala, in ob misli, da se mu je kaj pripetilo, je postala še 
)lj potrta in zagrenjena.

Da bi se, vsaj nekoliko raztresla, je delala, delala, kolikor 
i ji dopuščale moči, ki so zadnje čase občutno oslabele. Dela
je, ko da bi imela na skrbi številno družino. Svoje družine 

:s ni imela, imela pa je svoje fante, ki so se borili. In njim 
dajala, kar je le mogla. Vso obleko svojih fantov in njihovo 

jutev jim je že dala. In dajala jim je velik del tistega, kar je 
ridelala. Zdaj pa ji je ostalo le še toliko, da niti zase ne bo 
tiela dovolj do prihodnje letine. Pred nedavnim so ji Nemci 
t beli, ki so divjali po vasi, odnesli ves živež razen nekaj ma

lega, kar je prej skrila. In od tega je poslej živela, pa še od 
tega je del dajala fantom, ki so se mimogrede oglasili pri njej.

Nekega večera, ko se je zima že poslavljala, je Katarina 
sedela na ognjišču in mešala polento v bakrenem kotliču, ki je 
visel na sajasti verigi. Močan veter, ki je obetal dež, je kdaj 
pa kdaj butnil v dimnik s tako silo, da se je njegov piš dotaknil 
ognja in rahlo razprhnil pepel.

Katarina je v presledkih pomešala polento, nato pa se 
spet zamislila. V soju ognja je bil njen obraz videti še bolj 
temnorjav kot sicer, ko da bi bil izrezan iz stare hrastovine. 
Bila je sama s svojimi spomini, ki so ji parali srce.

Od časa do časa je s suhimi borovimi češarki podnetila 
sveža borova polena, ki so sigala in se dimila. Vonj po smoli 
se Je mešal z vonjem po polenti iz koruznega zdroba.

Ko je bila skuhana, jo je izsula na lesen pladenj.
Prav tedaj je vstopila petčlanska partizanska patrulja.
«Mati Katarina, dober večer vam želimo,» je rekel Ljubo.
«0, fantje!* Je vzkliknila prijetno presenečena. «Ja, kaj 

vas pa nosi okrog ob tem času?»
«Vojaki smo, pa moramo iti ob vsakem času tja, kamor je 

treba,» je odvrnil Ljubo in si z robcem obrisal rdeče podplute, 
od vetra opihane oči.

«Saj, saj!» je razumevajoče rekla Katarina.
«Ali je kaj novega v vasi?» je vprašal Vido.
«Nič posebnega,* je povedala Katarina. «Danes ni bilo tu 

nobenega Nemca. «Oh, fantje, le kdaj bo konec tega večnega 
strahu pred temi razbojniki?*

«Ni več daleč dan, mati, ko bo vrag vzel Švabe in vso nji
hovo žlahto,* je prepričljivo rekel Ljubo.

«Da bi res kmalu konec temu trpljenju!» je vzdihnila Ka
tarina. Nato je rekla: «No, le posedite malo, fantje, le! Sedi 
Ljubo! Franci, Vido — dajte, posedite se, saj ste sami stari 
znanci!*

Razposedli so se okrog mize, ki je stala blizu ognjišča. 
Njihove nosnice je napolnil vonj po dobri polenti in njihovi

pogledi so bili uprti v polento, ki se Je kadila na pladnju.
Vido je prenesel pogled na Katarino in vprašal:
«Kako pa drugače, mati Katarina?«
«Težko je zame in za vas, fantje moji. Težke čase preživlja

mo, o, težke, težke! Vi po svoje, jaz pa po svoje. O, kaj vse 
sem že pred tem doživela! Ce bi vam povedala vse, kar sem 
že prestala — pa bi rekli: Saj ni mogoče, da bi človek toliko 
prenesel!*

«Da, človek veliko prenese,* je rekel Riko.
«0 veliko, veliko! Ce pomislim samo na to, da so mi vojne 

pobrale tri sinove — že to je veliko * Z rogljem naglavne rute, 
ki ji je zlezla na tilnik, sl je otrla solzo.

Nastal je mučen molk.
«Boste polente, fantje?* je slednjič vprašala Katarina. ((Za

belim vam jo s slanino, pa jo boste pojedli *
«Ne, hvala, ne bomo jedli,* je rekel Silvo. «Saj še sami 

nimate.*
«Pač, boste jedli,* je rekla z glasom, ki mu ni bilo moč 

ugovarjati. »Takoj vam jo pripravim, takoj.*
Fantje, ki so že tri dni slabo jedli, se niso več upirali nje

nemu hotenju, da jim postreže.
Cez nekaj časa je postavila na mizo skledo polente, posute 

z ocvirki.
«Jejte, fantje! Morda prav zdajle tudi moj sin Ludvik sedi 

za tujo mizo in večerja. No, le jejte!*
Izvlekli so žlice in se lotili polente z zavidljivo slastjo.
Katarina je spet zlezla na ognjišče in jih gledala z občut

jem, ki preveva človeka, ki ima zavest, da Je spet storil nekaj 
dobrega.

Ko so pospravili polento, Je Ljubo vtaknil svojo žlico v žep 
in dejal:

«Tako l.-ienitne polente že dolgo nisem jedel, mati Kata
rina. Ste sami pridelali tako dobro koruzo?*

Ni odgovorila. Vzdihnila Je in se zamislila.
Ne, to ni bila polenta iz njene koruze. Nemci in beli so 

ondan pokradli tudi vso koruzo, ki jo je bila pridelala. In ker

■
je pogostoma kuhala polento, jo je nato pogrešala. Da bi j°
kupila ali si jo izposodila v vasi, ni bilo mogoče, ker so oni 
tatovi tudi drugim kmetom odnesli skoraj vso koruzo. Končno 
je sklenila, da pojde tudi ona v Furlanijo, kamor so mnoge 
Kraševke v tistih hudih časih hodile kupovat živež, ki ga Je n® 
Krasu primanjkovalo.

Prejšnje jutro se je, torej napotila proti Furlaniji. Hodila Je 
ves dan in prenočila v neki furlanski vasi. Davi Je pri nekem 
kmetu kupila dvajset kil koruznega zdroba in se s polnim 
nahrbtnikom odpravila proti najbližji železniški postaji. Tam 
Je sjdla na vlak in »e odpeljala proti Tržiču.

Med vožnjo sp od nekod priletela zavezniška letala in z®' 
čela' bombardirati progo" pred vlakom ter mitraljirati vlak, 
ker se je v zadnjih vagonih vozilo kakih tri sto Nemcev. Vlak 
se je ustavil. Vtem je med potniki nastal silen preplah. Krogle 
letalskih mitraljezev so z lahkoto prebijale strehe vagonov ib 
med potniki je kmalu bilo več mrtvih, še več pa ranjenih.

Ena izmed krogel je šinila skozi Katarinin nahrbtnik, ki 
je bil na prtljažni polici, in nato zadel v glavo furlansko kme
tico, ki je sedela Katarini nasproti. Mrtva ženska je omahnil® 
h Katarininim nogam. Tedaj je Katarina vsa iz sebe vzela svoj 
nahrbtnik in se pomešala med potnike, ki so silili proti izhodu, 
da bi se kamorkoli že skrili pred kroglami Nekateri so sredi 
neznanskega vika in krika poskakali skozi okna in se zatekli 
pod vagone v upanju, da bodo ondi vami pred rafali krogel. 

Katarina se je končno prerinila Iz vagona in se zaklonil®
podtnj. «1^1 H K \

Cez čas so se letala oddaljila ln ljudje so se nekoliko P°* 
mirili. Vtem ro sprevodniki sporočili, da vlak ne more dalj®> 
dokler ne popravijo razrušene proge. Tedaj se Je Katarin® 
odločila, da pojde dalje peš. Ko si Je hotela oprtati nahrbtnik.
Je
dnvl1 
zadrgnila
krenila proti Krasu. v •

(Nadaljtvmnj* sledi)


